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Årets gang
Til vores morgensamlinger er én af ele
vernes foretrukne sange i øjeblikket "Li
nedansersangen". Linedans er noget, som 
de unge skal ud på efter konfirmation - ud 
i livet.

I øjeblikket oplever mangen en landmand 
noget af en "linedans". Det er en meget 
svær balancegang at manøvrere i den ak
tuelle økonomiske situation. Tungen skal 
holdes lige i munden i en tid med lave af
regningspriser på landbrugsprodukter, 
høje omkostninger (dyrt foder først på 
året) og aktuel likviditetskrise. Der er ud
sigt til reelt faldende jordpriser, og der er 
et stort antal ejendomme til salg. Det er et 
paradoks, at verdens mest effektive land
mænd sidder i sådan en klemme. På trods 
af lave renter tynger den høje gældssæt
ning. Men det værste er nok de danske 
særbyrder, som følge af politisk nidkær

hed - og en fornemmelse af at være uøn
sket. Være til bøvl - som det mærkes ved 
sagsbehandling. Hvor er respekten for 
fødevareproducenten? Hvor er respekten 
for naturforvalteren? Hvor er forståelsen 
for erhvervets samfundsøkonomiske be
tydning? Vore politikere er drevet af øn
sket om hurtige mediemæssige profile
ringer - i stedet for langsigtet politik. Det 
er da bekymrende! Der tales i øjeblikket 
om Grøn Vækst. Jeg er bange for at vi får 
det grønne og risiko for misvækst. Denne 
plan kommer vel nok på det mest uhel
dige tidspunkt for dansk landbrug.

Dette kan synes som en meget negativ 
indledning. Men aktuelt er der meget sor
te skyer for de aktive i erhvervet. Hvad så 
med de unge? Ja, det er jo en helt anden 
situation. I en krisetid har vi uddannelses
tid. Når der er en god uddannelse i hus

Grundforløb ved Alnor, august 2009.



kan man jo være klar til at gå aktivt ind, 
når priserne er faldet på fast ejendom. 
Derfor er der jo fortsat muligheder for 
ungdommen, og såvel de unge som jeg 
tror på fremtiden for erhvervet.

Stor elevfremgang
På skolen er vi naturligvis også ramt af 
lave priser. Men vi er i den situation, at 
vi har såvel "gynger som karruseller". Vi 
har landbrug og vi har skole. Skoledelen 
oplever i 2009 det nok hidtil største elev
tal med en fremgang på 33 % i forhold til 
2008. Denne forskel kan forklares af en 
reel fremgang i elevtallet - og en tids
mæssig forskydning som følge af ændret 
uddannelse.

Som nævnt i forrige års elevskrift imple
menteres i disse år en ny uddannelse til

faglært landmand og nye lederuddannel
ser. På Gråsten ser vi meget positivt på 
de nye uddannelser, og eleverne har taget 
godt imod forandringerne. Men ingen skal 
være i tvivl om at det har betydet en stor 
arbejdsbyrde for underviserne. Lærerne 
har brugt mange timer på uddannelses
bekendtgørelser og målsætninger.

Men vi er ved at være igennem den første 
runde, og så har vi jo mulighed for juste
ringer, når vi har de første erfaringer fra 
gennemført undervisningspraksis. Mål
sætningen for Gråsten Landbrugsskole er 
at alle kommer et trin højere op af uddan
nelsesstigen end tilfældet var med den 
tidligere uddannelse. Der er for os ingen 
tvivl om, at kravene til fremtidens land
mand (såvel ansat som ejer) bliver større.



Kobling til folkeskolen og det øvri
ge samfund

Gråsten Landbrugsskole er den eneste 
landbrugsskole i Danmark med en samlet 
enhed af skole, kvæg- og svineproduktion 
og markbrug. Det giver os nogle enestå
ende muligheder for praksisnær undervis
ning. Vi forstår nærmest ikke, at vore kol
legaer kan undvære muligheden. Man kan 
da slet ikke tænke sig en køkkenlederud
dannelse uden et køkken, eller en smed 
uden et værksted.
Vi har muligheden, og det bruger vi ef

ter bedste evne. Vi har været aktiv med 
Åbent Landbrugs-arrangementer, hvor 
2.400 besøgte os - en helt fantastisk 
dag. Vi har indrettet Fiskbæk Naturskole 
i den tidligere kostald - her kommer der 
i 2009/10 mere end 2.200 elever fra fol
keskoler + 120 lærere på besøg. Nyeste 
skud på stammen er Fiskbæk Lejrskole, 
hvor de besøgende kan overnatte i luksus 
udgaver af grisehytter. Det er vores opfat
telse at det at kunne se, føle og røre er 
den bedste måde at bygge bro på til land
brugserhvervet. At opleve er bedre end at 
se på TV. Derfor kan vi gøre en forskel.



Skolen 85 âr

Det er i skrivende stund 85 år siden sko
len blev indviet. Det er vores forpligtelse 
at passe godt på det, som fremsynede 
personer kæmpede for lige efter genfor
eningen. Jeg er i den forbindelse taknem
melig for et godt og konstruktivt samar
bejde med bestyrelse, myndigheder og 
andre skoler. Desuden godt hjulpet af et 
engageret og omstillingsparat persona
le uden vis store indsats, det ikke kunne 
lade sig gøre at drive skole.

Peder Damgaard

Ca. 300 deltog i
v fødselsdagsfesten i november.

v Kærlige knus på skøjtebanen.



Hilsen til gamle

Filt Jensen ved elevmødet.
Til højre Uffe Kobberø (årgang 1959).

elever og 
medarbejdere

Kan det passe, at årene krymper med al
deren, sådan føles det i hvert fald. Knap 
er julemaden fordøjet og det nye år skudt 
ind, før man igen skal til at skrive hilsen til 
elevskriftet.

For nogle har det været et barskt år; men 
ikke for os, vi har det godt, så godt at vi 
føler det som et privilegium. Vi har væn
net os til at være byboere.

Der er tid til mange cykelture, både kor
te og lange. Mange ture kører forbi land
brugsskolen, det er en fornøjelse at se, 
hvor godt det går; den kostald, som vi re
noverede i 1977, er nu blevet til en pragt
fuld naturskole.

Jeg guider fortsat en del ture i Sydslesvig 
og Sønderjylland, jeg nyder disse ture. 
Deltagerne er oftest seniorlandmænd, 
men også folkedansere, Ældre-sagen og 
Grænseforeninger.

Med ønsket om en glædelig jul og et godt 
nytår med vækst i landbrugspriserne og 
opsving i verdensøkonomien, sendes de 
bedste hilsener til alle gamle elever og 
medarbejdere på Gråsten Landbrugsskole.

Kirsten og Filt Jensen



Uddrag 
af dagbogen
November
3. LOF - jagttegnskursus
4.-7. Danfoss, Gråsten
9.-13. Danfoss, Gråsten
10.-14. Brobygningskursus
12.-13. Kontaktlærerkursus (DEL)
13. Gråsten Sejlklub
14.-15. Nybøl Børnehus
15. Info-møde

(landbrugsuddannelsen)
16. Gråsten Garden
17.-19 Lederudviklingsforløb 

(Sønderborg Kommune)
19. Sydbank Landbrugsmøde
24. Medicinkursus
24. Styregruppemøde 

(Sønderborg Kommune)
24.-28 Vitfoss
24.-28 Brobygningskursus
24. Lederudviklingsforløb

(Sønderborg Kommune)

25.-27. National Instruments Danmark
26. EUC-Syd Tønder (smede)

December
1.-3. Lederudviklingsforløb 

(Sønderborg Kommune)
1.-5. Brobygningskursus
2.-4. Lederudviklingsforløb 

(Sønderborg Kommune)
5. Danfoss Drives
8. Bestyrelsesmøde
9. Arbejdsgiveraften

(Grundforløb)
11. Gråsten Gymnastik - og

Idrætsforening
13. HK Egene
15. Naturskole
15.-16. Kontaktlærerkursus (DEL)
16. Svinerådgivning Syd
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Januar

5. Opstart Modul 2
7. LandboSyd
10. Rundvisning for naboer
18. Gråsten Garden
21. ARLA
24. Rundvisning

(bestyrelse og tidl. lærere)
27. Sønderjydsk Svinerådgivning
28. Agro-netværk
28. "Det skal være sjovt at være

landmand"
31. Åbent Hus

Februar
3. Læringsdag - IB og

arbejdsgivere
3. ARLA
4. Landbo Ungdom
5.-6. 10. klasse Aabenraa
17. Idrætsdag for landbrugsskoler
22. Gråsten Garden
24. Sønderjysk Svinerådgivning

Marts
02. Medicinkursus
02. Bestyrelsesmøde
03.-5. Lederudviklingsforløb

(Sønderborg Kommune)
04. Generalforsamling LandboSyd
04. Landboseniorer
09.-13. Erhvervsprak. Louise Sørensen
10. LOF
10.-12. Lederudviklingsforløb 

(Sønderborg Kommune)
13. Besøg fra Holland
17.-18. Danfoss Gråsten
19. ARLA - kredsmøde
19. Gråsten Sejlklub
23. Emmerske Efterskole
23.-25. Lederudviklingsforløb 

(Sønderborg Kommune)
24. Andelskassen Sønderjylland
28.-29. HK Egene
29. Gråsten Garden
31. Lederudviklingsforløb

(Sønderborg Kommune)

April

1.-2. Lederudviklingsforløb
(Sønderborg Kommune)

1. Sønderborg Y's Men's Club
1. Åbent landbrug
14.-16. Lederudviklingsforløb

(Sønderborg Kommune)
17. Forårsfest
19.-21. Im-Pac (Holland)
20.-22. Lederudviklingsforløb

(Sønderborg Kommune)
20.-23. Hollandsk landbrugsskole
21. Medicinhåndteringskursus
22. Bestyrelsesmøde
24. Danfoss
25. LIVA - generalforsamling
27. Opstart på Indføringskursus
27.-29. Lederudviklingsforløb

(Sønderborg Kommune)
28. Sønderjysk Svinerådgivning
28.-30. Ecole D'agriculture
29. Danfoss, Gråsten

Maj
4.-6. Agroskolen
4.-7. Danfoss Drives
4. UKUG generalforsamling
4. LHN - Vidensdag
4. Klimakonference
10.-13. Irsk Landboungdom
12. VUC
12.-14. Lederudviklingsforløb 

(Sønderborg Kommune)
13. Bestyrelsesmøde
18.-20. Åbæk Efterskole
19. Danske Svineproducenter
27. Info-møde om2. hovedforløb
27.-29. Lederudviklingsforløb 

(Sønderborg Kommune)
28. 3F
28.-29. 10. Vest, Tønder
29.-30. Sønderjyske Dyrskue

Juni
4. Elevmøde
5.-6. Info-møde om Grundforløb
9. Skolens generalforsamling
12. Dansk Landbrug, Havebrugsudv.
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12.-13. Gråsten Boldklub
12.-13. Dansk Badminton Forbund
15. Sønderjysk Familielandbrug
17. Seniorklub Engesvang
17.-19. Sprøjtekursus
21.-26. Dyrlægestuderende
23.-25. Lederudviklingsforløb 

(Sønderborg Kommune)
25. Afslutning Modul 2
26. Afslutning Produktionsledere

Juli
17. Tysk Landboforening
17.-19. Square Dance Festival
26. Tysk messingblæserkursus

(til 1.8.)
30.-31. Den Kgl. Livgarde
30. Lærermøde
31. Østrigske praktikanter (til 1.8.)
31. Møde vedr. NØK

September

5. Sønderborg Frimurerloge
7.-8. Ungdomsudd.vejledning
8. Medicinhåndteringskursus
9.-10. Kong Chr. d. X's Gigthospital
11.-12. Over Jerstal Skole
15.-18. Rungsted Private Realskole
20. Åbent Landbrug
23.-25. Lederudviklingsforløb 

(Sønderborg Kommune)
28. Brobygning (til 2.10.)
28. Bestyrelsesmøde
29. Syddansk Svinerådgivning
29. Lederudviklingsforløb

(Sønderborg Kommune)
30. Landsby Laug

- Sønderborg Kommune
30. Ældresagen
29 Brobygning - Danfoss, Gråsten

- Landbrugsrådgivning Syd

August
3.-5. Seniorklub for Ålborg
12.-14. Mellemfolkelig Samvirke
18.-20. Danske Landbrugsskoler
25.-27. Danfoss, Gråsten
27.-28. Sønderborg Kommune

Oktober
1. Bestyrelsesmøde i Gråsten Elever
5. Danfoss
05.-9. 10. Vest
19.-23. Brobygning
20.-21. Vejlby Landbrugsskole
22. Slotsbakkens Flaglaug
26. Indføringskursus (til 6.11.)
31. Fiskbækjagt
31. LOF

Tekniklærer Ken Paulsen tæller point i volleyball. Plantelærer Otto Kristensen ser til



Februar 2009

Gdr. Henrik Clausen Pøl Nørregade 31 6430 Nordborg
Aller Mølle Allervej 130 6070 Christiansfeld
Nordic Seed Grindsnabevej 25 8300 Odder
Gdr. Claus Jørgen Kristensen Huholt 15 6400 Sønderborg

Marts 2009
Gdr. Kim Kragh
Gdr. John Neumann
Gdr. Hans Martin Kragh
Bredal A/S
Fiona Maskinfabrik A/S

Bræråvej 35
Lundsvej 169

Overgårdsvej 19 
Skovvej 13-17

6100 Haderslev
6100 Haderslev
6280 Højer
7120 Vejle
5400 Bogense

April 2009:
Bregentved Gods
Hanne og Kresten Krenzen
AGCO v/Jacob Johnsen

Koldinghus Alle
Nordborgvej 149, Guderup
Hammerholmen 17-19

4690 Haslev
6430 Nordborg
2650 Hvidovre

1O

Maj 2009:
Gdr. Jørgen Friis Møller
Gdr. Jens Kristiansen
Broballe Bryghus
Gdr. Brdr. Bang
Gdr. Claus Hundsballe
Søren Grøn Larsen
Søren Ilsø
Gdr. Louise og Niels Hansen Dau
Gdr. Ole Holm

Juni 2009:
Gdr. Peter From Erichsen

Bolderslev Skovvej 90
Damhusvej 2
Spangsmosevej 34
Højsholmvej 5, Håre
Orebyvej 80
Sønder Bjergvej 245
Hylstrupvej 2
Hesselvej 6
Øbeningvej 8

Sdr. Hostrup Østergade 40

6230 Rødekro
6270 Tønder
6430 Nordborg
5591 Gelsted
4230 Skælskør
4261 Dalmose
4173 Fjenneslev
6400 Sønderborg
6230 Rødekro

6200 Aabenraa



Avlsgården Røj
Gdr. Hans Andresen

Schackenborg Møgeltønder
Perbølvej 5

6270 Tønder
6200 Aabenraa

August 2009:
Gdr. Frode Lehmann Stensigmose 4
Gdr. Fritz Friedrichsen Tunnelvej 2

6310 Broager
6400 Sønderborg

September 2009:

Gdr. Karsten Juhl
Gdr. Frederik Daabeck
Gdr. Bo Langhede 
Gdr. Lars P. Hansen 
Gdr. Hannah Bahnsen 
Dorhe og Hans Wildenschild 
I/S Gubi 
Gdr. Torben Heisel 
I/S Aslundgård 
Gdr. Johan Erichsen
Gdr. Helmuth Carstensen 
Naturmælk

Oktober 2009:
Gdr. Keld Warncke
Gdr. Gert L. Pedersen
Gdr. Hans Heinrich Jacobsen
Gdr. Christian Rasmussen
Gdr. Flemming Haugaard 
Gdr. Alida Stejkel 
Birkegård I/S 
I/S Lindegård 
Sejersbøl I/S
Gdr. Allan Kjær Simonsen 
Gdr. Peter Christian Steenwijk 
Driftsleder Thomas Larsen 
Thomas Meyer 
Kurt Jensen
Gdr. Claus Jørgensen 
Gdr. Thomas Bucka 
Andels-Kartoffelmelsfabrikken 
Gdr. Asmus Fromm-Christiansen

November 2009:
Gdr. Kristian Kristiansen 
Kvalitetschef Per Thomsen 
I/S Asmussen og Kaczmarek 
Jens Chr. Jepsen 
Nis Peter Hansen

Visgårdvej 6 
Bredbjergvej 2 
Varnæsvej 559 
Nørballe 8, Dybbøl 
Aabenraavej 160, Uge 
Tummelsbjerg 1 
Nr. Hjarupvej 30 
Kassøvej 54 
Birkelundvej 7 
Landevejn 73 
Dambækvej 10 
Gerrebækvej 24, Broderup

Søndertoft 57
Kielsbjergvej 12
Stenbæk 1
Vognskær 7
Ingebølvej 15
Trustrupvej 10
Lintrupvej 38
Debelvej 4
Hvidhøjvej 21
Øster Vase 21
Nørhedevej 10 
Holmegaard Gods
Sønderborgvej 53 
Skov- og Naturstyrelsen 
Gårdebymarkvej 6 
Lendemark 3
Tøndervej 3
Ultangvej 26, Halk

Kielsbjergvej 3
Danægvej 1
Nr. Hostrup Bygade 11
Kolsnaplundvej 4
Haubt Strasse 27

6200 Aabenraa
6200 Aabenraa
6200 Aabenraa
6400 Sønderborg
6360 Tinglev
6300 Gråsten
6230 Rødekro
6230 Rødekro
6541 Bevtoft
6780 Skærbæk
6360 Tinglev
6360 Tinglev

6300 Gråsten
6200 Aabenraa
6310 Broager
6200 Aabenraa
6392 Bolderslev
8350 Hundslund
6660 Lintrup
6650 Brørup
7700 Thisted
9280 Storvorde
6973 Ørnhøj
4684 Holmegaard
6340 Kruså
6330 Padborg
6360 Tinglev
6372 Bylderup-Bov
6520 Toftlund
6100 Haderslev

6200 Aabenraa
6070 Christiansfeld
6230 Rødekro
6500 Vojens
24994 Osterby



Personalia
2009
Ultimo 2008 valgte uddannelsesleder Bir
gitte Haase at flytte tilbage til undervis
ningsgerning på EUC-Syd i Tønder. Bir
gitte kom med ny viden til skolen, og fik 
gennemført de første lærings- og uddan
nelsesplaner på Grundforløbet. Det har vi 
nydt stor gavn af, og ønsker fortsat god 
arbejdslyst på en anden uddannelsesin
stitution.

Efter 8 måneder uden uddannelsesleder 
tiltrådte Kirsten B. Nielsen stillingen pr.

september. Vi er glade for at få Kirsten re
tur fra LandboSyd (efter 4 år), og glæder 
os over at have nye kompetencer i huset.

I løbet af året har vi sagt farvel til lærer 
Maria Kjær Jensen, som nu er i Australien 
for at lede svineproduktion. Desuden har 
vi sagt farvel til barselsvikar Marlene Her- 
løv Nielsen. På gården er Henrik Bonde, 
Martin Clausen og Sara Terp stoppet med 
det praktiske arbejde, men har så fortsat 
på skolebænken.



Året har været præget af mangen en 
"goddag og velkommen til". Vi har nemlig 
taget imod mange nye ansigter og har ud
videt lærerstaben i takt med større elev
tilgang.

Det er et velkommen til Bo Nygaard Car
stensen, Peter Juhl Olesen og Lotte Vil
strup. Desuden et velkommen tilbage 
til Christian August Lund, som efter 1 år 
i Haderslev Kommune, valgte at komme 
tilbage til Gråsten. Desuden velkommen 
til de nye timelærere Morten Bonefeld og 
Niels Kjærgård.

På kontor-, rengørings-, pedel- og køk
kenområdet er der kun meget få ændrin
ger. Kirsten Petersen og Marie Østergård 
Nielsen er inde som vikar i forbindelse 
med sygdom og barsel.

På gården er der som sædvanligt nye ele

ver. Det er Charlotte Clausen i svinestal- 
den og Christoph Hommelhoff i marken. I 
kostalden startede Anders Hell, men er nu 
udstationeret i Australien i 5 måneder. I 
den periode har vi ansat Sarah B. Hansen. 
Otto Østergaard havde d. 1. november 
været ansat som forvalter i 30 år.

Vi mærker tydeligvis, at der er afmatning i 
efterspørgslen efter personale og har let
tere ved at besætte stillinger. Tak til alle 
ansatte for en rigtig god indsats på skolen 
i 2009. Jeg føler, at vi er godt rustede til 
de kommende års udfordringer.

Peder Damgaard
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Medarbejdere 
pr. 1. november 2.009
Ledelse:
Forstander Peder Damgaard
Uddannelsesleder Kirsten Broch Nielsen

Lærerstab:
Helle Tychsen Bojsen
Morten Langendorff Bonefeld
Bo Nygaard Carstensen
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For første gang arrangerede Gråsten 
Landbrugsskole en tur til Sydafrika. 
Vi var af sted i det sydafrikanske ef
terår (fra 15. - 24. maj), og for de lo
kale var det koldt - vi synes egentlig 
det var ganske behageligt, men kun 
de rigtige vikinger kunne bade.

Indlogering i Cape Town
Vi fløj via London til Cape Town. Når vi 
flyver direkte syd på, så er vi fri for tids
mæssige ændringer, hvilket gjorde at vi 
straks kunne gå ind i programmet uden at 
være forstyrret af jetlag. Cape Town-om- 
rådet er det område i Sydafrika der min
der mest om Europa, som følge af det sto
re antal europæer der har boet i området 
siden kolonitiden. Vi blev flot indlogeret 
på hotel og havde de første besøg i byen.

Naturpark med "Big five"

På dag 2 kørte vi ud af byen for at komme 
til Aguila Private Game Reserve, som er 
en park på 4.500 ha med alle de spæn
dende dyr - der iblandt "big five" som 
er bøfler, løve, næsehorn, elefant og ge
pard. Det blev en spændende oplevelse i 
bushen, og vi var flot indkvarteret på en 
Lodge lige ved parken, så vi kunne høre 
dyrene i løbet af natten.

Frugt, oliven og hvede
Dernæst de mere landbrugsfaglige besøg 
med frugt (250 ha pærer, 45 ha ferskner 
og 25 ha vindruer). Imponerende udbyt
ter og indtjeningsevne. Senere økologisk 
vin og olivenproduktion i Waverly Hills. 
Næste besøg var hos en kornproducent 
med 1.000 ha hvede. Udbytter fra 2.200 
kg pr. ha, afhængig af nedbørsforhold.
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Kartoffelproduktion

Næste afgrøde var 450 ha kartofler, som 
blev dyrket i en ren sandklit. Vores for
bløffelse var stor. Først slog man alt liv i 
jorden ihjel med kemikalier. Dernæst blev 
kartoflerne sat, og hver eneste dag blev 
der vandet med store vandingsanlæg. 
I vandet var der tilsat gødning (daglig) 
og hver uge blev der sprøjtet imod syg
domme og skadedyr. I alt blev der brugt 
660 kg N pr hall Sæsonen var således, at 
der kunne tages kartofler op hver dag i 
10 måneder af året, så der var altid friske 
spisekartofler til salg.

Trucker-tur og afrikansk kvæg
Inden aftensmaden fik "drengene" en rig
tig truckertur op i bjergene. Dels en im
ponerende udsigt men især lidt vovet bag 
på ladet af nogle trucks. Prisen på jord i 
området var ca. 13.00 kr pr ha, men med 
meget store variationer.

Senere så vi originalt afrikansk kvæg, 
"Nguni racen". En meget hårdfør kvæg
race, som dels havde kødproduktion men 
også salget af skindet kunne give høje 
salgspriser.

Table Mountain og aftensmad på 
23. etage
Vi kom retur til Cape Town og havde hel
digvis mulighed for at bestige "Table 
mountain" i flot vejr, og dermed kunne vi 
nyde den gode udsigt fra plateauet 1.050 
meter over byen. Vi kom derop med en 
stor svævebane.
Yderligere besøgte vi en landbrugsskole, 
vi så flere vingårde og havde vinsmag
ning. Næstsidste aften havde vi en af
tensmenu på 23. Etage af hotel Ritz. Fra 
den højde kunne såvel lækker mad som 
udsigten nydes.



Nguni - det specielle afrikanske kvæg, a

Sydafrikansk mælkeproduktion

Sidste faglige besøg var en kvæggård 
med 2.300 malkekøer og eget mejeri. 
Det var et supermoderne anlæg og meget 
velmekaniseret. Der blev malket i en kar
rusel med 64 pladser (330 køer i timen). 
Ydelsen var på 10 tons pr ko. Flot i 40 gra
ders varme.

Kap Det Gode Håb
Cape det Gode Håb var målet for sidste 
dagen. Specielt at stå på den sydligste 
spids af det afrikanske kontinent. Under
vejs så vi en strudsefarm (ægproduktion 
på 50 æg pr. høne pr år). 600 æg i ru
gemaskinen pr. gang. Vi blev klar over at 
strudse kan være ganske farlige, og skal 
omgås med varsomhed. Vi så bavianer, 
som er en stor plage i nationalparken.

En god tur blev afsluttet med et stort 
show med afrikanske sange og danse.

Ken Paulsen og Peder Damgaard

På Table Mountain. A

2.0

I Aquila er alle ▲ 
"big five" repræsenteret



Det sydafrikanske efterår var ganske behageligt.



Gråsten Landbrugsskole har været på 
studietur til Italien ikke mindre end 2 
gange i år 2009.1 foråret var det ele
verne på det sidste hold "modul 2", 
der var af sted og i efteråret var det 
første hold på den nye uddannelse, 
"2. Hovedforløb".

Det er ikke første gang Gråsten Land
brugsskole er i Italien - for Italien har me
get at byde på både landbrugsmæssigt og 
kulturelt.

Programmet bød bl.a. på en rundvisning 
på Laverdafabrikken, hvor vi så produkti
on af Challenger, Fendt, Massey Ferguson 
og Laverda mejetærskere og en spæn
dende maskindemonstration, besøg på en 
stor maskinstation i et område, hvor jord
prisen var oppe på 1.000.000 kr./ha(l), 
en andelsrismølle med speciale i risotto 
ris, en landbrugsteknisk skole, en topmo
derne svineproduktion, en stor kalvepro
ducent med franske og irske kalve, der

fedes og videresælges direkte til coop- 
kæden, en spændende og anderledes 
mælkeproduktion med 500 køer og 2000 
ha, et osteri med det danskerne kender 
som Parmesan-ost; den italienske Grana 
Padano, en grøntsagsavler med speciale 
i peberfrugt og chilipeber, en interessant 
vingård, Melindaæbler, som pakker og di
stribuerer æbler fra regionen til ind- og 
udland og så nåede vi også en tur til Vene
dig og Verona med et besøg i arenaen og 
ved Julies balkon.

Alt i alt et par spændende og interessante 
ture med mange oplevelser og indtryk. Vi 
fik alle et indtryk af, hvordan Italien også 
kan være samt set med egne øjne at den 
måde vi bl.a. tolker EU miljøregler på i 
Danmark måske ikke er helt den samme 
i Italien.

Dorthe Kreiberg 
og Elisabeth H. Knudsen



Vinproducenten øser af sin viden

Norditalien har områder med 
produktion.

Æbledistribution 
på Melinda.

En grøntsagsproducent fortæller.



11 intense dage med mange nye ople
velser. På programmet var storbyliv, 
dyrehold, frugt & grønsagsproduk
tion og naturoplevelser. Vi startede 
i San Francisco og sluttede i Los An
geles. Deltagerne var 20 elever på 2. 
Hovedforløb. Her følger et udpluk af 
holdets dagbog:

Lørdag den 3/10
Vi fløj fra Hamborg via London til San 
Francisco. Det sidste stræk tog lOVz time. 
Ved ankomsten til San Francisco blev vi 
modtaget af vores to guider, Fred og Adin, 
og chauffør (Jim). Vi blev indkvarteret på 
et hotel nær det berømte havnekvarter 
Fisherman’s Wharf, hvor vi spiste aftens
mad på en fiskerestaurant. Nogle af os 
sluttede aftenen af med en sporvognstur 
op og ned af byens stejle bakker.

Søndag d. 4/10
Efter morgenmad var der lejlighed til at

gå lidt rundt i San Francisco's gader in
den turen gik til den berømte Golden Gate 
Bridge. Herfra kan man se det berygtede 
fængsel Alcatraz (i dag museum) - og i 
øvrigt har man udsigt til bugten, hvori
gennem guldgraverne kom til Californien i 
1800-tallet. Fra Golden Gate kørte vi ud til 
Muir Woods - et naturfredet område med 
meget høje træer (California Redwoods, 
op til 77 meter). Inden vi forlod San Fran
cisco var vi på Twin Peaks, hvorfra man 
kan skue ud over det meste af San Fran
cisco. Vi kørte nu sydpå mod Monterey, 
hvor vi skulle overnatte. Undervejs gjor
de vi stop ved Garlic World, hvor man 
bl. a. kunne se verdens længste kæde af 
hvidløg. Inden vi tjekkede ind på hotel
let, hvor vi skulle overnatte to dage, var 
vi på ’’17-miles drive" - en meget eksklu
siv rute ud til Stillehavs-kysten med flotte 
udsigtspunkter, f. eks. Pebble Beach og 
Del Monte Forest.

2.4



Mandag den 5/10
Efter morgenmad besøgte vi David Mar
tella - en landmand, som producerer 
grøntsager på hans ranches (i alt 850 
acres). Vi mødte ham ved hans gårdbu
tik, hvor han oplyste, at klimaet på denne 
egn er fortræffeligt til grøntsager, især på 
grund af en meget flad temperaturkurve. 
Der blev dyrket afgrøder som iceberg-sa- 
lat, selleri, brocolli, jordbær, artiskokker 
m.m. Flere af afgrøderne blev høstet to 
gange om året.
David Martella tog os herefter med til et 
firma, hvor f. eks. blomkål og selleri kan 
komme i vækst i små bakker. Formålet 
er at gøre planterne mere robuste inden 
de kommer ud på marken. Planterne er 
i dette "nursery" ca. 5 uger. Middagsma
den blev indtaget på Hometown Buffet. Vi 
kørte herefter ud til en anden af Martella's 
ranches, hvor vi så en del af hans maskin
park, bl. a. Caterpillar-traktorer. Omkost
ningen ved at have dem kørende var 110$ 
pr. time.
Herefter kørte vi tilbage til byen Monte
rey, hvor vi besøgte det imponerende 
"Monterey Bay Aquarium" med søheste, 
hajer, blæksprutter mm.

▲ Ved Golden Gate, San Francisco.

Tirsdag den 06/10
Turen gik denne dag til Fresno, hvor vi 
skulle overnatte tre dage. Undervejs be
søgte vi først Harris Ranch med 120.000 
stk. kødkvæg, primært Angus. Ranchen 
råder over 11.000 ha, og vi fik bl.a. oplyst 
at kvæget slagtes ved en vægt på ca. 350 
kg samt at foderudgifterne er på ca. 270 
USD pr. dyr. Til Harris Ranch hører også 
en meget velanset restaurant, hvor vi spi
ste efter at have set en film om stedets 
produktion.
Om eftermiddagen fik vi selskab af Daniel 
Errotaber. Han var planteavler og viste os 
sine afgrøder (mandler og bomuld). Han 
fortalte en del om sit vandingssystem. 
Det er meget afgørende for bedriften, at 
det virker (for det er meget tørt) og at det 
ikke er for dyrt i drift. Vi så maskiner, der 
høstede mandler samt farmens øvrige 
maskiner, bl.a. knækstyret traktor og ma-

A På 17-miles drive holdt vi 
ind ved Pebble Beach.

Optagning af iceberg-salat.



Maskine til indsamling ▲ 
af mandler.

Man kan sparke dæk overalt i verden, a

skiner til bomuldshøst. Maskinerne var en 
del større end dem, vi ser hjemme i Dan
mark.
Derefter kørte vi til Fresno. På vejen der
til kørte vi forbi nogle store mælkeprodu
center. Efter indkvartering tog vi til Fresno 
State University, som er et college med 
landbrugsuddannelse. Efter velkomsten 
og gensidig præsentation spiste vi aftens
mad. Maden var produceret og fremstillet 
af egne produkter fra skolen. Maden var 
god, specielt den hjemmelavede is! Under 
spisningen sad vi sammen med elever fra 
Fresno, hvilket var en god lejlighed til at 
få indblik i deres uddannelsesforhold.

Onsdag den 7/10
Onsdag formiddag tilbragte vi igen på 
Fresno State University. Uddannelseschef 
Steven Rocca og et par studerende stod 
for rundvisning på farmen, som var knyt
tet til landbrugsuddannelsen. Skolen rå
dede over i alt 500 ha, og produktionen 
var meget alsidig. Således var der både 
mælkeproduktion, heste, svinehold, kal
kuner og får. Dertil kom forskellige mar
kafgrøder og frugtavl (f. eks. vindruer, 
oliven og blommer). Skolen rådede også 
over lokaler til forarbejdning af produk
terne, f. eks. slagteri og mejeri. Endelig 
havde skolen egen butik (FSU Farmers 
Market).

Efter middagsmad på Hometown Buffet 
besøgte vi National Raisin Company. Det 
var den næststørste fabrik til forarbejd
ning af rosiner i USA. Der var ca. 450-500 
ansatte på stedet.

Torsdag den 8/10
Denne dag var en meget stor oplevelse. 
Vi var i Yosemite National Park, som er på 
ca. 375.000 ha. Stedet bliver hvert år be
søgt af et meget stort antal turister, som 
med interne busser fragtes rundt til de 
forskellige udflugtsmål (medmindre man 
vælger at vandre, hvad mange gør). De 
fleste af os var på en længere vandretur 
op til et vandfald. Ruten var faktisk på 
næsten 14 km - og vi nåede kun lige til-

Hyggeligt samvær med studerende fra A 
Fresno University College.
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bage inden vi skulle tilbage til Fresno.

Fredag den 9/10
Nu satte vi kursen sydpå mod Bakersfield. 
Første stop var ved en stor appelsinplan
tage, som lå for foden af et bjerg. Planta
gen var på 6.000 ha og beskæftigede op 
til 100 mennesker i 8 måneder af året. I 
tilknytning til plantagen var der pakkeri. 
Vi var en tur i plantagen, men appelsiner
ne var ikke modne på det tidspunkt. Vi fik 
set, hvordan man bruger vindmøller til at 
holde frosten væk i vinterperioden, men 
de er dog kun sjældent i brug.
Lidt længere henne ad vejen havde ejeren 
i øvrigt en mindre kvægfarm. Her så vi, 
hvordan man fanger kvæg fra hesteryg - 
og hvordan man driver kvæg ved hjælp af 
hunde.
Vi kørte herefter til Bert Dejongs Dairy 
Farm - en meget stor mælkeproduktion. 
Der malkes dagligt 3.200 køer i en mal- 
kekarussel med kapacitet til 80 stk. Der

malkes 7 timer to gange dagligt. Farmen 
har over 100 ansatte, heraf 30 på selve 
gården. Der bliver født 20 - 25 kalve om 
dagen.

Middagen blev indtaget på en mexicansk 
restaurant, hvorefter vi så en fabrik, der 
behandler op til 200.000 tons pistacie
nødder om dagen. Fabrikken har 120 an
satte ved høst og 80 om vinteren. Fabrik
ken ejer selv 5.500 ha. Efter besøget på 
fabrikken kørte vi ud på en mark, hvor vi 
fik demonstreret, hvordan man ved hjælp 
af moderne teknologi ryster mandlerne af 
træerne. Maskinen, som blev anvendt, ta
ger fat i træet og ryster det i 4 sekunder, 
hvorved næsten alle mandlerne falder af. 
Maskinen kan tage 5 ha træer i timen - og 
ca. 4 træer pr. minut. Hvis maskinen ikke 
fik ordentligt fat om træet kan den øde
lægge barken og dræbe træet.

På toppen af Yosemite.



Lørdag den 10/10
Fra Bakersfield tog vi til Los Angeles. På 
vejen holdt vi ind ved Lake Pyramide, 
hvor der ved en smuk sø midt i bjergene 
ligger et besøgscenter, der viser Califor
niens store udfordringer med at skaffe 
vand. De opdyrkede områder ligger i da
lene midt i landet, og de store byer lig
ger ved kysten, primært i den sydlige del. 
Derfor er det nødvendigt at transportere 
vand langvejs fra bl.a. fra nabostaterne. 
Vandet føres via rør, kanaler og viadukter 
til store opsamlingssøer, hvorefter det le
des videre.
Næste stop var Santa Monicas Farmers 
Market. Her betaler folk gladelig lidt eks
tra for at varen er økologisk eller at ægge
ne er fra frilandshøns. Herefter var vi på 
Venice Beach, en populær og flot strand. 
Sandet er hvidt, og vandet er blåt og 
klart. Palmerne står i kanten af "strand
promenaden" som er fyldt med diverse 
små gadeforhandlere. Nogle valgte at 
tage en dukkert i de fine små bølger før 
frokost.
Herefter mødtes vi med en guide, som

viste os rundt i Los Angeles. Det var han 
fantastisk god til. Han fortalte om film, 
jordskælv, restauranter, metro - og om 
byens historie. Vi kørte gennem Hol
lywood og Beverly Hills, mens han for
talte og fortalte. Vi var på Walk of Farne, 
hvor vi så berømthedernes fingeraftryk, 
f.eks. Eddie Murphy og Michael Jackson. 
Efter en lang dag nåede vi det hotel, som 
vi skulle være på indtil turen gik hjemad 
til DK.

Søndag den 11/10
Denne dag var til fri disposition. Nogle tog 
til Hollywood, andre til Beverly Hills. De 
fleste købte en "one-day ticket" til metro 
og busser, hvorved man kunne komme 
vidt omkring.

Mandag den 12/10
Sidste dag i Californien. Vi besøgte Uni
versal Studios med alt hvad det indebæ
rer. Man kan komme i Jurassic Park (og 
få en ordentlig rutcheturi). Man kan spise 
frokost hos Flintstones. Og så kan man 
se filmkulisser af alle mulige slags. På en



Californiens-holdet

▲ På Farmers Market, 
Santa Monica.

▲ Den sidste dag 
besøgte vi Universal ? 
Studio, LA.

I Universal Studio kunne man komme 
igennem Jurassic Park.

bustur kan man f. eks. se "Wisteria Laine" 
- gaden som Desperate Housewives er 
blevet optaget på. Og en scene med fly
styrt!

Herefter satte vi kurs mod lufthavnen, 
hvor vi tog afsked med vores guide og 
chauffør gennem en uge.

Tirsdag den 13/10
Tirsdag morgen sad vi stadigvæk i flyet fra 
mandag, hvor turen endte i London. Efter 
3 timers venten fløj vi videre til Hamborg, 
hvor vi landede kl. 21.10. To timer senere 
var vi atter på Gråsten Landbrugsskole.

Tak for en megafed tur drenge og piger!



Sidst i oktober var 2. Hovedforløb på 
Samfundsfags-tur. Målet var Christi
ansborg og Axelborg - og når vi nu 
var på Sjælland lagde vi på hjemtu
ren vejen forbi en stor ejendom med 
planteavl.

Turen startede på Gråsten Station ons
dag d. 28. oktober ved middagstid. Vi 
havde taget madpakker med til togrejsen 
på knap 4 timer. Vejret var gråt og trist, 
men stemningen i kupeen god, så der var 
lagt op til et par gode dage i hovedstaden, 
som vi kom ind til med fir'toget! Vi blev 
indkvarteret på Danhostel Copenhagen 
Downtown, beliggende ved Vandkunsten 
kun få hundred meter fra Strøget. Et ide
elt overnatningssted, da vi jo skulle be
søge både Folketinget og Axelborg. Straks 
efter vi havde tjekket ind, gik vi i samlet 
flok til Planetariet på GI. Kongevej. Her 
havde vi bestilt plads til en film om hvaler

og delfiner. Ganske flot i 3D - men allige
vel var der en del, der faldt i søvn under 
forestillingen!

Møde med sønderjyske politikere
Efter morgenmad torsdag morgen fore
tog vi en gående sight-seeing. Der er en 
del af eleverne, som kun har sat deres 
ben i Dronningens by meget få gange. Så 
hvor er det nu lige Rundetårn, Rosenborg, 
Kgs. Have, Nyhavn og Amalienborg ligger. 
Operaen og Skuespilhuset fik vi også pla
ceret, inden vi skulle møde i Folketinget. 
Vi havde en aftale med to af de folkevalg
te fra Sønderborg, nemlig Benny Engel
brecht (Socialdemokratiet) og Jesper Pe
tersen (SF). Efter at de havde fortalt om 
deres liv og hverdag som folketingspoli
tikere var spørgelysten stor. Emnerne var 
især fødevarekontrol og minkfarme, og de 
to politikere opfordrede på det kraftigste
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vores elever til at blande sig i samfunds
debatten. Besøget i folketinget sluttede af 
med en rundvisning, hvor vi bl. a. så de 
forskellige udgaver af Grundloven.

Fra Folketinget begav vi os nu i retning 
mod Axelborg. Undervejs "fouragerede" 
vi på Vandkunsten (dog ikke på Vandkun
stens lille café!).

Nu hedder det Landbrug & Fødeva
rer!
Hans-Henrik Jørgensen tog imod os 
på Axelborg. Han havde sørget for at vi 
kunne være i mødesalen, som tidligere 
blev brugt til møderne i Landbrugsrådet. 
Hans-Henrik startede med at fortælle om 
"Travel to Farm", som er hans hovedbe
skæftigelse. Det er en organisation, der 
medvirker til at unge i landbruget kan 
komme i praktik i udlandet. Et par af ele

verne har faktisk prøvet dette i Australien.

Hans-Henrik fortalte herefter om Land
brug & Fødevarer, som har afløst det gam
le Landbrugsrådet. Formålet har været at 
skabe en organisation, hvor Landbrugs 
organisationen og Fødevarevirksomheder 
i fællesskab kan varetage landbrugs- og 
fødevareerhvervets interesser.

Pressechef Bettina Berg havde herefter et 
indlæg om landbrugets image - og om, 
hvordan man kan skabe et sådant. Det 
gav anledning til en del debat, da TV2 et 
par dage forinden havde vist Operation X 
om kritisable forhold på minkfarme. Ole 
Larsen sluttede af med at kigge i krystal
kuglen for dansk landbrug. Han kom ind 
på mange vigtige emner, f. eks. jordpriser, 
landbrugets salgs- og faktorpriser, rente
forhold o.s.v.

Thomas Larsen fortæller om hundegræs ved Juellinge.



Copenhagen Downtown. ▲ 
ligger på Vandkunsten

Her er vi i landstingssalen. ▲

Det var en meget udbytterig eftermiddag 
på Axelborg.

Markbrug på Holmegaard og Juel
linge Godser
Fredag morgen blev vi hentet af Herfølge 
Turistfart, der kørte os til Stevns. På lan
devejen mellem Hårlev og Karise mødte 
vi Thomas Larsen, som er driftsleder på 
Holmegaard og Juellinge Godser. De to 
godser + Tryggevælde Gods er alle ejet af 
Christian D. Lassen. Holmegaard er drifts
centrum for godserne, som tilsammen 
råder over 1.250 ha. Der produceres ca. 
5.000 tons fremavlskorn og 7.500 tons 
sukkerroer. Desuden er der skovdrift, ud
lejningsboliger og jagtvæsen.

Herefter viste Thomas Larsen os vej til 
Juellinge, hvor vi besigtigede en mark 
med hundegræs. Det er en afgrøde, som 
vokser bedst i nærheden af vand, og Tho
mas Larsen kunne fortælle, at der fra 
Juellinge kun er 8 km til havet. Fra Juellin
ge kørte vi gennem det smukke sydsjæl
landske landskab i efterårsfarver til Hol
megaard gods, som ligger ved Fensmark 
udenfor Næstved.

Hovedbygningen på Holmegaard er opført 
i 1635 og har en helt unik bindingsværks- 
skonstruktion. Den har ry for at være en 
af Nordeuropas mest bevaringsværdige 
bygninger af sin art.

En god oplevelse rigere forlod vi Holme
gaard sidst på formiddagen. Bussen kørte 
os til Slagelse, hvorfra vi skulle med toget 
tilbage til det sønderjyske. Hen på efter
middagen rullede vi ind på Gråsten sta
tion med en masse inspiration i bagagen.

Bent E. Nielsen

Jesper Petersen (SF) i A 
dialog med eleverne.



Produktionsledere pä Planteekskursion:

Grovfoder, jordbær - og 
perfekt krummestruktur
At produktionslederforløbet nu er 
placeret i forårssemestret måtte 
selvfølgelig benyttes til en planteeks
kursion midt i vækstsæsonen, hvilket 
der her berettes om:

Hos Brdr. Bang i Gelsted
Så 14.-15. maj satte vi kursen mod Fyns- 
hav-Bøjden færgen og videre mod Gel
sted på Fyn hvor vi besøgte Brdr. Bang. 
De driver både en svine- og en kvægejen
dom med tilhørende planteavl med både 
grovfoder, frøgræs og korn. Torben Bang 
viste os rundt på kvægejendommen med 
200 jerseykøer med produktionsresul
tater helt i top i et ældre men renoveret 
bygningssæt. På ejendommen er især 
grovfoderproduktionen i fokus, hvilket re
sulterer i foder af meget høj kvalitet. Et 
spændende besøg der gav stof til efter
tanke.

Jordbær i drivhuse ved Skælskør
Herefter gik turen videre til Sjælland. Her 
besøgte vi Claus Hundsballe, Skælskør 
som gennem mange år har avlet jordbær 
og grøntsager på friland. Nyeste tiltag er 
et drivhus til jordbærproduktion, så der 
kan leveres tidlige jordbær i foråret samt 
op til jul. Det er foreløbigt det eneste af 
slagsen i Danmark og har derfor krævet 
masser af planlægning og rådgivning fra 
bl.a. hollandske konsulenter. Et stort og 
investeringskrævende tiltag som forhå
bentligt inspirerede vores studerende til 
selv at tænke innovativt i landbrugsmæs
sig sammenhæng.

Dejlig middag hos Søren Grøn!

Herefter var tiden endelig inde til at stif
te bekendtskab med Dalmose, hvor en 
af holdets studerende kommer fra. Efter 
en rundvisning på Søren Grøn Larsen og 
hans forældres svine- og planteavlsejen
dom sluttede vi af hos Sørens forældre 
hvor vi blev trakteret med en dejlig og 
overdådig middag. Den glemmer vi sent!

Reduceret jordbearbejdning i Fjen- 
neslev
Efter en overnatning på Høng Landbrugs
skole sluttede vi turen af med besøg hos 
gdr. Søren Ilsø, Fjenneslev, som er en 
ildsjæl når det kommer til reduceret jord
bearbejdning. Søren har gennem ca. 15 
år praktiseret reduceret jordbearbejd
ning på sin slagtesvineejendom og eks
perimenterer til stadighed med forskel
lige dyrkningssystemer. Med spaden på 
nakken drog vi alle ud over hans marker 
og kunne der konstatere, at hans jord 
har en helt utrolig fin krummestruktur og 
med stor mikrobiel aktivitet. De nyeste 
tiltag på ejendommen går i retning af no 
till princippet, hvor der stort set ikke jord
bearbejdes forud for såning af vårsæd. Vi 
besigtigede en meget veletableret vår- 
bygmark, som var sået direkte i den ned- 
visnede efterafgrøde af ært og gul sennep 
med minimal arbejdsindsats.

Herefter gik turen mod det jyske igen ef
ter to dage i felten på øerne.

Inger Schultz

33



Hos danske landmænd i 
Tyskland og Polen

I begyndelsen af maj tog Produktions
lederne på udlandstur til den østlige 
del af Tyskland og den sydlige del af 
Polen. Programmet bød på en blanding 
af landbrug, historie, storbyliv og blev 
hen af vejen suppleret med bl.a. mas
ser afkortspil, bytur i Leipzig og luksus 
i Berlin.

Steenwijks store kvægejendom
Første stop på turen var på en kvægejen
dom med ca. 1.000 malkekøer i et helt nyt 
staldanlæg. Gården ejes af Peter Steen- 
wiijk, som oprindelig er fra Holland, men 
som i en del år har drevet landbrug i Dan
mark og fortsat gør det. Peter viste selv 
rundt på ejendommen og fortalte om de ud
fordringer, der er forbundet med at starte 
en så stor produktion op i udlandet, samti
dig med at der drives kvæglandbrug i Dan
mark og plantebrug i Polen.

Sønderjyder ved Magdeburg
Næste stop var på en ejendom i nærheden 
af Magdeburg, som drives med malkekvæg,

slagtesvin samt et biogasanlæg. Gården 
ejes af en gruppe sønderjyske landmænd 
heriblandt forældre til tre af vores stude
rende på holdet. En af dem, Rasmus Skjødt 
Jessen, har arbejdet på gården et års tid og 
kunne derfor med stor viden og indsigt i be
driften vise rundt og fortælle om bedriften 
før, nu og om hvilke fremtidsplaner, der er 
for bedriften.

Smågriseproduktion ved Leipzig
Efter en overnatning nær Leipzig gik turen 
videre til endnu en bedrift, som er opkøbt af 
danske landmænd. Bedriften er oprindeligt 
et statsbrug bygget til 12.000 søer og lig
ger nær Heideland . En af de nordjyske eje
re Peter Fuglsang, som er ansat som dag
lig leder af bedriften, viste os rundt i dette 
kæmpestore bygningskompleks som i dag 
er renoveret og fortsat drives med smågri
seproduktion.

At drive landbrug i Polen
Efter et par dage i Tyskland passerede vi 
grænsen til Polen, hvor vi besøgte et polsk
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landbrug og et lille andelsmejeri. Polsk 
landbrug i dag kan være mange ting lige fra 
det helt traditionelle familiebrug, hvor det 
er nødvendigt at supplere med en indtægt 
udefra til de bedrifter som udvikler sig bl.a. 
ved hjælp af EU-midler. Vi besøgte begge 
typer brug og fik et godt indblik i den histo
riske udvikling af polsk landbrug og de ud
fordringer og muligheder EU-medlemsska- 
bet giver de polske landmænd i dag.

Planteavlsbrug med maskiner
Som bekendt har mange danske og andre 
europæiske landmænd også investeret i 
polsk landbrug og har købt både husdyrpro
duktioner såvel som jord i Polen. Vi besøg
te sådan et planteavlsbrug nær den tyske 
grænse, som drives med helt traditionelt 
planteavl som vi kender det fra Danmark. 
De store marker og maskiner fik som altid 
øjnene på vid gab hos vores studerende, 
men heller ikke planteavl i Polen er uden 
problemer og udfordringer hverken økono
misk, miljø- eller arbejdskraftmæssigt.

Krakow og Auschwitz gjorde indtryk
Vi overnattede en enkelt nat i Krakow og ef
ter en rundtur i den gamle og charmerende 
by Krakow gik turen til koncentrationslej
rene Auschwitz - Birkenau. Vores polske 
guide viste rundt gav os et godt indblik i et 
af historiens mest sorte kapitler.

Historiens vingesus i Berlin
Berlin var turens sidste stop. Vi blev ind
kvarteret på et super flot hotel down town 
Berlin, så det var bare med at komme i gang 
med at opleve byen og fornemme historiens 
vingesus. Og det gjorde vi så. Checkpoint 
Charlie, Rigsdagen, rester af Muren, Bran
denburger Tor, Unter den Linden, Kurfür
stendamm bare for at nævne nogle af ste
derne. Og et par måtte naturligvis også et 
smut forbi isbjørnen Knut i Zoo.
Efter en lille uges tid var det tid til at ven
de bussen mod nord igen efter nogle rigtig 
gode, sjove og lærerige dage.

Inger Schultz

A Anne og Winnie foran 
Brandenburger Tor.

▲ Besøg i Auschwitz 
hvor der lyttes.



Virksomhedslederne i Bruxelles

Landbrugspolitik - set fra 
Bruxelles

D. 4. oktober 2009 drog ca. 20 elever 
og en lærer fra Gråsten til Bruxelles 
sammen med omkring 25 elever og 2 
lærere fra Lundbæk Landbrugsskole 
ved Nibe. Vi havde vores flinke bus
chauffør med til at fragte os derned. 
Formålet med turen var, at vi skulle 
få kendskab til EU, samt se lidt se
værdigheder.

Besøg i Europa-Kommissionen
Den anden dag, vi var dernede, tog vi ind 
i Europa-Kommissionen. Her fik vi tildelt 
et fint rum, hvor vi skulle lytte til, hvad 
Richard Kokholm Erichsen fra besøgstje
nesten havde at fortælle. Han fortalte os 
lidt grundlæggende omkring EU og hvor
dan samarbejdet fungerer. Alle de 27 
medlemmer af EU skal være enige for at 
et nyt land kan komme med. Han fortalte 
bl.a. om dengang, da Danmark havde for
mandskabet. Da kom der - som noget nyt 
- 10 nye lande med, blandt andet landene 
omkring Østersøen.

Lissabon-traktaten
I tidens løb er der kommet en del forskel
lige traktater, der har forskelligt formål. 
Den seneste hedder Lissabon-traktaten. 
Den skal gøre EU mere effektiv, demo
kratisk, åben, forenet udadtil og mere 
sikker. I EU har hvert medlem lige meget 
at skulle have sagt og det er lige meget 
hvor mange indbyggere der er. Så selvom 
vi kun er 5 mio. indbyggere i Danmark, 
må vi bestemme lige så meget som f.eks. 
Tyskland, der har mange flere indbygge
re.

Kabinettets arbejde

Så blev det tid, til at lytte til Søren Schøn- 
berg, som er uddannet jurist og nu arbej
der i kabinettet for Mariann Fischer Boel. 
Kabinettet er en gruppe medarbejdere, 
der skal hjælpe med at træffe beslutnin
ger. Der er krav om at medarbejderne 
skal komme fra mindst 3 forskellige lan
de. I dette kabinet, kommer de bl.a. fra 
Tyskland, Holland, Italien og Skotland, 
foruden selvfølgelig Danmark. Deres ar
bejde består i at forberede møder, skabe 
bro mellem kommissærer og tjenestegre
ne, informere kommissærer om udvikling 
inden for deres ansvarsområder, forbere
de og deltage i kommissærernes rejser og 
eksterne kontakter. Desuden skal de læse 
mange forskellige aviser på forskellige 
sprog fra forskellige lande. Det lyder må
ske ikke som et rigtigt arbejde, men det 
er nødvendigt for at de kan følge med i, 
hvad der sker i omverdenen.

Afkoblet støtte og kvalitetssnak
Vi hørte lidt om det de ellers beskæftiger 
sig med. Den afkoblede EU støtte, handler 
om at man ikke længere får pr. roe osv., 
men pr. ha. Det skyldes, at man derved 
undgår en overproduktion af noget man 
ikke har brug for. Han nævnte også lidt 
om det specielle ved det danske landbrug, 
nemlig at vi ikke skal prøve at gøre det 
billigere end de andre, for det kan vi ikke. 
Derimod er vi gode til at lave kvalitetspro
dukter, som f.eks. økologisk eller niche
produktion. Det erdet vi skal overleve på. 
Han mente også, at det er naivt at tro, at 
det hele ville være perfekt i vores natur 
herhjemme, i forhold til miljø, hvis ikke 
der var landbrug. Så ville det hele gro til 
og man ville alligevel ikke kunne bruge
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det til noget, da det så bare ville gro til, 
pga. manglende vedligehold.

GMO-problematik
Nogle af de aktuelle emner, de beskæfti
ger sig med i Mariannes kabinet, er mælk, 
GMO, WTO, Lissabon traktaten samt land
brug og klima. Der er meget uenighed 
omkring GMO, derfor er det et meget stort 
problem. Der er 0 - tolerance i EU om
kring GMO i dyrefoder. Så det giver me
get bøvl omkring fragt mv. Men han sagde 
også, at der skulle være penge i at være 
landmand. Ellers bliver produktionen bare 
flyttet til udlandet og ud af EU.

Landmandsdemonstration - midt 
på gaden!
Da vi var færdige i kommissionen drog GL 
videre mod det danske kontor for Land
brug og Fødevarer. Men inden vi nåede 
derhen, stødte vi ind i en kæmpe demon
stration med vrede landmænd, fra især 
Frankrig og Tyskland. De var kørt hele 
vejen til Bruxelles, de fleste i traktor, for 
at demonstrere mod de lave mælkepriser 
og fordi man vil afskaffe mælkekvoten. 
Franskmændene vil gerne beholde kvo
ten, fordi de vil sidde på dem, så der ikke 
kan komme andre ind på markedet. Men 
det skal jo være lige for alle, ellers er det 
ikke fair for unge landmænd, hvis de vil 
starte op. For de skal give rigtig meget for 
kvoterne.
Så vi fik både set traktorer, kampråb, 
dækafbrænding og meget mere. De ple
jer også at hælde en masse mælk ud midt 
på kørebanen og nogle gange tager de 
også lige et læs møg med, som lige bliver 
smidt midt i al trafikken. Der menes, at 
der var omkring 1000 traktorer dernede. 
Det er lidt specielt at se så mange trak
torer stå parkeret gade op og gade ned 
i en storby, som Bruxelles. Der var også 
enormt meget politi klar med pansrede 
biler, pigtrådshegn og beskyttelseshjelme 
mv. Man kunne tydeligt se, at de var vant 
til det. En stor del af byen blev afspærret,

▲ Møde med 
EU-parlamentariker 
Margrethe Auken (SF).

A De tyske og franske landmænd er bl.a. 
utilfredse med de lave mælkepriser.

A på vores vej gennem Bruxelles 
stødte vi ind i en traktordemonstration.



så man hverken kunne komme ind eller 
ud. Træls for vore venner fra Lundbæk, 
for de var på vej ud for at se Waterloo. Så 
det tog noget længere tid end beregnet.

Besøg på Landbrug&Fødevarer's 
Bruxelles-kontor
Hos Landbrug og Fødevarer tog Jacob 
Bagge Hansen imod os. Han fortalte no
get om COPA (EU's landbrugs union). I 
COPA er der 50 medlemmer fra de 27 lan
de. Alt oversættes til 6 sprog og til hvert 
sprog er der 2-3 tolke. Der sidder ingen 
danskere i landbrugsudvalget. Til gen
gæld er der 3 danske stedfortrædere og 
vi har to danskere i miljøudvalget. Der er 
en meget lang behandlingstid, hvis der er 
en ny sag, der skal besluttes. Derfor skal 
man allerede i gang nu, med at behandle 
det, hvis noget skal besluttes i 2014. Det 
er fordi det skal igennem så mange ting 
først og bliver sendt frem og tilbage fle
re gange, inden det bliver godkendt. Han 
fortalte også noget om den kløft der er 
mellem landbrug og samfund. Men så var 
spørgsmålet også hvem, der skal flytte 
sig. Om det er samfundet eller om det er 
os, der skal flytte os endnu mere. De fle
ste problemer er opstået ved uvidenhed 
og misforståelser. Og grundlæggende fyl
der landbruget meget i Danmark.

Svineproduktion i EU
Derefter kom Sune Kristensen, som er 
uddannet i statskundskab. Han skulle for
tælle os lidt om svineproduktion. Der bli
ver ca. produceret 27 mio. grise og deraf 
bliver ca. 6,3 mio. eksporteret som leven
de dyr. Det er ca. 5-6 % af DK's samlede 
eksport. I Bruxelles er de i god dialog med 
Axelborg, medlemmerne (DC + Tican), 
myndighederne, fødevarebestyrelserne, 
WTO, EU-institutionerne osv. Han talte en 
del om oprindelsesstedet for kødet. F.eks. 
vil italienerne gerne have mærkning med 
oprindelsesstedet, for så regner de med 
at kunne få solgt mere til en bedre pris. 
Nogle mener det er godt for os og andre

mener det er skidt. Vi kan gøre det på fri
villig basis. Men i lande, hvor man normalt 
kun modtager biprodukterne, anser man 
ikke dansk svinekød som en god kvalitet. 
Derfor kan det give bagslag.

Besøg i Europa-Parlamentet
Tredje dag var vi i Europa parlamentet, 
hvor vi lyttede til Annemarie Gensø. Hun 
arbejdede for Parlamentets besøgstjene
ste. Vi så en kort film, som skulle give os 
en større forståelse for EU, og hvordan 
parlamentet fungerer. I parlamentet sid
der man ikke opdelt efter nationalitet, 
men efter politisk synspunkt. Der arbej
des på 23 forskellige sprog og der er 3 tol
ke til hvert sprog. Så det er rigtig mange 
folk, der er tilknyttet her også.

Det europæiske samarbejde
Efter 2. verdenskrig besluttede man at 
samarbejde i Europa, i stedet for at be
krige hinanden mere. De hjalp hinanden 
med genopbygningen. Det startede med 
Holland, Belgien, Frankrig, Luxembourg, 
Italien og Tyskland. De sidste to var især 
dem, der bekrigede hinanden før, men nu 
skulle de til at arbejde sammen i stedet 
for. I starten var det mest kul og stål, man 
arbejdede sammen omkring. Men i 1957 
begyndte man også at arbejde sammen 
omkring andre ting. Eftersom Strasbourg 
havde historisk betydning, startede man 
med at mødes der. Dengang foregik det 
på 4 sprog, så der var også tolke tilknyt
tet.
I 1973 kom Danmark med, sammen med 
England og Irland. Og så er der igennem 
årene, løbende kommet flere lande med. 
Lige nu er det Tyrkiet, der gerne vil være 
med, men der er stadig en masse forskel
lige punkter, der skal forhandles færdig.

Arbejdsfordeling - Kommission, 
Råd og Parlament
Kommissionen fremlægger lovgivnings
forslag, Rådet repræsenterer ministrene,
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Parlamentet ordner budget og lovgivning 
og kontrollerer de øvrige. I Rådet foregår 
også de landbrugspolitiske beslutninger 
og de udenrigspolitiske beslutninger. Der 
er i alt omkring 5000 ansatte, hvoraf 1/3 
er tolke. De tolker normalt fra 4 sprog til 
deres eget. Men det er ikke altid et sprog 
de kan, så her bliver de nødt til at tolke 
det gennem en anden tolk først. Så der 
kan godt ske et par små fejl. Dog bliver 
det hele udskrevet på alle sprogene efter 
møderne, så man kan gå ind og se alle op
lysningerne.
Næsten alle møderne er offentligt tilgæn
gelige, dog ikke ministermøderne. Ärs- 
budgettet for hele EU ligger på 133,8 mia. 
euro.

Møde med Margrethe Auken
Som noget af det sidste på turen skulle vi 
udsættes for Margrethe Auken, som er en 
lidt speciel person. Hun har nogle kraftige 
holdninger, men man kan godt være lidt 
i tvivl om, hvorvidt hun har forstand på 
det, hun snakker om.
Hun er bl.a. imod GMO pga. licenserne på 
udsæd. Hun mener ikke det er den lyk
kelige løsning. Foruden det ønsker hun, at 
alt landbrug herhjemme skal være økolo
gisk og der skal være frie markedsvilkår. 
Hun vil gerne, at vi skal undgå udenlandsk 
kød, så der i stedet for bliver spist dansk 
kød. Det er bare temmelig svært, da de

fleste vælger efter prisen. Derfor mener 
hun, at det skulle reguleres vha. CO2 af
gift på det der bliver importeret.
Man kunne tydeligt mærke, at hun elsker 
at snakke, men har svært ved at lytte. 
Hun har sine meninger og står fast ved 
dem. Så kan det diskuteres om de er rig
tige eller ej.

Så gik turen hjemad og vi sad i bussen i 
rigtig mange timer inden vi nåede vores 
overnatning et sted i Tyskland. Dagen 
efter var vi ude og se et biogasanlæg og 
derefter kørte vi det sidste stykke hjem.
En rigtig hyggelig og lærerig tur, hvor vi 
også lærte de andre elever fra Lundbæk 
godt at kende.

Pernille Gerstrøm, Anna Mathiesen og
Anita Vester
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Markbruget på
Gråsten Landbrugsskole
Vækstsæsonen 2009 huskes ikke for eks
treme oplevelser. En passende fordeling 
af nedbør, sol og varme gav gode udbyt
ter, og markarbejdet forløb stort set let og 
ubesværet gennem hele året.
En mild og ret nedbørsfattig vinter re
sulterede i en god overvintring af vinter
sæden. April blev den varmeste og mest 
solrige april målt i Danmark. Den tørre 
og varme april gav en god og sikker etab
lering af majsen, som ellers kan volde 
kvaler på Fiskbæks tunge jorde. Græs og 
vintersæd fik nærmest en flyvende start 
på vækstsæsonen. 1. slæt blev taget al
lerede medio maj og gav et stort udbytte 
-af en god kvalitet. Juni blev til gengæld 
noget køligere end normalt og majsen gik 
nærmest i stå og stod gul og forfrossen

frem til midt i måneden, hvor varmen om
sider vendte tilbage. På tre dage skiftede 
den kulør og genoptog væksten.
Resten af måneden og juli og august blev 
lun og med passende nedbørsmængder. 
Afgrøderne voksede pænt til og græsset 
led ikke på noget tidspunkt af tørke, så 
udbyttet af 2. og 3. slæt var tilfredsstil
lende.
Efter lang og tro tjeneste blev der taget 
behørig afsked med "Dronningen" en 
Dronningborg D4500 12 fods mejetær
sker, som er blevet erstattet af en Massey 
Ferguson 32 fra 1998 med 18 fod power- 
flow skærebord. Nu er kapaciteten i top 
også i vanskelige høstår. Det gode høst
vejr i august sikrede en nem og tør høst af 
det forholdsvis store hvedeareal.

Græsset fik en flyvende start i år.



Etablering af vintersæd og snitning af 
majs foregik hurtigt og let i det tørre ef
terår og sparede os for mange ærgrelser 
på den tunge jord. Nu står vintersæden 
veletableret og fin, og venter på endnu en 
vækstsæson.

Grøn vækst
Regeringen vedtog i efteråret planen 
"Grøn vækst" med støtte fra Dansk Fol
keparti. Planen indeholder blandt andet 
et mål for reduktion af pesticidbelast
ningen. I den forbindelse skal begrebet 
behandlingshyppighed erstattes af et 
belastningsindeks, som inkluderer pesti
cidernes sundheds- og miljømæssige be
lastning. Dette indeks skal så danne bag
grund for et differentieret afgiftssystem, 
som pålægger størst afgift på de mest be
lastende midler. Et eventuelt merprovenu 
på afgiftsomlægningen bliver tilbageført 
erhvervet gennem en lettelse af jordskat
terne. Derudover skal der oprettes 10 
m brede sprøjtefri randzoner langs alle 
målsatte vandløb og søer og yderligere 
200.000 ha skal holdes fri for pesticidan
vendelse inkl. forøgelsen af det økologi
ske areal.
Det virker umiddelbart fornuftigt at gra

duere pesticiderne efter miljøbelastning 
og at være restriktiv med pesticidanven
delsen på de mest sårbare arealer og 
mere tolerant på de robuste arealer. Det 
er netop den politik dansk landbrug har 
efterlyst gennem mange år. Men drifts
økonomien i planteavlen levner ikke plads 
til en generel afgiftsstigning.
Regeringens plan "Grøn Vækst" indehol
der også mål for en yderligere reduktion 
af kvælstofudledningen med 19.000 tons/ 
år svarende til en reduktion på 30 %. Re
duktionen af kvælstofnormerne, som 
følge af genopdyrkningen af brakarealer, 
betyder fremover at normerne nu er væ
sentlig under de økonomisk optimale spe
cielt i perioder med høje kornpriser. Pro
teinprocenten i dette års kornhøst vidner 
også om massiv undergødskning. Prote
inprocenter på 8 - 9 % i foderhvede taler 
sit tydelige sprog...
I stedet for generelle normreduktioner 
ville det være mere intelligent med ud
tagning af følsomme lavbundsarealer. Så 
kunne man genskabe artsrige engområ
der langs vore vandløb og tillade en mere 
optimal gødskning af de robuste arealer.

Thorkild Nissen

41



Svineproduktionen på
Gråsten Landbrugsskole
Årets første par måneder startede med 
nye udfordringer, og ikke dem af den 
gode slags. Der var en del mavesår hos 
søerne, der blev sat forskellige initiativer 
i gang for at løse problemet. Bl.a. blev fo
derblandingerne gennemgået, men umid
delbart opfyldte de kravene til en god 
blanding. Herefter valgte vi, at skifte pille- 
foderet ud med expandat-foder, det hjalp 
rigtigt meget og har virkelig givet ro i be
sætningen efterfølgende. Så slap vi for at 
investere i en noget dyrere foderblanding.

Drægtighedsstalden er blevet lavet lidt 
om så søerne går i 2 hold, hvor der kun 
bliver lukket søer ind hver 4 uge. Samti
dig er der blevet inddraget et gangareal til 
at gøre selektionsstierne lidt større. Tilta
gene er blevet gjort for at øge stabiliteten 
og dermed give mere ro i holdene. På sigt 
skulle det gerne være med til at forbedre 
produktionstallene (reproduktionen).

Smågrisene sælges ved 30 kg til Preben 
Dall fra lokalområdet og samarbejdet går 
rigtigt godt.

Som elev har vi siden marts haft Charlotte 
Clausen, Broager, ansat.

Thomas

igen været rigtigt meget brugt af elever 
fra skolen på de forskellige forløb. Land
mandsuddannelsen er jo blevet ændret, 
hvilket også har betydet en ændring i den 
måde eleverne på det "nye" Grundforlø
bet har været i praktik. I stedet for en uge 
ad gangen, har de været i stalden i løbet 
af 3 uger af l1/2 dags varighed. Det er der 
selvfølgelig både fordele og ulemper ved. 
Men det har i hvert fald betydet, at når 
eleverne kom i stalden både 2. og 3. gang 
følte de sig meget hurtigt hjemme.

Derudover har holdene "indføringskursi
ster" været i stalden 3 hele formiddage 
for at snuse lidt til fagområdet i deres 14 
dages forløb. De elever fra folkeskolen, 
som har været på brobygningskursus har 
fået en grundig rundvisning. For manges 
vedkommende er det jo første gang de er 
i en stald, og derfor er der jo ikke noget 
som at holde en lille pattegris, stå i en sti 
sammen med en flok nysgerrig 20 kg's 
grise eller klø en 250 kg's so bag øret.

Vi undervisere siger tak til Thomas og 
Charlotte for et godt samarbejde som har 
budt på nye og fælles udfordringer.

Helle Tychsen Bojsen 
og Elisabeth H. Knudsen



▲ I løbet af året er foder
blandingerne blevet gennemgået.



Kvægbesætningen på 
Gråsten Landbrugsskole

Det er efterhånden godt to år siden, at ny
byggeriet blev taget i brug, og produkti
onsresultaterne viser, at besætningen er 
kommet i balance efter udvidelsen. Mæl
keydelsen er steget med ca. 700 kg mælk 
pr. årsko det sidse år, og i skrivende stund 
har vi 157 årskøer og en årsydelse pr. ko 
ved ydelseskontrol på 10062 kg mælk 
med 3,77 % fedt (3.90 % på mejeri) og 
3,31 % protein. Celletallet har ligget på 
ca. 150.000 celler hele for året, og var en 
overgang helt nede på 99.000. Fra august 
og fremefter har celletallet ligget på ca. 
200.000. Der har det sidste år være brugt 
Easy Strø i sengene, suppleret med Stalo- 
san og kalk, hvilket har givet rene og tørre 
sengebåse.

Reproduktion
Reproduktioner er blevet forbedret. An
tallet af insemineringer er steget bety
deligt uden at drægtighedsprocenten er 
faldet nævneværdigt. Forbedringen af 
reproduktionen skyldes især, at der har 
været øget fokus på området med regel
mæssig brunstobservation, men også at 
Lely-robotternes program til behandling 
af transpondernes aktivitetsmålerresulta
ter er blevet forbedret, så de resultater,

vi har kunnet aflæse der, har været brug
bare.
De næste to måneder ligger antallet af 
kælvninger på ca. 30 stk. om måneden, 
hvoraf halvdelen er kvier, så vi ser frem 
til en udfordring med pres på både gold
afdeling, kælvningafdeling samt kalveaf
snittet.

Q-feber
Desværre har vi fået konstateret Q-feber 
i besætningen. Q-feber skyldes bakterien 
Coxiella burnetii. Sygdommen er fundet 
i hele verden undtagen New Zealand og 
Norge. Q-feber rammer typisk kvæg, får 
og geder samt kæledyr, som for eksem
pel katte, kaniner og fugle. Ikke alle dyr 
bliver syge af bakterien, i stedet kan de 
fungere som raske smittebærere for bak
terien. Hos pattedyr findes C. burnetii pri
mært i livmoder og yver, og sene aborter, 
tilbageholdt efterbyrd, livmoderbetæn
delse og svigtende frugtbarhed kan være 
symptomer på Q-feber. Vi har gennem 
sommeren haft en del sene aborter, hvil
ket gjorde at vi valgte at tage goldkøer- 
ne ind fra græs tidligere end ellers, for at 
kunne holde bedre øje med dem.
Sygdommen kan smitte fra dyr til men-



nesker, hvor flertallet ikke får symptomer, 
mens få procent får alvorlige symptomer, 
som kræver hospitalsindlæggelse, hvis 
der ikke behandles med antibiotika i tide. 
Gravide, som smittes, risikerer at aborte
re. Smitteoptagelsen sker ved indånding, 
og dråber og støv fra fostervæsker og ef
terbyrder m.m. Dette har betydet, at vi 
har indskrænket elevernes deltagelse ved 
kælvninger og tilsyn i efterbyrdperioden.

Fodring
Fodringsmæssigt har vi stadigvæk græs 
og majsensilage som hovedfodermid
ler. Dog har der været suppleret lidt med 
hvedehelsæd, hovedsaglig til kvierne. Re
sultaterne fra græs- og majsensilage er 
endnu ikke kommet, men vi forventer at 
kvaliteten er lige så god som sidste år. Dog 
var der en del saftafløb fra majsen, så det 
bliver spændende at se, hvor mange fo
derenheder der er i de forskellige stakke.

Finanskrisen

Finanskrisen er medvirkende til, at mange 
bedrifter med malkekvæg får et negativt 
driftsresultat i kalenderåret 2009. Mæl
keprisen har været meget lav hele året, 
og kraftfoder og grovfoder har været dyrt 
for de fleste indtil sensommeren. Arla har 
hævet mælkeprisen med 11 øre pr. kg fra 
oktober, og prognoserne forudser en gen
nemsnitlig pris på mælk i 2010 på samme 
niveau eller få øre højere end gennem
snittet for 2009. Der er udsigt til lavere 
priser på især proteinfoder og gødning i 
2010, så det forventes, at driftsresultatet 
ca. vil blive et nul for 2010. For 2011 for
ventes et positivt driftsresultat. Fremover 
må vi lære at leve med store prisudsving, 
og der vil derfor være meget at hente ved 
godt købmandskab.

Til slut vil vi gerne takke fodermester Leon 
Paul og praktikant gennem det seneste år 
Anders Hell for et godt stykke arbejde.

Annika Dam Engebjerg og 
Christian August Lund
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Grundforløb

Case - nyt indslag i undervisningen
Siden vi på Gråsten Landbrugsskole star
tede med at udbyde den nye version af 
landbrugsuddannelsen, har eleverne på 
grundforløbet arbejdet med 4 cases i lø
bet af de 20 uger hvor de er her.

Hvad er en case?
Hos os er det et samlet undervisningsfor
løb, der strækker sig over ca. 3 dage. I 
de 3 dage er den almindelige undervis
ning suspenderet, og alle elever arbejder 
med casen. Produktet efter de 3 dage kan 
være plancher, billedserier eller rapporter, 
og der følger oftest en fremlæggelse af de 
enkelte gruppers arbejde med. Der er et 
praktisk element i alle 4 cases, enten er 
eleverne på gårdbesøg, mejeribesøg eller 
på ekskursioner. Det udnyttes selvfølgelig 
også at vi har vores eget landbrug liggen
de lige uden for døren, hvor eleverne kan 
lave observationer på køer og grise, eller 
lave jordprofiler.

Forskellige case-emner

De 4 cases på grundforløbet hedder Agro- 
naut, Jord til bord, Jord under neglene og 
Dus med dyrene.

Agronauten bruges som en opsamling 
på de første 5 uger og går ud på at ele
verne lærer at finde ligheder og forskelle 
mellem vores eget landbrug og en anden 
kvæg- og svineejendom, mht staldsyste
mer, markdrift og fodring. Desuden bru
ges casen til, at eleverne arbejder med 
grundlæggende teori indenfor kvæg, svin 
og planter. Jord til bord er, som navnet si
ger, en case hvor fokus er på produkter
nes vej fra mark og stald til butikkerne. I 
den forbindelse er eleverne blandt andet 
på besøg på et mejeri. I casen Jord under 
neglene kommer eleverne rundt om em
ner som landskabsdannelse, jordprofiler 
og jordens indhold af vand og nærings
stoffer. Dus med dyrene går især ud på at 
skærpe elevernes iagttagelsesevne, når 
de går i staldene. De skal f.eks. tage bille
der af raske og syge dyr, og vurdere køer- 
nes og søernes klove og benstilling.
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Gode erfaringer

Vi har haft meget gode erfaringer med 
denne måde at arbejde på. Det er et af
bræk i den daglige undervisning, og ele
verne arbejder meget koncentreret med 
emnerne. Vi har derfor valgt at lade ar
bejdsformen følge med op på 1. og 2. ho
vedforløb.

Lene F. Jørgensen

A På Broballe Bryghus 
- fra korn til øl.

'•” Jord til bord-besøg på Naturmælk.



"Uddannelse, det kan man bare ikke få nok af" (Agrarøkonom Thomas Lar
sen til 2. Hovedforløbs-elever fra Gråsten. Thomas Larsen har ansvaret for 
driften af 1.200 ha på Holmegaard Gods)

Landbrugets lederuddannelse 
- er det mon noget for dig?
Landbrugets lederuddannelse består af 
3 trin: Produktionsleder - Virksomheds
leder - Agrarøkonom. Er man faglært 
landmand, skal man starte med produk
tionsleder - og man behøver ikke tage alle 
3 trin. Nar man har bestået hvert enkelt 
trin, får man bevis for gennemført uddan
nelse.

I nedenstående oversigt kan du se, hvor
når vi på Gråsten Landbrugsskole gen
nemfører de 3 uddannelser i 2010.

Produktionsleder 
1. februar -30. juni (20 uger)

Virksomhedsleder
1. september- 28. januar (20 uger)

Agrarøkonom
1. februar-30. juni (20 uger)

Som det ses er der opstart på både pro
duktionsleder og agrarøkonom d. 1. fe
bruar. Hvis du ønsker at tilmelde dig en af 
disse uddannelser, hører vi derfor gerne 
fra dig snarest.

Produktionsleder

Det første hold med produktionsledere 
kørte i foråret 2009. Med de erfaringer, 
som dette første hold har givet os, samt 
et lærerteam, der dækker fagområderne 
produktionsstyring, økonomi og praktisk 
personaleledelse, kan vi tilbyde optimale 
muligheder for at få et udbytterigt skole
ophold.
Af de emner, som der vil blive arbejdet 
med, kan nævnes: husdyr- og plantepro
duktion, produktionsøkonomi, coaching 
og situationsbestemt ledelse. Gårdpro
jekter, hvor der tages udgangspunkt i lo
kale bedrifter, vil også indgå. Desuden bli
ver der i løbet af skoleopholdet mulighed 
for at fordybe sig i et valgfrit emne, lige
som der vil blive arrangeret en studietur 
til et sted i Østeuropa.

I dansk landbrug er der meget bud efter 
ansatte med lige præcis produktionslede
rens kompetencer - så vi glæder os til at 
se dig!

Gråsten nu også klar til agrarøko
nomer!
Agrarøkonomuddannelsen er det sidste 
trin på raketten inden for landbrugets le
deruddannelse. Vi kan se at en del af de
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elever, der netop nu er i gang med Virk
somhedslederuddannelsen, vælger at 
fortsætte på det nye studie. Derudover er 
der også flere tilmeldte som tidligere har 
afsluttet Modul 4, altså har Grønt Diplom.

De overvejende fagområder på agrarøko
nom vil være Strategi og innovation, In
ternational økonomi og politik samt Per
sonlige lederudvikling. Forløbet afsluttes 
med en eksamen, der bygger på 14 dages 
praktik i en virksomhed i Danmark eller i 
udlandet.

På agrarøkonom-uddannelsen står din 
egen udvikling og de værktøjer, som du 
kan anvende, i centrum. Erfaringsudveks
ling med de andre studerende vil også bli
ve et nøgleord for de 20 uger.

Og hvad er det så for jobmuligheder, der 
er for en agrarøkonom? Det spænder me
get vidt - driftsleder, godsforvalter, sam
arbejdspartner i større virksomheder, un
derviser, sælger, grovvarebranchen o.s.v.

Kirsten B. Nielsen

"Jeg har haft utroligt stor gavn af 
fagene på agrarøkonom-studiet - 
men det, der har været allerbedst, 
har faktisk været det netværk af

medstuderende, som der opstår 
på sådan et skoleophold". (Agrar
økonom Martin Lambert Pedersen, 
færdiguddannet i 2008)

4e!



Elevforeningen 2009
Det har været et år med store udfordrin
ger for mange landmænd. Mælkepro
ducenterne oplevede et voldsomt fald i 
mælkeafregningen, hvilket medførte at 
mange måtte gå alle omkostninger igen
nem for at finde en vej gennem krisen, 
løvrigt ligesom det har været nødvendigt 
for svineproducenterne i de seneste par 
o 
ar.

Der er nu ved at komme små lysglimt 
i form af f. eks. en lille prisfremgang på 
mælk. Dette gør, at man med lidt mere ro 
kan se frem mod jul, hvor der ikke er de 
store udgifter. Til gengæld bliver der må
ske tid til lidt eftertænksomhed, hvor vi 
kan overveje, hvad der skal få os gennem 
det næste år og hvor vi kan forbedre vo
res indtjening.

Det er også her ved juletid man kigger i 
postkassen for at se, om det ikke snart er

tid til at elevskriftet kommer. Så man kan 
se, hvad de gamle klassekammerater går 
og laver. Måske kan man også finde inspi
ration til nye idéer, der kan lette hverda
gen.

Året i elevforeningen er gået sin vante 
gang med jubilarmøde og generalforsam
ling i starten af juni. Her havde vi Bent 
Claudi Lassen til at fortælle om EU. På 
generalforsamlingen blev regnskabet for 
det forløbne år gennemgået. Og da det ef
terhånden kniber med at have indtægter 
nok, blev det besluttet at hæve kontin
gentet til 100 kr. pr år.

I år stoppede Christian Schmidt som år
gangsrepræsentant. Vi takker Christian 
for et godt samarbejde.

Esben Lauridsen, formand



Regnskab 2008/2009
Resultatopgørelse

Indtægter:

Indbetalt kontingent 

5-års kontingenter 

Renter af indestående

Tilskud fra GL

Indtægter i alt

91.650,00

46.200,00

12.435,92

5.000,00

155.285,92

Beholdninger 1. maj 2008

Sydbank halvårskonto 

Sydbank checkkonto 

Sydbank m. opsigelse 

Investeringskonto

Beholdninger i alt

27.864,33

487,97

260.000,00

12.229,66

300.581,96

Udgifter: Beholdninger 30. april 2009

Trykning af elevskrifter 91.403,90 Sydbank halvårskonto 10.784,48

Porto 38.271,00 Sydbank checkkonto 2.840,71

Gebyrer 472 Sydbank m. opsigelse 230.419,14

PBS 9.809,07 Investeringskonto 12.456,08

Elevmøde 624,00 Beholdninger i alt 256.500,41

Honorar 10.000,00

Kontorhold 2.587,50

Udgifter i alt 153.167,47

Årets resultat 2.118,45 Afstemning af beholdninger

Hans Hansens Mindelegat Beholdninger pr. 1. maj 2008 300.581,96

Sydinvest Dannebrog 378 stk. Årets resultat 2.118,45

Kursværdi d. 1. maj 2008 37.301,04 Overførte 5 års kontingenter -46.200,00

Kursværdi d. 30. april 2009 37.800,00 Beholdninger pr. 30. april 2009 256.500,41

Beholdning d. 1. maj 2008 5.801,10 5 års kontingenter

Boggaver 1.048,85 Beholdning d. 1. maj 2008 93.553,97

Renter 44,77 Overført 46.200,00

Aktieudbytte 1.512,00 Beholdning d. 30. april 2009 47.353,97

Beholdning d. 30. april 2009 6.309,02

Regnskabet er godkendt og beholdningerne pr. 30. april 2009 fundet tilstede.

Gråsten, d. 2. juni 2009

Filt Jensen Thorkil Brusch
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Elevliste 2009
Grundforløb januar-maj

Thomas Nørr Andresen
Claus Gaworski 
Eva Grann
Morten Møller Hansen 
Piere-Ramon Hanßen
Anita Maria Lærkegaard Jensen 
Simon Bridstrup Jepsen
Jacob Toftelund Knudsen 
Kristian Lund

Hydevadvej 26, Hønkys
Frederiksgård 5
Haderisvej 4
Lemmosevej 11, Lemmose
Østergade 25, Sdr Hostrup
Vestervej 7 0, Løgum
Vandlingvej 153
Brøkkelhusvej 5, Hammelev
Skelvej 4, Skibelund

6230 Rødekro
6440 Augustenborg
6310 Broager
6240 Løgumkloster
6200 Aabenraa
6230 Rødekro
6100 Haderslev
6500 Vojens
6500 Vojens



Andreas Martensen Tamdrupvej 28, Øsby 6100 Haderslev
Lars Mortensen Bytoften 21, Bovrup 6200 Aabenraa
Carsten Rahr Neumann Nørremøllevej 3 0, Snogbæk 6400 Sønderborg
Jakob Nissen Tingbjergvej 10, Horsbyg 6230 Rødekro
Lene Nissen Skolevænget 9, Stevning 6430 Nordborg
Ronja Maria Nissen Flensborgvej 57, St Jyndevad 6360 Tinglev
Anne Marie Petersen Tornhøjvej 35, Tråsbøl 6200 Aabenraa
Troels Andersen Jensen Schmidt Skeldekobbel 22, Skeide 6310 Broager
Frank Sørensen Kristiansmindevej 10 6330 Padborg
Thomas Vinther Sørensen Bøgevej 12, Adsbøl 6300 Gråsten
Steffen Laumark Zubeck Alsgade 54 6400 Sønderborg

Grundforløb august-december

Laurits Tommy Andersen Farverløkke 29 6310 Broager
Søren Hell Andersen Rønnevej 1 A, Bedsted 6240 Løgumkloster
Michael Rahr Bergmann Skydebanevej 1, Hjerpsted 6280 Højer
Peter Lahn Blomgren Katry 7, Fynshav 6440 Augustenborg
Åke Boisen Aprilvej 11, Dybbøl 6400 Sønderborg
Patrick Johnsen Brodersen Vestermarksvej 2, Øster Terp 6240 Løgumkloster
Christoffer Bønneland Damhusvej 4, Damhus 6240 Løgumkloster
Jasmin Carstens Westerakebyholz D-24893 Taarstedt
Dennis Fredslund Christensen Gejlager 18, Skodborg 6630 Rødding
Maria Christensen Vojensvej 3, OverJerstal 6500 Vojens
Mia Christensen Oksbøl Søndergade 5 A 6430 Nordborg
Stine Christensen Duevej 8 6580 Vamdrup
Jacob Volf Christiansen Hellevadvej 42, Mjøls 6230 Rødekro
Lars Clausen Æblehaven 5 6230 Egernsund
Thorsten Schønvald Dethlefsen Skyttehusvej 10, Kragelund 6330 Padborg
Jacob Duus Kidingvej 3, Bojskov 6400 Sønderborg
Jonas Stensig Ebbesen Algade 43, Frifelt 6780 Skærbæk
Jacob Hell Elholm Pilene 16, Tandslet 6470 Sydals
Mads Hannesbo Friedrichsen NrØnlevvej 19, NrØnlev 6230 Rødekro
Christopher Bech Gjerdrum Sejerslevvej 7 S, Sejerslev 6280 Højer
Martin Culmbach Hansen Porten Toft 36 6760 Ribe
Søren Skov Hansen Ravsted Tværgade 5 6372 Bylderup-Bov
Henning Bonde Hell Søderupvej 20, Søderup 6230 Rødekro
Alex Birkegaard Iversen Aabenraavej 12 6240 Løgumkloster
Benjamin Jensen Navervej 3 6360 Tinglev
Nicklas Jepsen Hennekesdamvej 21, Jels 6630 Rødding
Anja Johannsen Kobberholm 9 6400 Sønderborg
Susan Mæhlitz Jørgensen Friheds Alle 27,2 tv 6400 Sønderborg
Morten Kahl Fiskbækvej 15 6300 Gråsten
Line Snitker Kirkegaard Sebbelev 31 6440 Augustenborg
Christina Falkenberg Kjærhus Løkkegårdsvej 82 6230 Rødekro
Henrik Skov Knudsen Hellevadvej 13, Bedsted Mark 6240 Løgumkloster
Lasse Leest Søderupvej 11, Hjordkær 6230 Rødekro
René Lemming Skansevej 40,st tv 7000 Fredericia
Sebastian Hasselmann Lieder Præsteskoven 51 6200 Aabenraa

S3



Jakob Ly eke
Ôli Lydersen
Christian Pontoppidan Lyngborg
Lars Schwartz Madsen
Mikkel Als Madsen
Niels Kjærsig Mamsen
Winni Margrethe Martinsen
Lars Christensen Matthies
Malene Møller
René Kjærhus Møller
Lotte Nedergaard
Freja Basse Nielsen
Mikkel Lundqvist Olesen
Ken Petersen
Rasmus Petersen
Tobias Norman Petersen
Sjors Rops
Kristian Salomonsen
Steffen Schacht
Rasmus Otte Schmidt
Christopher Scholes
Sara Skovlund
Mads Sørensen
Jesper Vollertsen
Christoph Voss

Loddenhøjvej 50, Barsmark
Tvørgars Gøta 25
Borgnæs Møllevej 5
Krusåvej 9, Rinkenæs
Frøru pvej 40
Gammelmark 2, Sdr Hygum
Kagebøl 36
Sankelmarkvej 18, Dybbøl
Fausbølvej 10
Hyrup Bygade 48
Broderup Byvej 14
Vestervej 7, Hørup
Ribevej 5, Sdr. Hygum
Brombjerg 21
Kirke Hørupvej 20, Kirke Hørup
Rugmarken 35
NrØnlevvej 13, NrØnlev
Bov Tværvej 35
Stigsager 32, Rørby
Hyrup Hedevej 2
Hyndingholmvej 14
Dalsvinget 14
Mjanghøj 5, Mjang
Lindedal 1
Terpvej 7, Øster Lindet

6200 Aabenraa
370 Midvagur, Færøerne
5970 Ærøskøbing
6300 Gråsten
5853 Ørbæk
6630 Rødding
6780 Skærbæk
6400 Sønderborg
6360 Tinglev
6100 Haderslev
6360 Tinglev
6470 Sydals
6630 Rødding
6310 Broager
6470 Sydals
6240 Løgumkloster
6230 Rødekro
6372 Bylderup-Bov
4400 Kalundborg
6520 Toftlund
6372 Bylderup-Bov
6400 Sønderborg
6470 Sydals
6200 Aabenraa
6630 Rødding



Modul 2

Mark Aafjes Grøngårdvej 24, Sæd Østerm 6270 Tønder
Christian Andersen Krusåvej 7 6240 Løgumkloster
Sandra Oxholm Andersen Nørre Landevej 32,st tv, Kegnæs 6470 Sydals
Kathrine Hiltmar Armbrust Skovbrynet 2 B,l, Smedeby 6340 Kruså
Henrik Hansen Bonde Tirslundvej 1, Tirslund 6541 Bevtoft
Jesper Gad Buhl Skovbyvej 12, Skovby 6500 Vojens
Carsten Christensen Overballe 21, Skelde 6310 Broager
Martin Bo Clausen Oksevej 3, Abild 6270 Tønder
Christian David Stoltelundvej 29 6360 Tinglev
Annemarie Duus Parkgade 63 6400 Sønderborg
Carsten Eckholdt Geerthsen Stenagervej 3, Bedsted 6240 Løgumkloster
Sarah Bjørnskov Hansen Kirkegade 62, Hjordkær 6230 Rødekro
Jonas Beuschau Iwersen Mosevej 15, Løjt Kirkeby 6200 Aabenraa
Christina Jakobsen Jensen Hyrdesøvej 11 D, Kliplev 6200 Aabenraa
Louise Lund Jensen Nørremark 42 6230 Rødekro
Marie Jensen Kådnervej 3, Oksbøl 6430 Nordborg
Martin Christian Johannsen Gammelskovvej 20, Pøl 6430 Nordborg
Tommi Fey Johansen Arnåvej 5, Vester Højst 6240 Løgumkloster
Esben Haugaard Knudsen Nørregade 66,1 6670 Holsted
Dennis Kolb Grænsevejen 86, L Jyndevad 6360 Tinglev
Jørgen Kristiansen Tretommervej 31 8240 Risskov
Thorsten Krüger Skovby Bygade 24, Skovby 6500 Vojens
Dan Larsen Hellesøvej 35, Holm 6430 Nordborg
Dennis Mai Larsen Sønderbjerge 5, Vilsbæk 6330 Padborg
Jacob Lassen Revslundvej 4 6535 Branderup J
Mette Krøyer Lundhøj Arnkilsmaj 21, Kær 6400 Sønderborg
Laust Meyhoff-Thaysen Genvej 5 Vester, Terp 6240 Løgumkloster
Bjarne Mikkelsen Grønnegårdsvej 3, Ellum 6240 Løgumkloster
Claus Dalgas Nissen Sejerslevvej 36, st th S, Sejerslev 6280 Højer
Karsten Nissen Klostervej 148 8680 Ry
Jesper Vilhelm Olsen Toften 12 Øster, Højst 6240 Løgumkloster
Randi Olsen Illervej 20 6310 Broager
Richard Marius Olsen Højervej 38 V, Gammelby 6280 Højer

▼ Et lille udsnit af grundforløbseleverne fra efteråret.



Jesper Leander Petersen Gammel Fabriksvej 2, Elsmark 6430 Nordborg
Henriette Pustelnik Hellevadvej 18 A, Mjøls 6230 Rødekro
Mikkel Riedel Simmersted Byvej 21, Simmersted 6500 Vojens
Daniel Æbelø Schulz Rymosevej 6, Tandselle 6470 Sydals
Jens Christian Skafsgaard Østbirkvej 45 8700 Horsens
Per Slothuus Højtoft 40, Kvaers 6300 Gråsten
Olha Smal Bovlund Bjergvej 29 6535 Branderup J
Mille Lindemark Therkelsen Assensvej 185,st tv, Bellinge 5250 Odense SV
Michael Therling Gramsmosevej 2, Asserballeskov 6440 Augustenborg
Anders Thomsen Mejlbyvej 7 6660 Lintrup
Jesper Thomsen Borg 79 6261 Bredebro
Karsten Thyssen Ri bevej 21 6520 Toftlund
Thomas Tæstensen Gårdebyvej 4 6360 Tinglev
Magnus Bruun Wilhelmsen Strucksalle 20 B 6270 Tønder
Casper Holm Nielsen Zwicky Gråstenvej 55 B, Felsted 6200 Aabenraa

2. hovedforløb

Kasper Asbo Ahrenkiel Esbjergvej 37 6094 Hejls
Lea Holm Andersen Snurom 22 6300 Gråsten
Mads Skov Bladt Dyndved Gade 11 6310 Broager
Henrik Bressen Vilsbækvej 20 A, Vilsbæk 6330 Padborg
Martin Holst Christensen Sønderport 64 A,2 6200 Aabenraa
Morten Elbæk Christensen Harres 18 6261 Bredebro
Michael Damgaard Bjergvej 13, Bedsted Bjerg 6240 Løgumkloster
Patrick Gaster Gemmet 3 6261 Bredebro
Christopher Göber Flensborgvej 58, St Jyndevad 6360 Tinglev
Annette Rosendahl Hadberg Vesterparken 18 6500 Vojens
Anders Paltholm Hansen Diagonalvej 8, Gabøl 6500 Vojens
Tina Hymøller Nørregade 46 6330 Padborg
Allan Jakobsen Jensen Meyerstoft 13, Kværs 6300 Gråsten

se



Bjørn Mohrsen Jensen 
Jakob Jepsen
Martin Jørgensen 
Bianca Kristensen 
Benjamin Krogh 
Hans Jørn Lorenzen 
Timm Martin Lorenzen 
Jeppe Guldberg Mathiesen 
Morten Richardt Meyer 
Mette Johnsen Mortensen 
Johan Wolvega Mulder 
Søren Sommerlund Nielsen 
Jesper Gram Olesen 
Claus Otte
Charlotte Frost Pedersen 
Nis Philipp
Carina Kryger Rønberg 
Jørgen Sønnichsen Schmidt 
Rene Schmidt
Sara Terp 
Christian Thomsen 
Hugo Thomsen 
Emma Bruun Wilhelmsen 
Thomas Hansen Willadsen

Studiestræde 1 
Vestergade 41 B,l,-2 
Fjordvejen 129, Bækken 
Ålkærvej 6, Ålkær 
Damgade 72,1 th 
Snogbækvej 3, Baså 
Nørresøvej 8, Ubjerg 
Stenderupvej 4 C 
Margrethevej 1, Søgaard 
Bøgevænget 22 
Bæk Skovvej 1, Bækskov 
Gåskærgade 8,2 
Østervang 9 
Rugbjergvej 30, Rugbjerg 
Kærmarksvej 27, Birkelev 
Debelvej 4, Vittrup 
Størsbølvej 16, Endrup 
Bovlundbjergvej 31, 
Hydevadvej 44,st,-l, Hønkys 
Nederbyvej 15, Rinkenæs 
Hyndingvej 13 
Oksevejen 55 
Oksevejen 55 
Stevningnorvej 17, Stevning

6560 Sommersted
6500 Vojens
6300 Gråsten
6500 Vojens
6400 Sønderborg
6400 Sønderborg
6270 Tønder
8781 Stenderup
6200 Aabenraa
6392 Bolderslev
6500 Vojens
6100 Haderslev
6261 Bredebro
6230 Rødekro
6780 Skærbæk
6650 Brørup
6740 Bramming
6535 Branderup J
6230 Rødekro
6300 Gråsten
6372 Bylderup-Bov
6392 Bolderslev
6392 Bolderslev
6430 Nordborg

Studenterforløb

Peter Schelde Christensen
Morten Gerstrøm
Helena Hansen

Fynslundvej 59
Nypølsgade 12, Nypøl
Fiskbækvej 15

6064 Jordrup
6470 Sydals
6300 Gråsten



Pieter Franciscus Christianus Jans
Allan Bøgested Jessen
Helle Schou Jessen
Thomas Binger Jessen
Johannes Karstoft
Alexander Ovesen Lillie
Rasmus Rudebeck Martensen
Nis Mathiesen
Adam Kofoed Månsson
Christian Østergård Nielsen
Rasmus Norup
Bjarne Paulsen
Randi Hoeck Petersen

Tohedevej 1, Roost
Risgårdvej 1, Gjerndrup
Lovtrup Vestermark 31
Fiskbækvej 15
Stationsalleen 46, 4, -419
Hadbjergvej 14 B, Vinterslev
Møllesvinget 27, Moltrup
Stevning Gade 17
Fiskbækvej 15
Tarphagevej 67
Odsgårdsvej 1, Vinkel
Hammelev Bygade 63, Hammelev
Nedergaden 4, Mjang

6535 Branderup J
6650 Brørup
6360 Tinglev
6300 Gråsten
2790 Herlev
8370 Hadsten
6100 Haderslev
6430 Nordborg
6300 Gråsten
6852 Billum
8800 Viborg
6500 Vojens
6470 Sydals

Produktionsleder

Robert Andersen
Michelle Biel
Frederik Brokholm Blaudzun 
Thomas Krag Burba
Rene Hedegaard Carstensen 
Palle Dahlmann Christensen 
Maja Anna Christiansen 
Martin Kindt Clausen 
Christian Feddersen 
Torben Fries
Pernille Gerstrøm 
Sven Meyhoff Hansen

Gravlundvej 4, Gravlund 
Arnåvej 5 Vester, Højst 
Krathusevej 1 A, Kragelund 
Barsmark Bygade 111 
Nørregårdvej 5, Ravsted 
Abterp 26 
Hjemstedvej 38 
Holmskovvej 11 A, Elstrup 
Flensborglandevej 14, Rørkær 
Koldingvej 21, Nørre Løgum 
Fabriksvej 23, Nørrehede 
Korskrovej 11, Arndrup

6240 Løgumkloster
6240 Løgumkloster
6330 Padborg
6200 Aabenraa
6372 Bylderup-Bov
6261 Bredebro
6780 Skærbæk
6430 Nordborg
6270 Tønder
6240 Løgumkloster
6230 Rødekro
6240 Løgumkloster
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Jakob Hvelplund
Lars Jacewicz
Hans Jakob Christensen Jakobsen
Winnie Jakobsen
Rasmus Skøtt Jessen
Thomas Skøtt Jessen 
Asbjørn Plauborg Kaad 
Søren Grøn Larsen 
Karsten Kurzke Lehmann 
Anna Mathiesen 
Hans Jørgen Møller 
Jakob Holm Mørk 
Rasmus Nansen 
Carsten Nielsen
Susan Annemiek Nijhuis
Arne Ohlsen
Christian Reinholdt Paulsen
Morten Petersen 
Rene Petersen 
Torben Rasmussen 
Torsten Rasmussen 
Søren Birkelund Schmidt 
Jørgen Thomsen 
Anita Vester 
Anne Worm

Kjeldbjergvej 7, Vittrup 
Hovmosevej 17, Lydersholm 
Bjerndrupvej 24, Bjerndrup 
Stevningnorvej 11, Stevning 
Skovrupvej 10, Frørup 
Lillevej 4, Frørup 
Kastanie Alle 11,2
Sønder Bjergevej 245, 
Vemmingbundvej 1 A 
Lambjergvej 15, Lambjerg 
Stationsvej 20
Horsbygvej 18, Rangstrup 
Nyvangvej 2, Toghale 
Kvindlundvej 8, Kvindlund 
Elkærholmvej 6, V Nebel 
Skjoldagervej 2 
Nordlandsvej 62 D,st,-5 
Nørrehedevej 25, Østerby 
Storde 3
Gåskær Byvej 9
Strandelhjørn Skovvej 11 
Storgaden 112
Røllum Skovvej 45 
Ribevej 27, Damgård 
Højløkke 1

6650 Brørup
6270 Tønder
6200 Aabenraa
6430 Nordborg
6070 Christiansfeld
6070 Christiansfeld
6400 Sønderborg
4261 Dalmose
6310 Broager
6470 Sydals
6261 Bredebro
6534 Agerskov
6270 Tønder
6240 Løgumkloster
6040 Egtved
6510 Gram
8240 Risskov
6280 Højer
6261 Bredebro
6392 Bolderslev
6500 Vojens
6052 Viuf
6200 Aabenraa
6230 Rødekro
6310 Broager

Virksomhedsleder

Thomas Krag Burba Barsmark Bygade 111 6200 Aabenraa
Rene Hedegaard Carstensen Nørregårdvej 5, Ravsted 6372 Bylderup-Bov
Palle Dahlmann Christensen Abterp 26 6261 Bredebro
Martin Kindt Clausen Holmskovvej 11 A, Elstrup 6430 Nordborg
Pernille Gerstrøm Fabriksvej 23, Nørrehede 6230 Rødekro
Jakob Hvelplund Kjeldbjergvej 7 Vittrup6650 Brørup
Lars Jacewicz Hovmosevej 17, Lydersholm 6270 Tønder
Rasmus Skøtt Jessen Skovrupvej 10, Frørup 6070 Christiansfeld
Thomas Skøtt Jessen Lillevej 4, Frørup 6070 Christiansfeld
Karsten Kurzke Lehmann Vemmingbundvej 1 A 6310 Broager
Anna Mathiesen Lambjergvej 15, Lambjerg 6470 Sydals
Hans Jørgen Møller Stationsvej 20 6261 Bredebro
Jakob Holm Mørk Horsbygvej 18, Rangstrup 6534 Agerskov
Rasmus Nansen Nyvangvej 2, Toghale 6270 Tønder
Arne Ohlsen Skjoldagervej 2 6510 Gram
Morten Petersen Nørrehedevej 25, Østerby 6280 Højer
Rene Petersen Storde 3 6261 Bredebro
Torben Rasmussen Gåskær Byvej 9 6392 Bolderslev
Erik Seidelin Fiskbækvej 15 6300 Gråsten
Anita Vester Ribevej 27, Damgård 6230 Rødekro
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Jubilarer

Årgang 1943-44

Årgang 1948-49 A



Årgang 1958-59

A Årgang 1968-69



Årgang 1978-79

Årgang 1983-84



▲ Årgang 1999

I november 2009 var der fuldt hus på Gråsten Landbrugsskole.



Nyt fra gamle elever
Årgang 1943-44

Redaktør: Ove Lunden
Hørup Bygade 66, 6470 Sydals

Ingen indberetning i år.

Årgang 1945-46
Redaktør: Mogens Kamphøvener 
Østerbæksvej 98. 5000 Odense C
E-mail: siff@c.dk

Jeg indleder årgangsberetningen med at 
fastslå, at Filt-årgang 1926 er lige så flit
tig, som da han var elev på den skole, han 
senere i en lang årrække blev forstander 
for. Jeg talte med Filt den 1. oktober. Den 
foregående dag havde han som medlem 
af Rønshoved Højskoles bestyrelse væ
ret til møde på skolen og der været sam
men med SSWs førstedame, Anke Spo- 
rendonk. Han glædede sig som mange 
andre over, at det danske mindretal i Syd
slesvig nu har 4 medlemmer i landdagen 
i Kiel. Filt har i øvrigt mange relationer til 
Sydslesvig. Han er bl.a. medlem af besty
relsen for grænseforeningen i Sønderborg 
og af Grænseforeningens landbrugsud
valg. Af hans andre gøremål kan nævnes 
at han er medlem af bestyrelsen for Tid
ligere folketingsmedlemmers forening. 
Filt solgte gården for 2 år siden og bor nu 
sammen fru Kirsten på adressen Kystvej 
37 i Gråsten, med udsigt over vandet. Filt 
holder formen ved lige gennem lange cyk- 
leture, og som guide i Sønderjylland og 
Sydslesvig bliver det også til mange gåtu
re. Jo, jeg føler mig i høj grad priviligeret, 
slutter Filt.
Peter Petersen, Mølmark, fyldt 88 år, er 
også særdeles aktiv. Han er bl.a. i færd 
med sammen med 4 andre historieinte
resserede at lave en dvd, der skal skildre

årets gang på Broagerland. Det sker med 
økonomisk støtte fra bank og sparekasse. 
Peter er også i gang med 16. udgave af 
årsbogen Broagerland, og han er fortsat 
guide på Cathrineberg Teglværk. Peter 
udtrykker glæde over sit nye stuehus op
ført efter branden for nogle år siden. Ikke 
mindst fryder han sig over badeværelset 
med varme i gulvet. Til Skavankerne hø
rer, at jeg haft betændelse i en hånd, og 
vil du tænke dig, sagde Peter til mig un
der vores hyggelige samtale, jeg måtte 
på Åbenrå sygehus vente i 6 timer for at 
få taget en blodprøve. Atter i år kan Pe
ter bekræfte, at han hver tirsdag besøger 
vores holdkammerat Carl Slot, der har 
det godt bortset fra lidt besvær med en 
skulder. Mon det er fordi han har spillet 
for meget tennis? For mit eget vedkom
mende gælder, at jeg godt kan fornemme, 
jeg ikke er 81 år længere! Nå, på trods 
af småskavanker såsom hjerteflimmer, 
lettere nyresvigt og iflg. min læge be
gyndende diabetes, ser jeg nogenlunde 
optimistisk på tilværelsen og blæser på 
andres "gode råd "om at" du må hellere 
blive derhjemme ". Nej og atter nej. Jeg 
lever op til H.C. Andersens ord om, at 
rejse er at leve. I det forgangne år er det 
bl.a. blevet til en tur fra Set. Petersborg 
til Moskva ad de russiske floder og søer, 
samt et krydstogt fra København til de 
norske fjorde bl.a. Geiranger og retur un
der Storebæltsbroen til Kiel for at slutte af 
i København. Til januar forestår et kryds
togt til Australien og New Zealand og nok 
et krydstogt til Sydamerika rundt om 
Kap Horn fra Puerto Montt i Chile via Fal
klandsøerne til Buenos Aires i Argentina. 
Jeg er begyndt at glæde mig! Stor hilsen 
til mine årgangsfæller

Stor hilsen til mine årgangs fæller 
MOGENS
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Ärgang 1946/47

Redaktør: Jens A. Berg
Adresse: Ringgade lb, 6240 Løgumkloster
E-mail: jensaberg@os.dk

"Nyt fra gamle elever". Her bruger man 
ordet gammel, selv om nogen ikke er fyldt 
de 30. Dog uanset, om vi kan lide at bru
ge ordet "gammel" eller ej, så er årgang 
46/47, og jeg med mine 88 år, nu allige
vel ved at blive lidt gamle. Og så bliver vi 
endda nødt til at lære noget nyt. Vi må 
lære at tilpasse os dette nye, at give af
kald på det ene og det andet. Men at være 
ked af dette, er nu engang ikke nogen 
nytte til. Tværtimod må vi være glade for 
alt det vi endnu kan nyde, og for det lange 
og dejlige liv, vi har fået lov til at leve. Li
vet er vel stadig værd at leve. Det sidste 
kunne vi jo spørge nogen af de "gamle" 
elever om.

Jens Chr. Jensen, GI. Ribevej 134, 6230 
Rødekro, svarer på dette spørgsmål om 
alder sådan: "Det ved jeg da ikke no
get om endnu". Da vi besøgte dem, nå
ede vi ikke engang op til døren, før den 
blev åbnet, og to glade mennesker kom 
os i møde. Hvordan de har det? Det be
høver man ikke at spørge om, for det er 
et indtryk man får, så snart man træder 
ind i deres stue. Kaffen var på bordet. Og 
det er jo altid en god forudsætning for at 
snakken kan komme i gang. Først talte 
vi om fælles bekendte. Derefter om de
res tidligere borgmester i Rødekro, der jo 
blev borgmester i storkommunen Aaben
raa. Hende er de tilfreds med (selv om 
hun ikke er vores partifarve). De er også 
glad for, at den meningsløse diskussion 
om akutsygehuset er slut. Det bor de jo 
i nærheden af. Men gamle dage er nu det 
bedste at snakke om. Der er så mange 
gode erindringer - helt fra den første dag, 
de mødte hinanden. De to må have haft 
et fornøjeligt liv sammen. Jens Chr. hø
rer ikke for godt, men det gør hans kone 
til gengæld. Og snakke og følge med, det 
kan hun også. Det er dog ikke for godt 
med hendes øjne. Hun ser faktisk meget

dårligt. Men det kan Jens Chr. til gengæld 
udmærket. Han har da også kørekort til 
sin bil endnu. Så hvad den ene ikke kan, 
det kan den anden. På denne måde kan 
de hjælpes ad og supplere hinanden. Og 
skulle jeg møde en 90-årig, så kan jeg 
kun råde ham at nyde sin ungdom. Sådan 
ser altså den gode Jens Chr. på "alder". Og 
vi siger tak for denne gang.

Math. Andersen, Aalykke 2A, 6230 Røde
kro åbnede ikke døren, da jeg ringede på. 
Men da jeg så tog i døren, var den åben. 
Og Mathias lå i et værelse ved siden af 
i en seng. For en otte dage siden havde 
han været udsat for en grim ulykke. Han 
var faldet på hovedet ned fra loftet. Kun 
godt at hans handikappede søn, der ellers 
bor i en beskyttet bolig i nærheden, var 
hjemme. Han var vant til at hjælpe en epi
leptiker, når denne har sine anfald. Der
for havde han en vis rutine i hurtig indgri
ben. Han kunne gribe faderen og afværge 
det værste. Ellers mente Mathias, at han 
nok ikke havde overlevet styrtet. Nu kom 
han hurtig på sygehuset, fik en nødvendig 
blodtransfusion og flængen i hovedet syet 
sammen. Også hans ribben og brystkas
sen havde taget skade. Derfor havde han 
besvær med at tale for meget
Det sidste år har han været alene, idet 
hans kone er kommet på plejehjem. Men 
ud over en svaghed i højre arm, der også 
var skyld i ulykken, så har Mathias hidtil 
været meget aktiv. En mand, der sidder 
stille i sin stue, falder jo ikke ned fra lof
tet. Foruden at passe sig selv, sit hus og 
sin have, så har han gerne hjulpet naboer 
og andre ældre med byærinder og andet. 
Han har også holdt sig i gang ved at cykle 
en tur på 6 km daglig og gå ture. Men nu 
lå han altså i sengen og var glad for, at 
nabokonen kom et par gange daglig, for 
at hjælpe med det huslige. Udover god 
bedring, lovede jeg ham snart at kigge ind 
igen. Vi kommer jo så tit til Rødekro, fordi 
vores yngste dreng med kone og tre små 
børnebørn bor i byen

Osvald Rasmussen, Vestergade 6, 7830

6S
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Vinderup havde lige fået sin middags
søvn, da jeg for nylig ringede ham op. 
Vi havde allerede besøgt ham tidligere. 
Dengang fortalte han om sit forstående 
70-års jubilæum, som dragon i Randers. 
Så længe var det jo siden, at han der som 
ung mand havde aftjent sin værnepligt. Vi 
så på en del billeder fra dengang for man
ge år siden. En flot ung mand i en flot uni
form på en flot hest. Han glædede sig til 
dette jubilæum og at mødes med nogen 
af de gamle kammerater. Vi kunne kun 
ønske den 90-årige dragon tillykke med 
sit 70-års jubilæum. Nu var vi jo nysger
rige, hvordan jubilæet var forløbet. Men 
det var ikke ret meget, han havde lyst til 
at fortælle. Af hans deling var han den 
eneste, der var mødt op. Og fra de andre 
delinger, som han jo ikke kendte nogen af, 
var der kun tre tilstede. Men sådan er li
vet vel, når man får lov til at blive over de 
90. Selv gør han indtryk af at være frisk 
endnu. Han går til svømning hver uge og 
er en flittig deltager i de ældres arrange
menter

Jens Peder Hedegaard, Solparken 2, 7830 
Vinderup besøgte vi en dag på vores cam
pingtur nordpå. Sammen gik vi en tur til 
plejehjemmet, hvor hans kone, Marie, nu 
opholder sig. Derefter fik vi frokost og en 
snak om de sidste begivenheder. Tak for 
din gæstfrihed, Jens Peder. Han har jo 
drevet en almindelig bondegård fra 1948 
til 1994. Som meget interesseret i egn, 
mennesker og sine omgivelser, har han 
ved siden af holdt mange foredrag i åre
nes løb. I en periode var han også borg
mester i Vinderup. Næste periode måtte 
han dog overlade til sin søn, som var en 
bedre diplomat. Som gammel bonde
mand er han da glad for, at der stadig er 
landmænd i familien. En søn og to børne
børn har hver en gård. Til slut nogle tan
ker af den tidligere bonde Jens Peder He
degaard.
Landbruget i Danmark har gennemgået 
en stor udvikling de sidste 15 år - mere 
end nogensinde. Jordpriserne steg til 
uanede højder i 1995-96, som slet ikke

havde relation til den værdi, der kunne 
avles. Dette medførte store gårde - man
ge med lejet jord. Maskinernes udvikling 
fulgte med. De blev meget store og ar
bejdskraften dyr. Ejeren fik lange dage, 
for arbejdskraften skulle der jo spares 
på. Kvæget og svinene samledes på store 
gårde. Det, som man før forstod ved en 
gård med avl af dyr, der passer sammen, 
findes næsten ikke mere. Der er vel kun 
7000 brug med svin og 5000 brug med 
kvæg, foruden lidt fritgående ammekøer. 
Det vil kræve meget dygtige og veluddan
nede folk, for at komme på højde med ti
dens krav - og få dem til at være til gavn 
for helheden og for landbrugerne selv. At 
undvære landbruget, det tror jeg nu ikke 
vi kan.

På hjemmefronten i Løgumkloster er så 
vidt alt vel. Vi har det på en måde godt 
- eller som jeg hellere ønsker at sige det 
- alt for godt. Men som Piet Hein også si
ger det: "ikke som vi har det, men som vi 
tager det" kommer det an på. Dermed vil 
han vel sige, at man selv har indflydelse 
på, om man vil være tilfreds med sit liv, 
som det nu engang former sig - eller være 
utilfreds og fylde sine tanker med bekym
ringer om det ene og det andet. Vel skal vi 
da påvirke vores skæbnes gang, så godt 
vi kan, men ændre den, det kan vi vel al
ligevel ikke.
Vi to halvgamle bruger stadig sommeren 
til at køre nogle ture rundt i landet med 
campingvogn. Turen i september førte 
os iblandt andet til byen "Frederiks", syd 
for Viborg. Der skulle vi fejre min kones 
250-års jubilæum. Hun er 6. generation 
efter en ung tysker ved navn Peter Bitsch, 
gift med Eva Jung, der i året 1759 kom 
fra "Odenwald", nord for Heidelberg. Den 
danske konge, Frederik den femte, havde 
inviteret sydtyskere og lovet dem jord, 
skattefrihed og andre goder. Det var alhe
den, syd for Viborg, han på denne måde 
ville have opdyrket. Mange blev dog så 
skuffede over forholdene, at de forlod 
Danmark igen. Nogen tog hjem, mens 
mange andre fulgte Katharina den Stores

é>é>



tilbud, om at bosætte sig ved Wolgaen, 
kaldet Wolga tyskere.
Trods alt var der alligevel nogen, der var 
udholdende, at de tog opgaven op. Kar
toflerne var nok en af de få afgrøder, der 
kunne klare sig på den fattige jord. Og ef
terhånden lærte danskerne at sætte pris 
på denne frugt. Derfor navnet "Kartof
feltyskere". For dem, der dengang havde 
trodset vanskelighederne og var blevet i 
Danmark, blev der i 1959 rejst en minde
sten på Frederiks kirkegård. På stenen er 
indhugget 30 familienavne og indskriften: 
"Fra fremmed land de kom og Danmarks 
sønner blev, her i sten dem slægten min
deruner skrev". 250-året for deres ind
vandring i Danmark blev i år fejret i byen 
Frederiks med festprædiken i Frederiks 
kirke på både på tysk og dansk og med en 
stor fest i byens haller.
Det var lidt om min kone. Selv har jeg på
taget mig den opgave, at skrive en bog. 
leg har lavet kontrakt med forlaget Gyl
dendal og en journalist, der vil hjælpe 
mig. Det biiveren bog om 2. verdenskrig, 
belyst fra forskellig side. Som Sydslesvi
ger blev det min uundgåelige skæbne, at 
måtte deltage i 2. verdenskrig. Tre gange 
blev jeg sendttil fronten i Rusland. Det var 
på en måde forunderligt, at det var mine 
ulykker, der hver gang vendte sig til mit 
held. Første gang var det en russisk ge
værkugle, der sårede mig en aftenstund 
og bragte mig ud af Rusland igen. Anden 
gang var det en ulykke med motorcyk
len kort før Stalingrad, der blev mit held. 
Tredje gang var jeg på tilbagetoget igen
nem Ukraine så uheldig pludselig at stå 
ene mand over for en hel deling russere. 
Jeg prøvede at flygte. Men for at undgå 
en kugle i ryggen, valgte jeg at vende mig 
om og give dem tegnet for overgivelse. 
Uden løftede hænder gik jeg dem derefter 
i møde. Så skete der noget, som alminde
lige mennesker nok ikke kan forstå. Den 
russiske officer kom mig i møde, gav mig 
et fast håndtryk og sagde, "god morgen 
kammerat" - på tysk. Men selve fangen
skabet blev altså ikke en dans på roser. 
Men til trods for en del vanskeligheder,

så vendte en alvorlig ulykke, sig igen til 
mit usandsynlige held. Vel måtte jeg først 
igennem en hård behandling. Men et op
hold på et fangelazaret endte med, at hele 
lazarettet blev tømt og alle syge hjem
sendt - med mig iblandt de heldige. Jeg 
tænker på mine medfanger i arbejdslej
ren, der havde ynket mig. De måtte blive 
der mange år endnu. Og jeg var allerede i 
november 1945 hjemme og fri.
Efter krigen var der ikke mange mulig
heder i Tyskland og dermed Sydslesvig. 
Men allerede i sommeren 1946 fik jeg et 
tilbud fra Gråsten Landbrugsskole om et 
gratis skoleophold i vinteren 1946/47. 
Det blev også Gråsten Landbrugsskole 
og forstander Hansen, der tilbød mig et 
vederlagsfrit aspirantkursus i sommeren 
1949 - og tilskyndede mig til at tage på 
Landbohøjskolen. Som jeg føler det, så 
har heldet også fulgt mig resten af mit liv 
Derfor skylder jeg så meget til så mange 
- men nok særlig til Den, der leder skæb
nes veje.

Nu har jeg været redaktør for vores år
gang i 32 år. Findes der en afløser, skal 
han være velkommen. Findes der ingen, 
så må jeg jo fortsætte. Og hermed en tak 
for årene, der gik - en glædelig Jul og alle 
gode ønsker for året 2010.

Jens A. Berg

Årgang 1947-48
Redaktør: Kristen Elkjær 
0. Haugvej 38 A, 5500 Middelfart

Ingen indberetning i år.

Årgang 1948-49
Redaktør: Bent Holsteen Jessen
GI. Flensborgvej 2, 1. dør 6, 6200 Aabenraa

Tak til skolen for en meget fin fest. Vi 
var mødt 3 fra 60-årsholdet. 100 % af 
de endnu registrerede. Karl Kristoffer 
Juhl, der stadig bor sammen med Ka-
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thrine. Han tager sig bl.a. af lokalhistorie 
samt tilser dagligt sin søn Johannes' 
store kvægbedrift. Ejnar Poulsen, Har- 
reby har solgt sin jord, men bor stadig 
på gården. Han er ungkarl og er flittig 
besøger på Hjemstavnsgården i Sdr. 
Hygum. Selv er jeg endelig stoppet med 
landbruget - og vi bor nu, efter hustru
ens ønske, tæt ved vandet kun få skridt 
fra Aabenraa Sønderstrand.

Bent Holsteen Jessen

Årgang 1950-51
Redaktør: Niels Justesen 
Urnehovedvej 118, 6392 Boiderslev

Jeg må erkende, at der er tyndet ud 
blandt årgangsfællerne. For nylig har vi 
mistet Lorens Callesen, Mellerup, efter 
et par dages sygehusophold. Jens Peter 
Beck har ringet, da han efter en hjerne
blødning ikke er istand til at skrive, han er 
nu flyttet på plejehjem.

Så har jeg efter udsendelse af syv kort 
modtaget dette fra Hans Herluf Nissen:

Jeg vil prøve at skrive en lille smule til 
dig. Min kone Katrine og jeg flyttede fra 
Haderslevkanten til Vollerup i 1959, der 
havde vi 35 gode år. Vi solgte ejendom
men til en nabo, som gerne ville have jor
den. Vi flyttede her til Rødekro 15. januar 
1995. Vi er glad for vores hus og have, 
som vi endnu har let ved at passe, hel
bredet er jo det meste i vores alder. Vi har 
fire børn som vi besøger når vi har tid, en 
i Svendborg,en i Aabenraa, en i Tønder og 
en i Støvring, vi har ni børnebørn.
Vi var jo fem fra vores årgang her i om
egnen, som traf sammen ved festlige lej
ligheder, men for et par år siden mistede 
vi desværre Johannes Carstensen, men 
det kan vi jo forvente i vores alder. Vi har 
haft kontakt med Henning og Ketty, i en 
hel del år besøgte vi hinanden, nu bliver 
det kun til en telefonsamtale til jul. For
håbentlig ses vi mange af os til 60års ju

bilæet i 2011.
Hilsen til holdet fra 50/51

Hans Herluf Nissen
Rugmarken 20, 6230 Rødekro.

Jeg har nu været årgangsredaktør af " Nyt 
fra gamle elever" en del år og ønsker at en 
anden vil overtage jobbet.

Niels Justesen

Årgang 1951-52
Redaktør: Karsten Dahl 
Guldbjergvang 4, Mejlby, 8981 Spentrup 
E-mail: guldbjergvang@gmail.dk

Ingen indberetning i år.

Årgang 1952-53
Redaktør: Peter Hansen 
Kasmosevej 10, 6400 Sønderborg

Kære Peter
Der er ikke meget nyt at fortælle, men vi 
oplever da stadig en del. I 2008 var vi en 
tur i Holland, hvor vi var rundt i det me
ste af landet, sejlede med båden på en 
havnerundtur, det var en meget flot tur. 
Vi er næsten lige kommet hjem fra Fin
land. Vi kørte op gennem Sverige og var 
med båden fra Stockholm til Helsinki. Det 
var en dejlig tur. Vi så en dejlig ren by i 
Helsinki og en kirke der er hugget ind i en 
klippe. Det er fantastisk at det kan laves. 
Ellers alt ved det gamle her, jeg har fået 
konstateret prostata kræft. Men det er un
der kontrol. Mona har også lidt problemer 
med maven, men ellers har vi det godt. Vi 
har nu tre dejlige oldebørn. Og en ny un
dervejs til januar, de to har vi glæde af at 
passe en gang imellem, da de bor tæt på 
os. Vores børn og børnebørn har det alle 
godt og alle har arbejde.
En hilsen til skolen og årgang 52-53.

Venlig hilsen 
Mona og Laue Juhl
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Kære Peter
Så er det tid at sende en hilsen til gamle 
kammerater, man vil jo selv gerne høre 
nyt om hvad de forskellige oplever. Jeg 
kan melde alt vel, vi er begge ved godt 
helbred, men man kan jo godt mærke at 
man ikke er 77 år mere. Vores børn med 
familier har det godt og så har vi det jo 
også godt. Vi rejser stadig. I 2008 var vi 
en uge på Malta og i september var vi i 
Canada og USA. Vi fløj via Amsterdam til 
Toronto og så i bus forbi Niagara Falls til 
Washington og så til New York. Det var en 
tur med mange oplevelser.
I maj var vi på 4 dags tur til Lolland med 
Larsen Kroferie. Vi boede i Nysted og kør
te så ud derfra og kom rundt på Lolland, 
Falster, Møn og Sydsjælland.
I juni var vi en uge på Sicilien, det var 
også en god tur, og her d. 8. oktober rej
ser vi til Portugal. Først til Lissabon, så 
i bus rundt i Portugal og flyver hjem fra 
Porto.
Dagligdagen går med at passe haver, dog 
har jeg stor hjælp i vores have af Anne- 
Marie, men jeg har jo 2 mere jeg går i, 
men jeg har det godt med det.
Det var alt herfra.

Tyge

Kære Peter
Tak for dit brev vedr. elevskriftet. Jeg har 
ikke meget at tilføje ud over hvad jeg tid
ligere har fortalt. Jeg driver stadig mit 
økologiske landbrug med fremavlkorn og 
græsfrø. Desuden dyrker jeg kløvergræs 
til en økologisk mælkeproducent, som så 
til gengæld leverer gylle til mine marker. 
Desuden er jeg i bestyrelsen for nogle le
gater og fonde, som ikke er særligt bela
stende, og er formand for "Landbrugets 
Seniorklub for Vestslesvig". Jeg synes 
stadig jeg har et interessant og dejligt liv, 
er sund og rask, har meget at beskæftige 
mig med, uden at det virker belastende.

Med venlig hilsen 
Thomas Rodenberg, Vester Terpvej 10, 

6240 Løgumkloster.

Kære Peter
De gamle i vores ungdom sagde altid ti
den går hurtigere og hurtigere jo ældre 
man bliver, det kan vi i dag kun give dem 
ret i. Tak for din hilsen, jeg tror det er før
ste gang jeg hører fra "Gråsten Elever". 
Her sker ikke de store ting mere. Sønnen 
overtog gården i 1995, vores datter og 
svigersøn driver en gård ved Hjordkær, så 
vi har stadig lidt kontakt med landbruget, 
det er dejligt, Landsbladet får vi da også. 
Vi købte hus i Rødekro i 1995 og der bor 
vi stadig. Helbredet er godt, Misse døjer 
lidt med hjertet, men når hun tager det 
stille og roligt går det godt. Min bror Ver
ner, som jeg var sammen med på Gråsten 
i 1953, døde ret pludselig i januar i år, han 
blev 75 år. Nis Chr. Juhl i Arnitlund ser vi 
altid et par gange om året, og ved fest
lige lejligheder, det har vi gjort i over 50 
år nu. Nis Chr. Og Anne har det godt og er 
raske og rørige. Iver Frisk Hovslund var vi 
sammen med for nylig til en fødselsdag. 
De har solgt ejendommen i Hovslund og 
købt hus i Rødekro. Iver og konen har det 
også godt.
Jeg tror ikke der nogensinde i historien er 
sket så meget i landbruget som de sidste 
25 år. Jeg tror heller ikke det er så sjovt 
mere, der bliver også langt mellem nabo
erne.

Mange hilsener til alle herfra Rødekro 
Marius Schøsler

Hej Peter
Lidt nyt fra Nordsjælland. I 1957 blev jeg 
gift med min kone. Hun var nyuddannet 
sygeplejerske og hedder Kirsten. Vi over
tog min fødegård først som forpagtning 
senere som ejer.
Vi har 4 børn, tre drenge og en pige. Den 
ældste dreng har overtaget fødegården, 
han er 5. generation. Den næste søn er 
uddannet biolog og er ansat som gymna
sielærer i HTX i Helsingør. Vores datter er 
børnehavepædagog og arbejder i Helle
bæk. Vores yngste søn er ingeniør og an
sat i Siemens og bygger højtryksturboer. 
Vi har to svigerdøtre og en svigersøn der
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er ingeniør, han er fra Viborg. Vi har 7 bør
nebørn og et oldebarn, så jeg har altid 
nogen at snakke med. Jeg kører hjem og 
hjælper lidt på gården.
Hilsen fra Søndersborgård ved Esrum. Vi 
bor i Munkerup mellem Dronningmølle og 
Gilleleje.

Arne Madsen 
Blåmunkevangen 4, Munkerup, 

3120 Dronningmølle

Til Peter Hansen!
Du skal have tak for at du gider være Tov
holder for vores Aargang på Graasten! 
Sidst fortalte jeg vist om vores Califor- 
nien-Tur, så det må være fra 2004, da vi 
var "over there" i 2003. Vi bor stadig i et 
Parcelhus på Hybenvej 15 i 8763 Rask 
Mølle med Have og en lille Fiskedam, ca. 
15 km vest for Horsens og har efter vo
res Fødselsår i 1926 og 1932 et godt 
Helbred. Jeg går stadig til Gymnastik og 
Folkedans - Engelsk om vinteren, spiller 
Petangue om sommeren og "over stok og 
sten", Gåture et par gange om maaneden 
+ alt det løse, besøg hos vore børn og øv
rige familie rundt i landet. Marie ordner 
alt det moderne med Computer og IT el
ler EDB og følger trofast Kurser derom, i 
vinter er det Fotobehandling. Her i Kom
munen har vi en slags Forening vi kalder 
"Pensionisthøjskolen", som holder en Del 
Foredragsaftener, arrangerer en Del Ud
flugter + Rejser og andre Foreningsaktivi
teter. Blandt andet var vi med Dem paa en 
Tredagestur til Østhimmerland og Læsø 
og en Uges Højskoleophold paa "Rude 
Strand", et dejligt Sted mellem Odder og 
Aarhus som vi varmt kan anbefale.
Min kone Marie har sin Sukkersyge un
der god Kontrol, dog har det skadet hen
des Fødder, så hun ikke danser Folkedans, 
derimod er hun via EDB blevet meget in
teresseret i Slægtsforskning. Hun hedder 
Bitch til Mellemnavn og har via EDB og 
Slægtsforskning fundet sine "Aner" frem 
til "Kartoffeltyskerne", som i Aar holdt 250 
Aars Jubilæum for deres Ankomst til Al
heden. Jubilæet blev holdt på "Dagscen

tret" i Frederiks paa Viborgegnen, som vi 
ogsaa deltog i over to Dage. Efter den sto
re nordiske Krig, hvor Danmark tabte de 
Østdanske Provinser til Sverige, begyndte 
man at se sig om efter andre Former for 
Landvinding, saa Kong Frederik d. 5. og 
hans Raadgivere vendte opmærksomhe
den mod de jyske Heder, saa de indryk- 
kede en Annonce i "Journals Anhang in 
Frankfurt an Mayn" hvori man lovede Ny
byggere gratis Jord m. Fæstebrev med 
Fritagelse for at Avls- og Kvægtiende, 
Skatter, Militærtjeneste + en Økonomisk 
Startsum til Redskaber og Bolig i 20 Aar, 
som de frit kunne overdrage til eventu
elle Efterkommere, saa i første Omgang 
vandrede 36 Familier herop og tog imod 
Tilbudet, at det saa blev haardt med Skuf
felser, Slid og Slæb kunne de jo ikke vide. 
Dette er noget af baggrunden for Maries 
Slægstforkning.
I 1945 stiftede Efterkommerne saa For
eningen "Kartoffeltyskerne paa Alheden", 
som i Jubilæumsaaret har mellem 600 og 
700 Medlemmer, som bor spredt over hele 
Landet. Den har udgivet flere Skrifter og 
bøger, her i Jubilæumsaaret udkom Bogen 
"Barn af Kartoffeltyskere! 1759-2009”. 
Foreningen har hvert Aar siden 1989 ar
rangeret en Bustur kaldet "I Forfædrenes 
Fodspor". Den var vi med paa i sommer fra 
7. til 13. juni, i alt 55 personer. Vi boede 
paa "Allehotel Europa" i Barsheim, Sydøst 
for Frankurt am Main, hvorfra vi hver Dag 
kørte ud i Omraadet Odenwald, som er en 
Del af Distrikt Bayern. Det var interessant 
at se de forskellige Landsbyer og Omraa- 
der, hvorfra de forskellige Slægter var ud
vandret fra, vel især paa grund af Krige, 
Religion og Politik, nok ogsaa Jordmangel, 
det er jo begrænset, hvor mange der kan 
leve i disse Klippebegrænsede Omraader, 
selvom de er frugtbare og idylliske med 
Vinstokke og endog Tobaksplanter længst 
mod Syd. Man mindes Forfædrene, naar 
man kommer ind i Reichenbach Kirke, 
hører dens Orgel og Klokker og paa de
res Kirkegaard stadig ser Gravsten, ogs
aa af nyere Dato med Bitch Navne paa. 
Kirkedøren i Wittenberg, hvorpaa Luther
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opslog sine Teser og den prægtige Kirke 
i Worms, hvor Morten Luther forsvarede 
sine teser overfor Kejser Karl d. 5 og blev 
lyst i Band. I Worms var vi ogsaa inde paa 
den gamle jødiske Kirkegaard, den er ret 
speciel, men benyttes stadig, og den blev 
ikke ødelagt af Nazisterne under "Det 
Tredje Rige". En dag var vi ogsaa inde i det 
pragtfulde gamle Raadhus i Elmshausen, 
ogsaa en tur i og paa Heidelberg + en hel 
Del andre Seværdigheder og Modtagelser 
af Borgmester eller hans Stedfortræder. 
Det var absolut Sommerens tur.
Jeg kommer stadig sammen med Ernst 
Olsen, som bor i et Hus i Brædstrup ca. 
12 km herfra, han er stadig ret aktiv i By
ens Aktiviteter, er god til at fortælle om 
sine Rejser til Østen og Tropeøerne der
nede. Sejlture på Nilen og Volga. Fortæl
ler for Skoleklasser og spillede den ældre 
H. C. Andersen i et Stykke om den Herre, 
i hans Mindeaar for nogle Aar siden. Ernst 
har døjet en Del med sine Skuldre, men 
en Hovedreparation paa det Omraade har 
hjulpet ham godt. Skal hilse, for øvrigt var 
han ogsaa med til Jubilæet i Frederiks. 
Hilsen til alle kendte!

Arne Antonsen

Tak for besvarelse af de udsendte spør
gekort. Resultatet var godt, så det ser ud 
til at interessen er der endnu. Jeg har det 
stadig godt, men højre knæ driller mig 
så jeg må have en stok til hjælp. Jeg har 
stadig min dejlige veninde. Vi bor hver for 
sig, men spiser sammen og rejser sam
men. Sidste sommer var vi i Belgien og i 
år på Frederiksborg Højskole med vores 
dansehold. Vi deltager i ældresagen og i 
vores seniorklub når der er noget. Vi spil
ler Krolf to gange om ugen om eftermid
dagen og går til kegler en gang. Landbru
get interesserer mig endnu, jeg har altid 
haft det som hobby. Mine to sønner driver 
stadig landbrug på Sundeved og jeg dri
ver selv Maries hjem i Rinkenæs på 30 ha 
med hjælp fra sønnerne. Det har været en 
dejlig sommer med sol og regn i passende 
mængder, det passer en landmand godt.

Hermed sender jeg en hilsen til årgang 
52-53 fra

Peter og Marie, Vester Sottrup.

Årgang 1953-54
Redaktør: Brita G. Nielsen
Primulavej 11B, 2720 Vanløse

Ingen indberetning i år.

Årgang 1954-55
Redaktør: Frede Thuesen 
Heimdalsvej 15, 6100 Haderslev 
E-mail: fredethuesen@live.dk

Kære holdkammerater!

Jeg har I år udsendt 10 spørgekort - re
sultatet blev 3 tilbagemeldinger. I år 2010 
er det 55 år siden vi var elever. Skole- og 
elevforeningen har besluttet at invitere 55 
års jubilarer, så det kunne være sjovt, så
fremt mange vil troppe op i 2010. I som
mer var jeg til GL's generalforsamling og 
kunne glæde mig over, hvor godt vores 
gamle skole fungerer med flotte elevantal 
samt nye tiltag med bygninger m.m.

Carl Hansen har ringet. Han bor endnu 
på gården, men har mistet sin ægtefæl
le for 3 år siden. Han spiller kort og går 
på jagt. Sønnen har overtaget gården på 
175 hektar og har solgt køerne. Sønnen 
har nu svin i Tyskland. Carl sender hilse
ner til alle.

Jens Christian Christensen har ringet og 
beder mig hilse. Han har desværre mistet 
sin 10 år yngre ægtefælle for et halvt år 
siden. Han ser Jørgen Bertelsen hvert år.

Frede Erichsen, Øsby ser jer hver uge, 
hvor vi spiller krolf og kegler. Søren Jen
sen, Fjelstrup tidligere Ørby spiller jeg 
krolf med om sommeren. Frede og Søren 
har det godt.
Derudover har Detlef Hougaard, Rang-

7i

mailto:fredethuesen@live.dk


strap skrevet følgende: 
Kære Frede!
Tak for din hilsen angående Gråsten. Til
lykke med stillingen som redaktør. Jeg 
synes det passer fint til familien Thuesen. 
Din far tog også stor del af arbejdet med 
Gråsten Landbrugsskole. Angående Lillian 
og mig så bor vi stadigvæk her på Gold- 
bækvej 2 i vores hus, som vi byggede i 
1969. Det er tæt på 3 store gårde med 3 
forskellige produktioner. En med ungdyr
hold en anden med stor mælkeproduktion 
og den tredje med smågriseproduktion. 
På den måde kan man nemt følge udvik
lingen i landbruget + læser jeg landbrugs
avisen. Ellers alt vel her hos os. Hilsen til 
hele holdet 1954-55.

Venlig hilsen fra 
Lillian og Detlef.

Privat har Astrid og jeg været i Holland i 
maj samt Irland i juli.
De bedste hilsener til skolen samt hele år
gang 1954/55.

Med venlig hilsen 
Frede Thuesen

Årgang 1956-57
Redaktør: Hans Jefsen Christensen 
Vollerup Byvej 38, 6392 Bolderslev 
Tlf. 7464 6166. Mobil 6049 7084

Kristian Jørgensen:
Kære kammerater! - Det er nu 12 år siden 
vi solgte gården og købte hus i Skodborg. 
Jeg begyndte i 1980 at lave markplan og 
regnskab på computer og da jeg gerne vil 
arbejde på computer blev jeg opfordret 
på generalforsamlingen i "Hjemstavnsfor
eningen" i 1995 til at registrere arkivalier 
og gamle billeder til foreningen. Det er så 
noget af den tid jeg bruger i pensionist
tilværelsen. I dag er jeg leder af Skodborg 
Hjemstavnsarkiv. Tillykke med det, Kri
stian (red.).
Mange hilsener til holdet

Kristian Jørgensen
Skodborg Engvej 21 A, 6630 Rødding

Thomas Suurballe:
Vi lever et stille og roligt liv. Vi er kommet 
i reparationsalderen. Har i det forløbne år 
været omkring sygehuset og blevet ope
reret. Har det ellers udmærket nu. Hjæl
per sæsonmæssigt lidt til på gården. Gør 
i disse dage klar til en lille ferie i Tyrkiet 
sammen med konen.
Hilsen til gamle kammerater og skolen 
samt hele holdet 56-57.

Thomas Suurballe
Hejsager Strandvej 29, 6100 Haderslev

Peter Haugård:
I 13 år har vi nu boet i aftægtshus. Hjæl
per stadig til på gården, som sønnen dri
ver med kornavl og slagtesvineproduk- 
tion. Det er dejligt man kan hjælpe sine 
børn endnu og følge med i landbruget. 
Ved siden af passer jeg en jordbærmark i 
nærheden. Ellers alt vel.
Hilsen til holdet 1956-57

Peter Haugård 
Sivkro 33 B, Bedsted, 

6240 Løgumkloster

Arne Kindberg:
Det er nu fem år siden Karen og jeg solg
te gården i Nybøl og flyttede til Aabenrå. 
Vi er sunde og raske og nyder tilværelsen 
gerne sammen med børn og børnebørn 
som alle er bosat i Københavnsområdet 
(tre døtre med mand og hver 2 børn). Tre 
måneder i denne sommer har sommer
huset i Loddenhøj på Løjtland været be
nyttet, der blev badet og gået lange ture 
i det smukke landskab. Formandsskabet 
i Landbrugets Seniorklub Aabenrå gi
ver mange kontakter og en god snak ved 
sammenkomsterne. Man gør sig en del 
tanker om vort gamle erhverv landbruget. 
Vil de familier der skal drive landbrug i 
årene fremover få rimelige vilkår? Her 
tænker jeg ikke alene på markedsvilkå
rene (priser), men sandelig også hvad po
litikerne kan finde på med lovgivning om
kring dyrevelfærd, skemaer og tilsyn ud 
over alle grænser. Flere gange om ugen 
ser man læserbreve i dagblade, hvor skri
benten ytrer sig om landbruget. En del er
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så hadefulde, deres budskab er helt ude 
af takt med virkeligheden. Vel også for en 
dels vedkommende forfattet af politikere 
fra den "Røde Blok" i folketinget. De bur
de vide bedre og gør det måske også. Jeg 
troede engang at rammerne og vilkårene 
for fødevareproduktion i EU ville blive til
passet så de stort set ville være ens i alle 
EU-lande. Det er lidt af det jeg ofte har i 
mine tanker, håber der fortsat skal drives 
landbrug i Danmark. Er stadig optimist. 
Hilsen til skolen og hele holdet 56-57.

Arne Kindberg, 
Flensborgvej 36, st. th., 

6200 Aabenrå

Julius Brix (meddeler pr. telefon):
Julius meddeler at han og konen har fej
ret guldbryllup i det forgange år, og for 
en måneds tid siden rundet 75 års dagen. 
Tillykke med alt det, Julius! (red.). Han 
har ofte kontakt med Bertel Bonde fra hol
det. Ellers passer han godt på familie og 
venner. Hans kone døjer en del med hel
bredet og dermed lidt ekstra at se til.
Hilsen til årgang 56-57 og skolen.

Julius Brix, 
Klostervang 17, Kliplev, 

6200 Aabenrå

Jes Schmidt:
Jes meddeler at han stadig driver lidt 
landbrug (planteavl), resten afjorden er 
udpagtet. Er lidt skeptisk overfor udviklin
gen i det moderne landbrug nu om stun
der. Vi fik en god snak om tiden på Grå
sten Landbrugsskole for nu 52 år siden. 
Hilsen til skolen og holdet

Jes Schmidt, 
Rise Hjarup Bygade 51, 

6200 Aabenrå.

Peter Jessen:
Peter meddeler at han har det godt og fyl
der sin pensionisttilværelse så godt han 
kan sammen med konen og familie. Dri
ver stadig lidt landbrug med ammekøer 
og tilhørende græsareal. (Det må da være

dejligt og roligt at have med at gøre, Pe
ter! Red.).
Hilsen til skolen og holdet 56-57.

Peter Jessen, 
Brøbølvej 13, st. th., Bians, 

6400 Sønderborg

Hans Jefsen Christensen:
For mit vedkommende synes jeg tiden går 
hurtigt. Det må vel være fordi man har 
en del interessen. Blandt andet historie 
og arkivarbejdet i Hjemmeværn Distrikt 
Sønderjylland på Søgårdlejren 2-3 gange 
om måneden (meget spændende). Så er 
der jo 3 børn, 7 børnebørn som glæder 
mig meget. Hus og have (nok at lave..). 
Landbruget synes jeg på nuværende be
finder sig i en turbulent tilværelse. Kæm
peinvesteringer der i de senere år er kom
men i alvorlige svingninger hvad priser 
og afkastningsevne angår. Politisk er der 
også en del der halter og trænger til re
vurdering i allerhøjeste grad. Så vi igen 
kan øjne den frie bonde! Uden at være 
gammeldavs kan man vel godt sende en 
venlig tanke tilbage i fortiden. En Grundt
vig der lagde grunden til "Andelsbevæ
gelsen", højskolebevægelsen samt skrev 
henrivende salmer og sange. Eller en Jep
pe Aakjær der lagde sig tæt op af land
bokulturen og prægede den med dejlige 
sange. Lad os da også tage Morten Korch 
med af lidt nyere tid - han understrege
de dog livsglæden derude på landet. Ja, 
fortiden står jo på skrift og tale. (Gudske
lov). Livet er jo ikke brød alene, end ikke i 
en globaliseret tidsalder på godt og ondt. 
Landmanden erden bedste naturforvalter 
der findes. Uden ham ville naturen og ver
den have set forfærdelig ud. Vorherre kan 
ikke klare det alene.
Tak for tilbagemeldingerne denne gang, 
gerne flere næste år.
Hilsen til skolen og holdet 56-57.

Hans Jefsen Christensen
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Årgang 1957-58

Redaktør: Povl Solmer Frank 
Svanevej 4, 6500 Vojens 
E-mail: svanevej@privat.dk 
Tlf. 7454 1001

På en af de skønne solskinsdage primo 
oktober kørte jeg til Osterkrug i Treia 
(mellem Slesvig og Husum). Havde invi
teret Richard og Meinhard. De var begge 
med til jubilæum i maj 2008. Vi fik hen
over fire timer en virkelig god snak, hvor 
jeg gjorde notater over deres livsforløb. 
Barndom i Hitlers Tyskland, ungdom del
vis i Danmark og livsgerning i det sydsle
svigske kan der skrives bøger om. Vide
rebringer nedenfor nogle af mine notater.

Bedste hilsner 
Povl Solmer Frank

Richard Petersen, Osterweg 6, D-25862 
Goldebek:
Født 14. juli 1937 i Bøgelund (Böklund) 
på Angel mellem Slesvig og Sdr. Brarup. 
Fader var beskæftiget i et elforsyningssel
skab. Havde en ejendom med et jordtil- 
liggende på 1 ha, som gav mulighed for 
at have en ko. Richard voksede op med 
tre søskende. Begyndte skolegang i tysk 
skole i Böel i 1944. Skiftede til dansk skole 
i Damhorn i 1948. Havde i 1951 og 1952 
ophold som feriebarn på landbrug ved 
Oure på Sydøstfyn. Blev konfirmeret ved 
pastor Petersen i 1953. Erindrer helt tyde
ligt den forskel han følte, der var mellem 
tyske og danske lærere og præster.
Kom i tømrerlære i foråret 1953, men dog 
kun et halvt år. Hans lyst var landbrug. 
Tog dog først på Vejstrup Ungdomsskole. 
Den danske konsulent i Gottorp amt Chri
sten Møller, Sdr. Brarup hjalp ham deref
ter med at finde en plads i Danmark. Det 
blev i foråret 1954 i stalden på Tune Land
boskole. Der blev malket tre gange. Det 
fandt han ikke så spændende. Flyttede i 
efteråret 1954 tilbage til Sydfyn til Aage 
Nielsen, Slebækgård. November 1955 til
bage til Angel og tog plads hos Asmus Nis
sen, Kiesby. November 1956 til en gård

i Westerholz mellem Slesvig og Husum. 
November 1957 på Gråsten Landbrugs
skole. Fra foråret 1958 til landbrug i nær
heden af Nieböl. Først ved Chr. Marcus- 
sen, Braderup og så ved Karsten Boysen, 
Risum. Erindrer at her skulle der vaskes 
kohaler, som noget af det mindre spæn
dende. Sidste plads i området var på en 
gård i Lexgård syd for Sdr. Løgum.
Else fra Bøgelhus (ved grænseovergang 
LI. Jyndevad) var klar til giftermål i efter
året 1960.1 det følgende år havde Richard 
arbejde i et byggefirma, men lysten til at 
drive landbrug var intakt. I foråret 1961 
blev det muligt at overtage en forpagtning 
foren 5-årig periode i Westerholz. Der var 
20 ha og 12 køer.
At købe en landbrugsejendom i Tyskland 
var og er meget svært. Ved forpagtnings- 
periodens ophør i 1966 blev det beslut
tet at søge over i andet erhverv. Der blev 
købt hus i Goldebek (mellem Flensborg og 
Bredstedt). Det blev muligt at overtage 
et depot for sodavand fra en fabrik i Tarp 
syd for Flensborg. Med dette var Richard 
så beskæftiget frem til 2000, hvor en søn 
overtog depotet.
Udover nævnte søn er en søn vognmand 
i Flensborg, en søn er lærer i Aarhus og 
en datter bor i Harreslev ved Flensborg. 
I 2003 havde Richard en mindre hjerne
blødning, som efterfølgende medførte 
et mindre handicap med venstre arm og 
hånd. Er dog heldigvis i stand til at køre 
bil.

Meinhard Sievers, Hattstedter Strasse 14, 
D-25860 Horstedt:
Født 20. juli 1937 i Horstedt nord for Hu
sum på en 18 ha stor ejendom. Fader var 
født i Rinkenæs i 1914, men flyttede med 
forældre til Horstedt. Blev indkaldt un
der 2. verdenskrig og faldt ved Stalingrad 
i 1942. Moder drev ejendom videre med 
otte køer og andet husdyrhold. Hun blev 
gift igen i 1947.
En farbror ved navn Walter deltog også 
i krigen. Han blev i vinteren 1945 sendt 
til Pommern med en straffebataljon, som 
oftest betød den sikre død. Det lykke-
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des ham og nogle flere at undslippe ved 
at klæde sig i kvindetøj og komme om 
bord på flygtningeskibet Wilhelm Gust- 
loff i Danzig. Undervejs til Kiel blev skibet 
torpederet i Østersøen afen russisk ubåd. 
Flere tusinde druknede. Nogle var heldige 
heriblandt Walter. Kom i en redningsbåd 
og roede til Bornholm. Der var usikkert. 
De roede videre og kom i land på Sjæl
land og blev efter befrielsen sat i dansk 
fangenskab. Som tysk soldat kom han 
med i en minerydningskommando og blev 
dræbt under minerydning i Roskilde fjord. 
Ifølge de tyske arveregler - Erbhofge- 
setz - skulle ældste søn overtage gården. 
Meinhard var den ældste blandt seks sø
skende og overtog gården i 1944 for så at 
forpagte den ud til sin moder. Begyndte i 
tysk skole i Horstedt august 1943. Kom i 
nyetableret dansk skole i nabobyen Hatt
stedt i 1952, men var der kun et år. Var på 
Vojens Ungdomsskole fra november 1953 
til foråret 1954. Kunne som 16-årig få 
1-årsvisum til Danmark. Havde gennem 
et par år haft ferieophold hos Jens Han
sen, Kjelstrupgård ved Hjembæk i Nord
vestsjælland og fik plads hos ham fra april 
1954 til efteråret 1955. På Vallekilde Høj
skole i vinteren 1955-56. Derfra i plads 
hos Johs. Christensen, Langholtegård ved 
Svinninge frem til nytår 1957. Tog nu til 
Jylland og fik plads hos Terkel Hansen, 
Gødstrup ved Herning. På Graasten Land
brugsskole vinteren 1957-58. Tog der
efter plads hos Jakob Hvirvelkær, Kristi- 
anshøj ved Aalborg. De kunne ikke blive

enige om løn ved novemberskift 1958. 
Meinhard tog sin knallert og kørte sydpå. 
Gjorde stop i Randers. Købte Jyllands-Po
sten. Kiggede under Plads tilbydes. For
pagter Ørskov Jensen, Sønderborg La
degård søgte medhælp. Efter lidt besvær 
blev de enige. Blev ansat som forkarl frem 
til januar 1959. Kom så til Hans Th. Erich
sen, Langdel, som kunne bruge en mand 
med kørekort i en måneds tid. Tilbage til 
Sønderborg Ladegård efter med hiv og 
sving at have fået forlænget visum frem 
til november 1960 for så efter syv års op
hold i Danmark at rejse hjem til Horstedt. 
Under tiden i Danmark slap han for at 
komme på session. Umiddelbart efter sin 
tilbagevenden fik han "Einberufung" (ind
kaldelse) til militær i Tyskland. Var flere 
gange i møde med ældre militærfolk fra 
nazitiden, som anklagede ham for "Fahn
enflucht". I marts 1961 slap han fri og 
kunne så nedsætte sig på sin gård i maj 
1961. Til de oprindelige 18 ha blev tilfor- 
pagtet 18-20 ha. Besætning blev over tid 
øget til 32 køer. Dertil seks søer og nogle 
høns. I november 1992 gik han ind i en 
ordning for "Produktionsophør", som kun
ne ske, når man var fyldt 55 år. Bor fort
sat på gården og sammen med sin hustru 
Heike Dorthea med hvem han blev gift i 
1969. De har fire børn, som alle er be
skæftiget i forskellige jobs i Sydslesvig. 
Meinard har været og er fortsat meget ak
tiv i det danske arbejde - i SSF, i SSW og i 
landboforening.



Årgang 1958-59

Redaktør: Niels E. Matthiesen 
Karlsvråvej 3, Karlsvrå, 6360 Tinglev

Så er det igen så vidt, at der skal sendes 
bidrag til elevskriftet. Sidste år var det jo 
50 år siden vi mødtes på skolen. I den an
ledning sendte jeg spørgekort ud til alle 
fra vores årgang der stadig stod i karto
teket, og jeg fik da også en del svar. I år 
har jeg så valgt ikke at sende spørgekort. 
Jeg vil i stedet fortælle om vores udmær
kede jubilæumssammenkomst. Vi var ca. 
30 fra årgangen, der mødte op og fik ud
leveret navneskilt. Så samledes vi i et lo
kale, hvor Filt Jensen tog imod os og di
rigerede det videre forløb, der gik ud på, 
at hver enkelt skulle præsentere sig og 
fortælle hvordan det var gået siden vi for
lod skolen, og hvordan det går nu, og hvor 
vi bor o. s. v. Det gik der en del tid med. 
Bagefter skulle vi selvfølgelig fotogra
feres, hvorefter der var tid til at snakke 
med de enkelte fra holdet indtil middag. 
Om eftermiddagen var vi på rundvisning 
på avlsgården, det var interessant. Der 
er jo sket utroligt meget i de 50 år, der 
er gået. Så var der foredrag. Efter efter
middagskaffen var der generalforsamling 
i elevforeningen. Alt i alt var det en meget 
god dag, hvor vi fik set og snakket med 
mange af vore holdkammerater. Næste år 
har jeg tænkt mig igen at udsende spør
gekort til halvdelen af holdet, så er vi ved 
at være tilbage ved det gamle. Men der 
må nok ikke gå for længe imellem at vi får 
spørgekort. Vi er jo ved at være så gamle 
at nogle af os falder fra.
Mange hilsener til alle fra holdet.

Niels Erik Matthiesen

Årgang 1959-60
Redaktør: Mads Schmidt Eriksen 
Lusigvej 7, 6430 Nordborg

Som redaktør er det igen så vidt, at der 
skal berettes til Gråsten Elever, men den
ne gang er det noget særligt, idet vi run

der de 50 år og har jubilæum til sommer. 
Selvfølgelig er der forsvundet mange af 
vores årgang og det er vel naturligt nok 
med den udvikling der har og stadigvæk 
er i landbruget. Vi kan da heller ikke andet 
end mindes de af vores årgang, der ikke 
er her mere.

Vi startede i nov. 1959 med 125 elever. 
Ja, ikke at forglemme 124 drenge og én 
pige Grethe. Og nu er der af elever, der er 
med i elevskriftet, ikke flere end 33. No
gen har sikkert synes, at det ingen me
ning var i at fortsætte, da de har fået et 
andet erhverv eller job. Men sandelig er 
der dog stadigvæk enkelte, der stadig kø
rer med fuld skrue, ja enkelte har været 
landmænd i 50 år. Fantastisk (og sikke 
helbred).
Jeg har jo været så fri at tilsende Jer alle 
et kort med opfordring om at komme med 
et pip, men der er da stadig nogen, der 
putter sig bag skærmen, eller de synes 
det ikke er så længe siden de sidst skrev. 
Nu skal jeg da ikke være et skarn, for der 
er kommet 45 % tilbage og det må man 
vel være tilfreds med.
I de sidste år har det ikke været guld og 
grønne skove at være landmand, det er 
snart ligegyldigt, hvad produktionsgren 
det er, ja minkene holder vel stadigvæk 
nogenlunde skansen, men der er jo aldrig 
"groet træer til himlen."
Det der er fortvivlende er de unge land
mænd, der ikke har haft mange produk
tionsår bag sig, for det må sandelig være 
et pres, både psykisk og mentalt. Vi må 
håbe der kommer lys på den anden side 
tunnellen. Trods det, har der vel aldrig 
været så stor tilstrømning til vores skoler. 
Hvad det betyder vides ikke, men efter
hånden er denne uddannelse vel bygget 
op, så der vitterligt kan fortsættes i andre 
retninger og det er da et gode.
Nu skal det så være 50 års jubilæum til 
sommer og da forventer jeg da, at vi alle 
mødes. Efter hvad jeg erindrer, kommer 
der en skrivelse fra skolen, hvor I kan til
melde Jer. Skulle nogen afjer stadigvæk 
have forbindelse til Gråsten-kammera-
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ter fra den gang, men som ikke er med i 
elevforeningen, så er de selvfølgelig også 
velkommen den dag, men en forbindelse 
herfra, kan jeg ikke hjælpe med, det må 
i forrette.
MVH og god Jul og godt Nytår fra Jeres 
Redaktør

Mads

Nu følger de indkomne beretninger:

Nu afdøde Andreas Kock, Kirkeballe 9, 
5540 Ullerslev Fyn:
Ved en fejl i registreringen af Gråsten Ele
ver, er der desværre kommet et medde
lelseskort ud til Andreas kone Bodil. Men 
Andreas er død. Jeg undskylder herfra og 
kondolerer. Bodil Kock skriver følgende: 
Andreas Kock døde desværre 8. januar 
2009. Han var blevet meget dårlig den 
sidste tid, også på grund af mange følge
sygdomme i forbindelse med sukkersyge. 
Blev indlagt på Svendborg Sygehus først 
i det nye år, men hjertet kunne ikke klare 
mere. Det er et stort savn også for vores 
børn og 7 dejlige børnebørn og guldbryl
luppet nåede vi ikke.

Hilsen fra Bodil Kock

Aage Kjeldsen,
Nisset Overhede 3, 8632 Lemming
Kære Elever 59-60
50 år, hvor er de blevet af? For mit, el
ler vores vedkommende, bor vi stadig på 
den samme gård, som vi købte i 62. Den 
er blevet lidt større ved jordkøb et par 
gange og er på 722 ha., som drives med 
planteavl. Ikke en guldgrube, men hvad 
er der penge i. Køerne satte vi ud for 3 år 
siden, men har lidt kødkvæg, som vi går 
og hygger os med. Vi er sunde og raske 
trods alderen årg. 36 og 41 og børnene er 
kommet godt fra start, så kan vi forlange 
mere.

Hilsen til Jer alle 
Aage Kjeldsen

Ejvind Hansen,
Mølleparken 228, 7190 Billund
Hej Elever 59-60
Der efterlyses livstegn fra 59/60 og her 
skriver Ejvind:-Landbruget blev solgt i 
2002 og bor nu i parcelhus i Billund og for
driver den 3 alder.-Håber vi ses til elev
mødet i 2010.

Venlig hilsen 
Ejvind

Kjeld Søndergaard,
Storegade 45, 6862 Tistrup 
Kære kammerater !
Vi nyder pensionisttilværelsen , er raske 
og håber jeg kommer til 50 års jubilæet. 
Min tid går med at bowle og hjælpe lidt 
til og besøge børn og børnebørn. Ellers alt 
vel.

Mange hilsener 
Kjeld Søndergaard

Knud Mathiesen,
Sdr. Sejerslevvej 69, 6280 Højer
Kære alle!
Havde en snak med Mads i telefonen. Jeg 
er stadigvæk selvstændig, men driver 
ejendommen i et I/S sammen med en søn 
og svigersøn og har været selvstændig 
i nu 50 år og stadigvæk rask(red. beun
dringsværdigt). Vi haren kvægbesætning 
på 550 køer og 1300 kvæg i alt. Vi har 6 
robotter og de 150 køer bliver malket i en 
sildebensstald. Der er 500 ha til. Min kone 
døde for 12 år siden. Vi har 4 børn , 2 af 
hver slags og alle er ved landbruget.

De venligste hilsener fra 
Knud Mathiesen

Jørgen P. Pedersen,
Nr. Hjarupvej 32, 6230 Rødekro.
Hej alle sammen 59/60
I november sidste år flyttede vi til Røde
kro. I marts i år fik jeg en blodprop i hjer
tet, men kom godt over det og mærker 
ikke noget til den mere .
Jeg er kasserer i Ældre-Sagen her i Røde-
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kro og underviser de ældre i IT. Jeg har 3 
hold i vinter med 12 elever i hver. Det går 
der jo nogen tid med. Ellers går vi ture og 
cykler lidt. I sommer var vi 7, der cyklede 
med Hærvejen fra Viborg til Grænsen. Vi 
har det godt og jeg glæder mig til at se Jer 
gamle "drenge" næste år. Kommer I forbi 
Rødekro, må I gerne kigge ind.

Hilsner til Jer alle fra 
Jørgen P. Pedersen

Jens M. Knudsen,
Kalmargårdparken 1, Marstrup, 
6100 Haderslev.
Tak for hilsenen og her lidt fra mig : 
Efter at have solgt gården til Elisabeth og 
Henrik, byggede vi et hus i Kalmargaard- 
parken i Marstrup. Her har vi nu boet i 2 
år og befinder os godt. Tiden går hurtigt 
og vi har 3 dejlige børnebørn, som er med 
til at holde os aktive, så det er en hel for
nøjelse. Lidt foreningsarbejde er jeg sta
dig med i og det er Dansk Slægtsgårds
forening Haderslev kreds, hvor jeg er 
formand. En forening, hvor vi godt kunne 
være nogle flere medlemmer. Jeg er også 
formand for Hoptrup Sogns Lokalhistori
ske forening. Det giver mange oplevelser. 
Endvidere er jeg kasserer for "Skamlings- 
banke-selskabet". Er der nogen af Jer, der 
kunne tænke Jer at blive medlem, kan i få 
en livsvarig aktie for kun 500 kr.

Mange hilsener fra 
Jens M. Knudsen

Andreas Chr. Appel,
Solbakken 23, 6230 Rødekro.
Hej kammerater 59/60
Alt vel her i Rødekro. Har lige haft besøg 
af Bent Pedersen (Lille Bent). Han rejste 
til Canada, da vi var færdige på skolen og 
er der stadig. Han har det godt, har en 
dejlig kone, 3 børn og 5 børnebørn.

De venligste hilsener fra 
Andreas Chr. Appel

Gunnar Lauritzen, 
Sundkobbel 47, Alnor, 6300 Gråsten.
Gunnar ringede mig op og havde følgende 
beretning: Gunnar og familie drev et land
brug ved Ullerup, men på grund af den 
kommende motorvej Sønderborg-Kliplev, 
måtte gården eksproprieres. Det var en 
svær tid, men de blev godt behandlet. De 
købte et hus i Sundkobbel 47, Alnor ved 
Gråsten på 145 m2. Gunnar fortalte, at de 
begge har det godt og skulle hilse.

Venligst Gunnar Lauritzen

Lykke Thorlund Jensen, 
Kvembjergevej 17, 6900 Skjern 
Kære Gråstenvenner!
Der er godt nok sket en del siden vi an
kom til skolen. Godt vi ikke vidste det. 
Jeg blev enkemand for elleve år siden, så 
jeg bestemmer delvist selv, men det kan 
jo også blive kedeligt. Jeg handler sta
dig med planter, så det tager jo noget af 
tiden. Jeg har siddet i menighedsrådet i



Skjern en del år nu og er der stadig, så 
det tager en anden del af min tid. Børn og 
børnebørn tager jo også en del. Jeg har 
stadigvæk en del ejendomme på solky
sten til salg, men det går meget langsomt 
med handlerne dernede, så det er stadig 
muligt at gøre en god handel i et land med 
nogenlunde samme kultur som os. Det 
er jo også muligt at leje et hus på landet 
med 9 sovepladser og svømmepøl, ja alt i 
god dansk standard.
Det er lidt om hvad min tid går med og 
er ellers ved godt helbred, hvilket jo ikke 
er en selvfølge, så det må man være tak
nemmelig for.

MVH
Lykke Thorlund Jensen

Hans Erik Clausen,
Ved slotsbakken 11, 6270 Tønder. 
Kære Gråsten-venner!
Jo tak, jeg erindrer meget vel, at vi var en 
herlig gruppe unge bønder-karle (plus en 
enkelt pige) der ankom til Gråsten Land
brugsskole i efteråret 1959.
Siden da er der sket mange ændringer 
og jeg blev aldrig en rigtig bonde. Deri
mod blev jeg en rimelig lærer og senere 
inspektør og forstander. At være vejleder 
for ungdommen, var aldeles spændende 
og livgivende. Nu har de fleste af os run
det de 70 år og er vel stadig i funktion.
I 1999 (31/12) var jeg ved at dø, men 
mine jagtkammerater sørgede for, at jeg 
blev bragt til Odense Sygehus, hvor man 
fik styr på en temmelig besværlig blod
prop. Siden blev jeg pensionist og er sta
dig i live. Nu er jeg kirkesanger i Møgel
tønder og Udbjerg kirker. Jo-jo det var 
mig, der sang til Prins Joakim og Marie ny
este barnedåb d. 26. juli i år.
I øvrigt er jeg stadig gift med organisten 
Else Valeur Clausen, som jeg var klasse
kammerat og skolekæreste med i 1950- 
54. Vi er nu flyttet tilbage til udgangs
punktet (Tønder-Rørkær) og befinder os 
meget godt på adressen Slotsbanken, 
Tønder tlf. 74727406, hvor alle er velkom
ne til at se inden for.

Venlig hilsen
Hans Erik Clausen

Bertram Suurballe,
Olufskærvej 25, 6100 Haderslev
Nyt fra gamle elever, så hermed mit bi
drag.
Vi har nu skiftet landbotilværelsen ud 
med et liv i byen. Den 1. april 2008 solgte 
vi gården til Haderslev Kommune, da in
gen af vores børn ville tage over.
Vi har så købt en lejlighed på Haderslev 
Havn, hvor vi nu nyder livet. Tiden går 
med at spille krolf og kegle i Landbrugets 
Seniorklub i Haderslev. Ellers er der også 
et sommerhus ved Hejsager, der skal pas
ses.

De bedste hilsener fra 
Didde og Bertram Suurballe

Hans Mikkelsen
Villa" Panorama",
Skallebæk Møllehusvej 3, 6760 Ribe 
Gode venner!
En hilsen til årgang 1959/60.
Her til november er det så 50 år siden 
vi mødte på Gråsten. Længe siden, men 
jeg husker det, som var det i går. Der er 
sket meget i landbrugets udvikling, men 
det kan jo diskuteres, men ikke stoppes. 
Det er nu 20 år siden min lille Maren døde, 
men jeg har jo min Grethe, selv om vi ikke 
bor sammen.
Helbredet knaser det det ret så meget 
med. Jeg går jo ikke for godt og mit syn 
bliver ringere. Jeg bor stadigvæk i mit lille 
hus i Skallebæk og kan jeg ikke mere, er 
plejehjem vel det bedste, for man skal jo 
passes. Jeg kan jo ikke se TV mere, men 
kan godt læse lidt ved hjælp af lup og med 
godt lys. Mit lille hus er gældfrit. Så jeg 
kan godt klare mig med pensionen. Jeg 
har lavet testamente og når jeg dør, arver 
Seem Kirke. Der skal til den tid være be
gravelseskaffe i Høm Forsamlingshus, så 
bare kom.
Så i avisen, at 48 landmænd havde be
stået prøve på Gråsten. De har nok fået 
en mere teoretisk uddannelse end os, 
men har vel også alt behov. Da vi var på 
skolen, var der jo "kun" én pige Grethe, 
men det har sandelig ændret sig siden 
kan man se.
Jeg taler af og til med Chr. Schelde, der
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har boet i Ribe i nu 13 år. Jeg ville gerne til 
jubilæum til sommer og se de gamle gut
ter.
Hilsen til årgang 1959/60 og ønsket om 
en glædelig Jul og et godt Nytår.

Venlig Hilsen Hans Mikkelsen

Det var så denne omgang, men nu vil 
Grethe og jeg også sende en hilsen.
Vi har nu boet i vores hus siden 1995, 
hvor vi for nogen år siden byggede til, så 
vi bebor 140 m2, faktisk passende for os. 
Jeg er nu helt ude af politik, der varede 
i 9 år, en spændende tid, men jeg synes 
det kunne være nok. Jeg hygger mig med 
at skrive Læserbreve til hele 21 aviser og 
skrifter, hvilket sker da der er nok af pro
vokationer i dette samfund. Vores søn, 
der overtog gården, solgte al jord 85 ha 
for han ville ikke være med i al den ræs og 
beholdt stuehus, bygninger og 5 ha. Ved 
salget fik vi lidt mere jord til huset her, 
så vi har 1.350 m2. Vi har gjort det, at vi 
har podet en del af gamle æble, pære og 
blommetræer og plantet dem her, så det 
er spændende. Ud over det, har vi plantet 
vin 60 planter, så om nogen år skulle der 
gerne komme enkelte flasker til husbe
hov.
Sidste år kunne jeg berette, at vi var sun
de og raske, men det kniber lidt denne 
gang, idet Grethe har skrantet lidt en tid, 
idet kun har fået cancer i venstre lunge
hinde og har nu i en rum tid gået til ke
mobehandling i Odense, så vi håber de får 
fat i det, de er jo dygtige i dag. Lidt uret
færdigt, idet hun aldrig har røget.
Nu håber vi så at kunne samle mange til 
jubilæet.
Slutteligt de venligste hilsener og ønsket 
om en glædelig Jul og et godt Nytår

Grethe og Mads

Årgang 1960-61

Redaktør: Jørgen H. Møller 
Sneppevænget 14, 5610 Assens 
E-mail: sneppel4@webspeed.dk

Kære holdkammerater:
Så er der igen nyt til elevskriftet. Det er 
dejligt, at der også i år er nogen, der sen
der en lille hilsen. Desværre er der også 
nogen, hvor det er meget længe siden vi 
har hørt fra.

Bent Nørr Olsen sendte sidste år en mail, 
som desværre kom for sent til at komme 
med 2008 udgaven, men oplysningerne 
medtages derfor i indeværende år.
Han skrev følgende:
Her er en lille hilsen fra Skærbæk, hvor vi 
har boet siden 2000, da vi solgte gården 
og flyttede til Skærbæk, hvor vi i 1997 
havde købt et hus på en dejlig stor grund, 
der ligger lige op til en skov.
Efter 4 år på efterløn, hvor der blev tid til 
renovering af huset her og forskellige re
parationer i børnenes huse, tog jeg arbej
de hos en anlægsgartner.
Der har jeg nu arbejdet i 4 år og er meget 
glad for det. Snakker med mange menne
sker og kommer langt omkring og ser nye 
steder, det kan jeg godt lide.

Hilsen fra 
Bent Nørr Olsen, 

Ullerupvej 47, 6780 Skærbæk

Peter Damm sendte en hilsen fra Løjt og 
fortalte i et brev følgende:
Der er da sket lidt siden i hørte fra mig 
sidst. I 1997 solgte jeg køerne, så kunne 
jeg gå på delpension fordi jeg ville blive 
ved med at drive planteavl og samtidig 
fede tyrekalve. Det var lettere at dele ar
bejdstid og fritid på denne måde. I 1995 
købte vi ca. 7 ha frijord, der lå ind til vores 
egen jord. Det er Inge der er ejer af det, 
da vi så kunne beholde det som frijord. 
Inge arbejdede på sygehuset i Aabenraa 
i en del år, hendes arbejde bestod i at der 
altid var rent tøj på alle hylderne, men 
måtte holde efter en hofteoperation.
Vore to drenge har begge godt arbejde.
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Henrik er gift med Betina, og de har to pi
ger. Han er ansat som revisor hos Danæg 
i Christiansfeld og kører sommetider ud til 
de forskellige afdelinger. Karsten er gift 
med Jeanette og har to drenge. En er red
der hos Falck i Aabenraa.
For 3 år siden solgte vi ejendommen til 
Karsten og Jeanette, som så lejede jor
den ud til naboen. Vi flyttede til Løjt, men 
den helt store lykke har det ikke været 
endnu, da jeg måtte en tur på hospitalet 
i Odense i 10 dage, fik en ny hjerteklap + 
bypass, men har det meget godt nu. Jeg 
har genoptaget min hobby igen med jagt, 
jagthorn og skytteforening og så rejser vi 
med Aabenraa Seniorklub. I år skal vi til 
Rumænien, jeg har også været med Jør
gen Buck til Vestfronten.
En hilsen til hele holdet fra

Inge og Peter Damm, 
Brunbjergvej 15, Løjt Kirkeby, 

6200 Aabenraa.

Lorens Asmussen ringede også, hvor vi 
talte om løst og fast. Lorens har vi ofte 
hørt fra, så han havde ikke så meget nyt 
og derfor vil jeg henvise til elevskriftet i 
2007, hvor der står en del. (Jeg går ud fra 
at man naturligvis gemmer de tidligere 
elevskrifter). Lorens synes det var ble
vet tungt at drive landbrug. Kornfirmaet 
betalte for lidt for kornet og det var ble
vet dyrt at bruge landboforeningen og der 
kommer stadig nye krav, her nævnte han 
et nyt krav om sprøjtekursus. Dog har 
han ikke tabt modet.

En hilsen fra 
Lorens Asmussen, 

GI. Landevej 15, 6200 Aabenraa

Lorens Brodersen synes heller ikke han 
havde noget nyt siden han havde berettet 
i 2007, så jeg kan henvise dertil.

Hilsen fra Lorens Brodersen, 
Kløvertoften 11, Svenstrup,

6430 Nordborg

Jeg vil slutte med en tak for de tilsendte 
bidrag og ønsker alle en Glædelig Jul og et 
Godt Nytår, med hilsen til alle fra holdet:

Jørgen

Årgang 1961-62
Redaktør: Holger Warncke
Blansvej 10, Bovrup, 6200 Aabenraa
E-mail: warncke@bbsyd.dk

Mojn ållsammel!
Så er jeres redaktør på den igen. På 15 
udsendte hilsner har jeg hørt fra ikke 
færre end 7 gamle elever. Nå ja, gam
le og gamle.. Jo, vi er ikke længere helt 
unge. Det skinner også igennem i det, de 
forskellige skriver. Også på anden måde 
mindes vi om, vi sidder på den bænk, 
hvorfra der hentes. Siden sidst er 2 fra 
holdet død.

Kort før jul fik jeg en mail fra Else Larsen 
med den triste meddelelse, at hendes 
mand Lau Larsen var død d. 4/8 08. Det 
skete helt uden varsel. Han var på vej for 
at afpudse noget brak for en nabo, men 
fik heldigvis drejet fra vejen, så det ikke 
gik ud over andre.
Else skriver videre: Lau havde holdt en 
dejlig 70 års fødselsdag i januar med 
gæster fra nær og fjern. I foråret fik han 
trailerkørekort, da der efterhånden var 
temmelig meget kørsel med hestene, og 
reglerne var blevet strammet op. I den 
forbindelse havde han også været igen
nem lægetjek m. m.
Jeg bliver foreløbig boende på gården. 
Har solgt ungdyrene, så nu er der kun 3 
ammekøer og 3 heste tilbage + høns, kat 
og hund, men da jeg altid godt har kunnet 
lide at komme i stalden, vil jeg ikke have 
de tomme bygninger. Jorden er forpag- 
tet ud fra 1/10 08. Jeg har også arbejde i 
hjemmeplejen som før, selvom pensions
alderen er nået, men det har været godt 
at komme hjemmefra.

Med venlig hilsen Else
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Som I kan se i tidligere årsskrifter, var Lau 
trofast med at svare, når jeg sendte ham 
en opfordring. Ja, han kunne endda finde 
på at sende mig en hilsen i "utide". En så
dan kan I se i skriftet for 2005. Allerede i 
2006 svarede Lau igen. Denne gang "på 
opfordring".

Arne Peter Wildenschild tabte kampen 
mod kræften og døde d. 1.marts 2009. 
Arne Peter var en meget aktiv og udad
vendt mand. Efter at have overdraget 
gården til en søn, nød han at hjælpe sine 
tre sønner, der alle driver landbrug. En 
god beretning om det, samt friske be
tragtninger om tilværelsen i al alminde
lighed sendte han til årsskriftet for 2003. 
Jeg kan anbefale Jer at slå efter! I nog
le år mødte jeg Arne Peter hver sommer. 
Det var, når han kom for at sammenrive 
hvedehalmen hos vor søn Mikael. Halmen 
blev solgt til Arne Peters søn og brugt som 
brændsel på Enstedværket ved Aabenraa. 
Ved den lejlighed gav han sig god tid til en 
sludder, og vi kom vidt omkring. Han var 
meget vidende, men brillerede aldrig med 
denne viden. Altid var han meget positiv.
Arne Peter blev begravet d. 7. marts fra 
Kværs Kirke, der var fyldt til sidste plads 
- og lidt til. Vejret var flot med høj sol og 
helt vindstille. Ved graven var der efter 
Hilsenen knugende tavshed. Kun to sol
sorte sang og svarede hinanden. Det var 
gribende, og virkede som en sidste hilsen 
til Arne Peter fra den natur, han holdt så 
meget af og gjorde så meget for. Ved min
desamværet på Kværs Kro tog flere ordet 
og mindedes ham for hans store indsats 
for:
Jagtforeningen og arbejdet i Kværs Plan
tage, Menighedsrådet, hvor han en tid 
var formand, Landbruget og Kværs Sogn, 
hvor han først var medlem af Kværs Sog
neråd og efter kommunesammenlægnin
gen i 1970 - medlem af Graasten Byråd. 
Her blev han genvalgt i flere perioder med 
højt stemmetal. Han var formand for Tek
nisk Udvalg i Graasten Kommune frem 
til den nye kommunesammenlægning i 
2005, hvor han valgte at stoppe.

Arne Peter ville være fyldt 70 år d. 4. sept, 
i år, men det blev ham ikke forundt!

Og nu til de skrivelystne.

Erik Andersen,
Pileås 17, 2670 Greve Strand skriver: 
Jeg kan se, at sidst du hørte fra mig var 
i 2004. Jeg var netop stoppet med job, 
så det er allerede 5 år siden. Tiden går jo 
hurtigt, men ellers er alt vel.
Kathrine er også gået på efterløn, så vi 
nyder at have tid til forskellige fritidsak
tiviteter og rejser m. v. I februar i år var 
vi på en spændende rundrejse til New 
Zealand, - i øvrigt sammen med et par 
fra holdet, Bent Kortbek og Jens Fallesen 
med ægtefæller. I august var vi sammen 
med vores folkedansergruppe på flodtur 
i Rusland fra Set. Petersborg til Moskva. 
Også en interessant tur med store kontra
ster mellem rig og fattig.
Og endelig har vi erhvervet os et lille fri
tidshus i Sverige. Her får man jo meget 
mere for pengene, især når det gælder 
fast ejendom, men kursen på den sven
ske krone betyder, at også mange andre 
ydelser er billigere i Sverige. På den måde 
kan vi jo hente lidt til broafgiften. Vi nyder 
at ta' derop og slappe af. Det er en natur
grund, så mit eneste haveredskab er en 
buskrydder.
Erik slutter med at sende en hilsen til hele 
holdet og udtrykke ønske om, at vi alle 
ses til 50 års jubilæum om et par år.

Svend Erik Rudbeck,
Flovt Bygade 12, 6100 Haderslev sender 
mig en tak for min indsats som redaktør. 
Ja, selv tak! Det er et dejligt job at have, 
især da, når så mange fatter pennen, ta
sterne eller telefonen for at svare. Jeg fø
ler mig lidt privilegeret, fordi jeg gennem 
jobbet har så stor føling med holdet og får 
så megen positiv respons (som det hed
der nu om dage). TAK for det!
Svend Erik skriver videre: Ja, som du 
skriver er jeg en af de heldige. Det kan 
der være noget om. For to år siden måtte 
jeg pludselig og helt uventet igennem en
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hjerteoperation - en dobbelt bypass - i 
Odense. Dem laver de jo mange af og er 
dygtige til det, så nu er alt vel, og tiden 
går utroligt hurtigt.
Det siger man jo er, fordi man har det 
godt. Min tid går med at være instruktør 
i fordressur for jagthunde og med fasan- 
opdræt (egen rugemaskine), ligesom jeg 
har et lille stykke med juletræer. Det er 
alt noget, der tager en masse tid. I sept. 
08 var jeg med Den Sønderjyske Garder- 
husarforening på Garderhusar Kasernen 
til 50 års jubilæum - et tegn på, vi ikke er 
helt nye mere. Snart har vi jo også 50 års 
jubilæum på skolen. Svend Erik sender 
mange hilsner til hele holdet.

Kresten Bonefeld,
Tvedmark 5, Ulkebøl, 6400 Sønderborg 
ringede en aften, og vi fik en god lang 
samtale, hvor vi kom vidt omkring. Han 
fortalte, han stadig er gift med Mimi, og at 
de for 4 år siden (forstod jeg) flyttede fra 
gården til parcelhus i Ulkebøl. Fortiden er 
de ved at få installeret jordvarme til afløs
ning for et oliefyr af ældre dato.
Gården er bortforpagtet til Helmer San
der-Larsens søn Jacob. Kresten har haft 
en hård skæbne. For 30 år siden fik han 
konstateret Sclerose, og sygdommen har 
nu lænket ham til kørestol.
Hvad han ikke fortalte mig, men som 
jeg ved fra anden side, har han på be
undringsværdig måde kæmpet mod syg
dommen. Han har drevet sin gård ind
til for 4 år siden og har "opfundet" flere 
forsk, hjælpemidler, der kunne lette ham 
tilværelsen og bl. a. gøre ham så mobil, 
at han kunne færdes på gården og betje
ne maskinerne. Fantastisk viljestyrke og 
gåpå-modl!
Kresten bad mig hilse holdet.

Erik Bundgaard,
Dramstrup 9, 4420 Regstrup skriver: En 
lille hilsen fra Holger minder om, at det 
igen er tid til nyt fra gamle elever. Da det 
altid er det første, jeg læser, når elevskrif
tet kommer, men aldrig selv har bidra
get med noget, så må det nu være sid

ste udkald, hvis det skal nås, inden vi har 
50 års jubilæum. Ulla og jeg blev gift i ok
tober 1963, og efter et par pladser i Jyl
land rejste vi i 1968 til Dyrehavegaard 
ved Holbæk som bestyrer. Familien var i 
mellemtiden forøget med to piger. Dyre
havegaard varen kvæggård, men kvæget 
blev afviklet i 1968, og gården blev drevet 
som ren planteavl, og ved tilkøb blev det 
en god og bæredygtig enhed på 310 ha 
ager og 35 ha skov.
Ulla var hjemmegående til pigerne var 
10 og 12 år. Så begyndte hun at arbejde i 
kommunens administration.
Den 1. maj 2005 stoppede jeg efter 37 
gode og spændende år. Jeg gik på pen
sion, og samtidig stoppede Ulla og gik på 
efterløn. Da vi boede i tjenestebolig, vid
ste vi, at vi skulle flytte, og vi købte derfor 
allerede i 1992 et lille landsted på 5 tdr. 
land ca. 5 km fra Dyrehavegaard, og her 
nyder vi nu vor tredje alder. Vi har begge 
været meget aktive i foreningsarbejde, 
både det faglige og mere fritidsprægede. 
Vi bruger nu tiden på senioridræt, især 
gymnastik og krolf. Jeg har i ca. 15 år væ
ret med i Lions, hvor jeg føler, man kan 
gøre en forskel. Vore piger er for længst 
fløjet fra reden, har stiftet hver deres fa
milie og beriget os med tre børnebørn, 
alle piger, som nu er 15, 13 og 6 år. De 
bor i en radius på ca. 15 km. fra os, så her 
bruger vi også en del tid.
Næsten 50 år "kogt ned" til nogle linier. 
Til sidst kan jeg fortælle, at vi heldigvis 
begge er sunde og raske og nu nyder vor 
pensionist-tilværelse.
Hilsen til alle, med håbet om, at vi ses til 
det kommende jubilæum.

Helmer Sander-Larsen,
Nørremark 7, 6400 Sønderborg, skriver: 
Jeg er ikke for tidlig med mit svar, men der 
har været meget i den sidste tid. Blandt 
andet er min mor død, godt hundrede år. 
Hun har haft et langt, godt liv, åndsfrisk til 
det sidste. Den største sorg var, at min far 
døde i 1961. Hun boede i aftægtsboligen 
på Saxgaard. Vores søn Jacob sagde, at 
farmor skulle blive i huset, så længe hun
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kunne, og det var hun meget glad for.
Hvis det er 4 år siden, jeg sidst har skre
vet, er følgende sket. I 2006 solgte vi Sa- 
xgaard til vores yngste søn Jacob. Vi be
holdt vores aftægtsgård Gaasbæk på 8 
ha. Den byggede vi om på i et par år, bl. 
a. rev vi stald og lade væk og byggede en 
garagebygning, så nu er det en lille tre
længet ejendom med 2 stuehuse, hvor 
det ene er udlejet til Jacobs karl. Her bor 
vi godt med en fin udsigt over Augusten
borg Fjord. Så nu er vi blevet "pensioni
ster". Gerda har dog stadig sin zonetera- 
piklinik her i stuehuset, så hun kan nok 
få tiden til at gå. Derudover blev hun for
mand for seniorlandbruget her i 
Sønderborg Kommune. De har mange 
gode arrangementer.
Jeg er så heldig, at jeg får lov at hjælpe 
henne på gården, som ligger 500m. fra 
os, så jeg cykler på arbejde. Jacob kunne 
godt bruge en medhjælper til. Alle land
mænd er jo trængt økonomisk i disse år, 
så det er billigere, når far har lyst til at 
hjælpe. Jeg nyder at hjælpe til. Al plan
lægning og ansvar er fjernet fra mine 
skuldre. Det var nok den største lettelse 
ved at afhænde ejendommen.
Det er hårdt at være nystartet landmand 
i dag. Jeg kan bare se på Jacob, der dri
ver næsten dobbelt så meget, som jeg, 
med det samme mandskab, og der sker 
store ændringer i nabolaget hvert år, som 
på en eller anden måde vedrører os alle, 
men ungdommen har heldigvis optimis
men i behold, og det havde vi jo også, da 
vi startede. Tallene er bare blevet meget 
større, og så har de fået meget mere pa
pir og ikke mindst miljøproblemer fra alle 
sider. Rent helbredsmæssigt har vi det 
godt, også vores børn og børnebørn.
I år var vi til landsstævne i Holbæk; gym
nastik er en af vore hobbyer. Det var som 
sædvanligt en stor oplevelse, og godt 
vejr. Samtidig besøgte vi Ulla og Erik 
Bundgaard, som bor i nærheden. De bor 
rigtig dejligt, har også hus i Spanien, men 
det kan han fortælle om selv, når han skal 
skrive i elevskriftet. En anden hobby, jeg 
har er at arbejde i det lokale arkiv, hvor

jeg skriver gårdhistorier, meget spæn
dende.
Vi møder af og til gamle elever fra G-L. 
Fælles for os er, at nu er vi pensionister, 
Desværre er vi også nået den alder, hvor 
der forsvinder een af og til, men det er li
vets gang.
Helmer slutter med at sende en hilsen til 
alle kammerater fra 1961-62 og takker 
redaktøren for indsatsen. Igen: Selv tak. 
Det er ingen sag, når min opfordring til at 
skrive lidt bliver så flot fulgt op. Jo flere 
svar, desto større arbejde, men det er høj 
"løn" i sig selv, føler jeg!

Peter N. Abild,
Villesholmvænget, 6621 Gesten ringede 
en eftermiddag til min mobil. Forbindel
sen var indimellem dårlig, men det af
holdt os ikke fra at snakke i en god halv 
times tid. Peter er en lun fyr, så det blev til 
flere gode grin.
Han betegner sig selv som "krigsvare", 
da han er "i omegnen af de 70 år" - og 
pensionist. Trods det, er han meget aktiv. 
De bor i Gesten i et udstykningsområde. 
Huset byggede de for 8 år siden (tror jeg 
nok). Han hjælper stadig lidt på gården, 
der er overtaget af en søn. Da junior er 
ansat hos Hedeselskabet, holder Peter bl. 
a. øje med gårdens 70-80 ammekreatu
rer. Der er 40 ha med korn, som Peter og 
en nabo (igen: "tror jeg nok") høster.
På det familiære plan har de lige fået bar
nebarn nr. 9 - en pige hos familien på går
den, hvor der i forvejen er to drenge, så 
det var en stolt farfar, der fortalte, hvor 
flot pigen allerede er. - Hun blev døbt for 
en måneds tid siden!! (Regnet fra 18. 
okt.)
Helbredet er "nogenlunde"! Småskavan- 
kerne melder sig. Også lidt større, idet 
han forto år siden måtte gennem en stør
re mundoperation. Det værste var, han fik 
snakketøjet syet sammen. Dog, trådene 
holdt ikke, og det forstår jeg godt efter 
den halve time med Peter "i røret" på mo
bilen.
Festligt, han har humøret i behold!
Fritiden bruger han bl. a. på Landbofor-
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eningens Seniorudvalg, hvor han har 
været med i 4 år. Der arrangeres ture til 
Irland, Skotland, Letland og Rumænien - 
nævnt i flæng.
Peter ser hen til 50 års jubilæet i 2012 
og bad mig hilse alle på holdet. Det være 
hermed gjort.

Hans Andresen,
Møllegade 30 A, 6310 Broager ringede en 
formiddag, hvor jeg stod i Mikaels værk
sted i gang med værktøj, der ikke lige 
omfattede papir og blyant. Efter en god 
lang samtale, enedes vi om, det ville være 
fint, hvis Hans sendte mig en mail med 
lidt nyt og betragtninger.
Det har han gjort og skriver:
Vi flyttede til Broager! 2001, hvor vi købte 
et hus på Møllegade 30 a, da vores æld
ste søn overtog Roihus på Skeldemark. 
Lidt af en overgang var det til at begynde 
med, men nu trives vi med de nye omgi
velser. Vi bor iblandt nogle flinke naboer. 
Af fritidsinteresser kan jeg nævne, at vi 
i sommerhalvåret går til petanque i Skei
de. Else spiller Kanasta hver mandag fra 
oktober til april. Jeg går hver tirsdag til 
rideskolen. Der er vi nogle stykker, som 
hjælper til med at trække hestene, da ri
deskolen har forholdene til, at der kan af
holdes handicapridning.
Jagt har også min store interesse. Det at 
komme ud i naturen sammen med andre 
jagtkammerater, hvor vi har muligheden 
for at komme på skudhold af et stykke 
vildt i efterårets farvespil, det er helse for 
livet.
Vore to drenge har stiftet familie, og ud 
af det er der kommet fire dejlige børne
børn. Vi er så heldige, at de bor lige i nær
heden, så vi har mange dejlige oplevelser 
med dem.
En hilsen til hele holdet 1961-62.

Venlig hilsen 
Else og Hans Andresen.

Det var så alt for i år - og egentlig slet 
ikke så lidt. I får rigtig mange tak for sva
rene.

Herfra er der ikke så meget nyt. Dog, i 
sommer var jeg på "mit livs cykeltur". Må
let var Bornholm, hvor jeg ikke har været 
siden 1956. Ruten gik via Mommark over 
Ærø, Sydfyn, Tåsinge, Langeland, Lol
land, Falster og Sjælland (Køge - Rønne). 
Tilbragte hele tre uger på "Solskinsøen" 
(heraf den første dag i øsende regnvejr - 
48 mm.)! Druknet mus, men det er vilkå
rene og risikoen, når man vover sig ud i 
fædrelandet på cykel med telt og sovepo
se. Mange flotte naturoplevelser. Ophold 
udendørs næsten døgnet rundt, herligt! 
Hjemturen gik via Rønne - Køge med 
besøg hos en niece med familie i Birke
rød. Herfra igen hele vejen "nedenom og 
hjem", som jeg kalder det. Vel hjemme ef
ter 6 uger undervejs (29. april - 9. juni) 
viste kilometertælleren 1201 (+ Vz - for 
nu at få dem alle med)!

Man bliver aldrig helt færdig med Born
holm, og pudsigt nok, fik vi 14 dage ef
ter min hjemkomst tilbud om en 5-dages 
bustur til øen. Jeg fik Kirsten overtalt til at 
tage med. Det blev alle tiders tur (29.aug. 
- 2. sept.) i et "galt gemytle" selskab, 
hvor 10 af deltagerne er her fra egnen.
Lidt anderledes tur i bus/hotel, end på 
jernhesten..! Afstandene er overkomme
lige - hurtigt, og uden strid modvind. In
gen teltrejsning i stormvejr. Til gengæld 
heller ingen sen aften/nattesang af nat
tergale eller morgenvækning af skovdu
erne, der ellers var meget flittige og høj
røstede under mit besøg i forsommeren. 
Nok om det, jeg kunne jo blive ved! Jeg 
ønsker alle en Glæderig Julefest og et 
Godt Nytår

Holger

Årgang 1962-63
Redaktør: Jes Lassen
Tastegård, Bygbjergvej 19 6200 Aabenraa

Kære Holdkammerater!
Her i Hygum går tiden usædvanlig hurtigt, 
synes jeg. Det er nu 8 år siden, at Tove
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og jeg solgte landbruget, og flyttede de 5 
km her til Hygum. Jeg er lige fyldt 70 år, 
og det fejrede vi med 135 gæster I for
samlingshuset. Det var en stor oplevelse, 
at ens børn, svigerbørn og 7 børnebørn 
stod på scenen og sang fødselsdagssang, 
og lavede "sketch". Oveni sang ældste 
barnebarn solo, hun er lige blevet kon
firmeret, det var rigtig flot. Det er spæn
dende at følge landbruget fra sidelinjen, 
der er sket en voldsom koncentration i de 
sidste år. Da vi solgte for 8 år siden var 
der 100 ha. Idag dyrker vores efterfølger 
Klaus Hansen 320 ha og har 175 malke
køer. Indtil for et år siden hjalp jeg dag
ligt med morgenmalkningen, men måtte 
stoppe på grund af sygdom. Nu er jeg 
der kun lejlighedsvis. Jens Fredsted bor 
lige i nabolaget, ham hilser jeg tit på, på 
"Hjemstavnsgården". I denne weekend 
(26. - 27. september) har vi haft "plø- 
jedage", med heste og veterantraktorer, 
der var mellem 500 og 600 gæster i de to 
dage. Magnus Nørgård fra Gram er også 
en, som vi jævnligt ser, for et halvt år si
den havde han stadigvæk 100 malkekøer. 
Jeg har de seneste år flere gange besøgt 
Gråsten Landbrugsskole, og det glæder 
mig hver gang at se, hvor godt skolen bli
ver vedligeholdt, og at den bliver så godt 
besøgt af unge landbrugselever. Tak for 
det til Peder Damgaard og hele persona
let på G.L.

Med venlig hilsen 
Hans A. Pedersen

Kære holdkammerater
Så er årets høst i hus, kun en reagerede 
på opfordringen til at sende noget. Vi er 
52 betalende tilbage af vores årgang og 
ca. 1/3 får opfordring til at fortælle lidt om 
sig selv og sin familie.
Hans A., som vi kaldte ham på skolen, 
skriver til gengæld meget godt om situ
ationen på landets gårde: Udvikling eller 
afvikling. Her på Tastegård må det så be
tyde afvikling /stilstand. Vi har kun nogle 
katte, høns og duer for hyggens skyld. 
Her i efteråret var der et læserbrev i land

brugsavisen fra en landboforeningsfor
mand, som stillede spørgsmålet? Hvorfor 
skal vi betale skat af noget som vi ikke 
tjener på: Ejendomsskatterne. Her hos os 
har vi 43 ha, som vi betaler skat af, men 
kun 38 ha kan dyrkes, resten over 10 % 
er læbælte, mose, vandhuller, gårdsplads 
m.m. Hvorfor skal vi betale skat af det? 
Som Niels Hausgaard synger: Er de fleste 
de bedste eller bare de fleste?
Her I efteråret er et polsk firma i gang 
med at søge efter olie og gas på Sunde
ved. Man formoder at der er olie og gas 
for 5,5 mia. kr. Under Felsted er der fun
det en gaslomme, endelig analyse fore
ligger engang i 2010. Men hvorfor har de 
lavet så mange skader på markerne? De 
kommer i 4 store "månebiler" som hver 
vejer 20 tons. På vore marker forsøgte de 
at køre i en nytilsået hvedemark, hvor der 
dagen før faldt 46 mm regn. Jeg tog en 
tommelstok med, sporene var 50 cm dybe 
og på tværs af såretningen. Erstatningen 
er på 25 øre pr. kvadratmeter. Vores land
boforeningsformand har også fået besøg 
af "månebilerne", så måske sker der no
get hurtigt.

Glædelig jul og Godt nytår.
Jes Lassen

Årgang 1963-64
Redaktør: Vagn Hammer 
Plutovej 16, 8370 Hadsten 
E-mail: hammers@privat.dk

Kære kammerater.
Ja, så er et år igen gået og hvilket år. Al
drig har bønderne her på Hadsten-egnen 
høstet så stort et udbytte i kornmarkerne 
før, så jeg må konstatere, at det var på 
høje tid, at jeg fratrådte som planteavls
konsulent. Det er gået meget bedre for 
planteavlerne uden min rådgivning, så 
derfor kan jeg roligt fortsætte min pensio
nisttilværelse.
I år har jeg ikke gjort meget for at sam
le informationer fra gamle kammerater, 
men vi er jo så heldige, at Peter Hansen
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(Hans Peter Sloth Hansen) fra New Zea
land af og til sender mig nogle godbidder, 
som jeg kan bruge til en lille historie til 
elevskriftet.
Da jeg for 7 år siden besøgte ham på 
New Zealand skulle han med i et monitor
program, en slags analyse af bedriftens 
driftsgrene noget lignende vi herhjemme 
kender som helårsforsøgene. Nu 6 år se
nere har landbrugsmagasin "Country- 
Wide" besøgt Peter, Grethe, Niels og Fiona 
(søn og svigerdatter) og lavet en stor og 
flot artikel med farvestrålende billederom 
bedriften nu, og om hvordan bedriften har 
udviklet sig. Landmænd på NZ lever og 
tilpasser sig den globale verden. Derfor er 
husdyrholdet under konstant forandring. 
Indtil 2008 har de opfedet tyre, stude, 
haft kvier og goldkøer i græsning og som 
noget nyt er de begyndt at opdrætte avls
tyre af Jersey og Holsten Friseen, som de 
sælger til malkefarmerne, hvor de skal 
sørge for at køerne bliver drægtige. De 
har ialt haft 1700 kreaturer i græsning. 
Moderfår bestanden er nu nede på 1400 
stk.
Sidste år købte Niels og Fiona en ejendom 
i Matau ca. 5 km fra Huiroa, hvor Grethe 
og Peter bor. Det var midt i en tørkepe
riode i 2008, hvor nogle landmænd på 
Nordøen fik økonomiske problemer, at de 
overtog ejendommen. Derfor var ejen
dommen på 330 ha ret forsømt, så der 
forestår dem en opgave at få den på ret 
køl. På ejendommen var der 500 kreatu
rer og 300 får. De 230 ha skal bruges til 
produktiv græsning, mens de 100 ha er 
overdrev på et stærkt kuperet terræn. De 
fortæller, at de har tilført de produktive 
arealer 180 kg P pr. ha mens de øvrige 
har fået 20 kg P pr. ha. (Hvad er det nu 
Plantedirektoratet tillader vi må give af P 
her i DK ? Det skal vi vist ikke tale oml). 
Det er planen at der skal etableres en 
malkekvægsbesætning på 600 stk. Jersey 
på ejendommen. De planlægger en mæl
keproduktion baseret på "low cost" hvil
ket medfører at man kun malker én gang 
i døgnet.
Det bliver spændende at hører om det

project.
Grethe og Peter er stadig i fuld vigør på 
deres ejendom, hvortil der hører 550 ha. 
De fortsætter med at passe et stort antal 
græssende dyr. Det er meningen at de 2 
ejendomme skal drives sammen i et part
nerskab.
Niels fortæller, at Peter stadig er i fuld 
vigør. Han arbejder hver dag fra 7.30 til 
mørket falder på. Han er dog sikker på, at 
når lejligheden byder sig, vil han slappe af 
ved at dyrke grøntsager og passe haven. 
Her i Hadsten er alt vel. Jeg har stadig 
nogle små pensionistjob, der holder mig 
i gang. Der skal jo også være tid til bør
nebørnene. I november rejser vi en tur til 
Australien på ferie. Det servi frem til.
Pas godt på jer selv. Venlig hilsen til jer 
alle.

Vagn Hammer

Årgang 1964-65.
Redaktør Ole Schmidt.
Egevænget 5, 6690 Gørding.
E-mail: oes@webnetmail.dk

Så er det igen tiden, hvor der skal sendes 
en hilsen til gamle kammerater fra land
brugsskoletiden. Der er 64 medlemmer i 
Elevforeningen fra vores årgang, og i år 
er der skrevet til de sidste i alfabetet, jeg 
vil gerne opfordre til at lidt flere tager sig 
sammen til at skrive tilbage.

Hans Rehhoff Thomsen,
Albertslund, skriver:
Kære holdkammerater.
Noget vidner om, at der er gået mange år, 
siden vi forlod Landbrugsskolen. Har i år 
fejret "guldkonfirmation" (50 år siden vi 
blev konfirmerede) og 40 års jubilæum på 
Landbohøjskolen i København. Begge ting 
blev fejret med maner, med mulighed for 
at genopfriske gamle minder - en rigtig 
gang nostalgi- dejligt, og sådan er det jo 
også med "Nyt fra gamle elever". Jeg ny
der at læse det hvert år.
Til jubilæet på Landbohøjskolen havde jeg 
fornøjelsen af at træffe Hans Chr. Brink,
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som også gik på aspirantholdet på Grå
sten Landbrugsskole, og som efter mange 
års arbejde i udlandet under FAO har slået 
sig ned i Jylland.
Jeg sidder lidt endnu på Axelborg i Kø
benhavn og varetager det danske okse- 
og kalvekøds interesser. Kvægbruget har 
det skidt lige nu. Det mærkes tydeligt. 
Der er i de senere år bygget mange nye 
kvægstalde, og vi håber naturligvis på - at 
det bliver en god investering i fremtiden, 
selvom det ser trist ud for mange lige nu. 
Det er mest de lave mælkepriser, vi hører 
om, men godt 20 pct. af kvægbrugets ind
komst kommer fortsat fra kødet, så det er 
heller ikke ligegyldigt, hvad kødpriserne 
ligger på.
Vores lille landbrug på Als har Bente og 
jeg beholdt. Jorden er bortforpagtet, byg
ningerne og gårdspladsen er vores "fri
tidssyssel", når vi invaderer øen, og det 
gør vi så tit, det er muligt. Har man et fri
sted som Als, kan man godt holde ud at 
arbejde i København!

Mange hilsner til årgang 1964-65 
Hans Rehhoff Thomsen

Niels Toft, Vejle, skriver: 
Hej alle fra Gråsten tiden.
Så er det igen ved tiden, hvor man ser lidt 
tilbage på den tid der er gået, siden man 
sidst var i kontakt med "Nyt fra gamle ele
ver".
Siden jubilæet er jeg gået på efterløn, 
som dog snart går over i pension. Jeg 
havde hørt mange historier om at man 
ikke kunne få tiden til at gå, ja det var 
nærmest som at falde ned i et hul. Det 
kan godt være at det med hullet er rigtigt, 
men det er godt nok så stort, at man ikke 
kan se hvor siderne er, så er der sikkert 
nogen som siger:" At se, det kan han hel
ler ikke".
Jeg troede faktisk, at jeg ville få god tid 
til at fordybe mig i forskellige interesser, 
som der ikke har været så meget tid til i 
det såkaldte arbejdsliv, men et eller andet 
er gået galt, for man kan ikke nå det hele, 
og må derfor vælge det bedste i bunken.

Gunhild har jeg nu snart været gift med i 
40 år, af børn har vi to drenge og en pige, 
og af børnebørn har vi i skrivende stund 
3 piger og 2 drenge af, med mulighed for 
udvidelse.
Jeg har genoptaget "ro- sporten" fra Grå
sten tiden, det foregår i stor stil i Vejle Ro
klub, hvor vi erca. 50 over 60 år, som mø
des et par gange om ugen for lidt motion, 
og social hygge. Vi har været på udflugt 
til Gråsten i sommer, hvor turen også gik 
til Okseøerne. Hvor har havnen i Gråsten 
dog ændret sig meget fra at være en vig
tig udskibningshavn for den gode Dan
ske Landrace, til Slagteriet i Kiel, til nu et 
mondænt havnekvarter med masser af 
boliger.
Der bliver desuden tid til en rejse en
gang imellem, vi har blandt andet været 
på Cuba i foråret 2008, det er et meget 
specielt og spændende sted, og der var 
også andre gamle Gråsten elever med på 
turen, nemlig Jens Gundersen og frue fra 
Års.

Hilsen til alle fra holdet
Niels Toft

Søren Laustsen, Filskov skriver:
Hej Gråsten Elever 64/65.- En lille hilsen 
fra Filskov. Siden vores 40 års jubilæum, 
er jeg stoppet med at arbejde i Lego- 
land, efter at jeg har været der igennem 
20 år. Det er lidt underligt ikke at være 
på arbejdsmarkedet mere, så jeg savner 
det lidt, men så tager jeg over og besø
ger dem engang imellem. Efter at jeg er 
stoppet, rejste vi tre uger til Australien, 
en fantastisk oplevelse.
Når man har fået sig omstillet til pensio
nisttilværelsen, er det ikke til at forstå, at 
der var tid til at gå på arbejde. Børnene 
har mange ting jeg kan få lov til at hjælpe 
med, de bor i Egtved, Vester Nebel og Kol
ding, så det er ikke så langt væk. Børne
børnene vil også gerne underholdes, dem 
er der 7 af.
Jeg har også et lille job som kasserer i Vi
adukthallen. Når vi besøger nogle venner 
i Gråsten, er vi over hos deres nabo Børge
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Lassen, for at se deres flotte have.

Mange hilsner fra 
Søren Laustsen

Bent Zachariassen, Høruphav, skriver: 
Til årgang 1964-65. - Lidt nyt fra Sydals. 
Efter 35 års godt landmandsliv, købte vi 
i 2003 et parcelhus fra 1972 i Høruphav, 
som blev renoveret med nyt tag, have
stue, køkken og hvad der ellers følger 
med. Vi befinder os rigtig godt, en smuk 
natur, tæt ved vand og skov, og fra haven 
har vi hav kig til Kegnæs.
Gården købte vores ældste søn og sviger
datter, som fritidslandbrug. Han er i Den 
danske Bank i Sønderborg, har 3 små 
børn. Vores datter og svigersøn bor på et 
nedlagt landbrug ved Kolding, som er re
noveret over de sidste 3 år. Lene er syge
plejerske på Kolding Sygehus og Anders 
er på Landbocentret, der er 3 børn. Finn 
den yngste har egen klinik for fysioterapi i 
Nordborg, gift og har et barn, bygget hus 
her i Høruphav for 4 år siden. Eftersom 
der er 7 børnebørn i løbet af 8 år, er der 
ofte brug for os, men også til alt andet gi
ver vi en hånd med.
Vi nyder vores tilværelse, går til gymna
stik, kegling, foredrag o.s.v. Og så har vi 
tid og helbred til at rejse, hvilket vi ny
der meget. For 12 år siden var Hans Jørn 
udstationeret i Singapore, så da gik tu
ren derud med nogle dage på Bail. Et par 
år senere var Lene og Anders på 9 mdrs. 
jordomrejse, da gik turen tre uger til New 
Zealand i autocamper, det kan varmt an
befales, de unge var et par super guider. 
Efter at vi er flyttet er det Island, Nordkap 
i egen bil, Grønland, Kina og her i foråret 
23 dage til Peru og Bolivia. Det var en 
meget stor oplevelse, vi må konstatere, 
Danmark er et kæmpe smørhul. At rejse 
er at leve, har vores store eventyrdigter 
engang sagt

Stor hilsen til holdet fra 
Marie og Bent Zachariassen

Som afslutning kan jeg lige nævne, at 
Inge og jeg også nyder vores tilværelse

som pensionister, vi rejser også en del, 
dog ikke så meget som Bent og Marie, 
som vi ofte mødes med, især når vi er i 
sommerhuset i Skovmosen, Sydals.
Af interesser kan jeg nævne at vi begge to 
er med til gymnastik i vinterhalvåret, og 
jeg spiller en del Billard, hvor jeg ofte mø
der de landmænd som jeg førhen havde 
kontakt med.
Vi nyder at være sammen med vores tre 
piger og deres familie. Det er efterhånden 
blevet til 6 børnebørn, som vi følger i de
res opvækst.
Ellers går tiden med at renovere hus og 
sommerhus, ligesom der ofte er brug for 
os hos vores yngste datter og svigersøn, 
som ud over fuldtids arbejde også driver 
et fritidslandbrug med svin og fedekvæg. 
(Der skal vi altid sørge for at have ar
bejdstøjet med).

Med venlig hilsen 
Inge og Ole Schmidt

Årgang 1965-66
Redaktør: FolmerTroelsen 
Bredstenlundvej 6, 7182 Bredsten

Ingen indberetning i år.

Årgang 1966-67
Redaktør: Helge Clausen 
Trekanten 2, 6440 Augustenborg

Kære kammerater
Ja så er turen atter kommet til mig. Jeg 
må jo nok erkende, at tiden løber hurtigt, 
idet jeg siden sidst er blevet folkepensio
nist, og allerede har været "arbejdsløs" si
den april 2006, hvor jeg gik på pension fra 
politiet (afskediget p. g. a. alder), havde 
det været i dag, kunne jeg have blevet, 
indtil jeg var 70 år, men jeg fortryder ab
solut ikke, at jeg er standset.
Jeg kan ikke forstå, at det snart er 50 år 
siden, at vi var på landbrugsskolen i Grå
sten, men jeg holder da min "lærdom" 
ved lige, selv om den jo nok er forældet. I 
år var jeg en tur på Møn (min fødeø), hvor 
jeg hjalp til med høsten. Den gav ualmin-
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deligt godt ca. 7,8 ton pr. ha i vårbyggen, 
der i år blev godkendt til maltbyg. Hveden 
gav 11 ton pr. ha, så det må vel siges at 
være godt, blot et problem, at det koster 
noget ca. det halve af, hvad der blev be
talt sidste år. Kornfirmaet holder sig dog 
ikke tilbage, da vi var færdige med at 
høste, kom der et godt tilbud på såkorn, 
260 kr. pr. tønde, så nogen må jo tjene 
penge. Sukkerroerne, som de netop nu er 
begyndt at tage op, ser også ud til at give 
godt, det første læs holdt en sukkerpro
cent på 20, hvilket er rigtig godt, så det er 
her pengene skal tjenes.
Jeg er stadig gift med Kirsten, og vi bor 
helt ned til Flensborg Fjord, i et hus, som 
vi byggede for 18 år siden på en grund på 
ca. 7.000 kvadratmeter, så jeg kan sag
tens få tiden til at gå med at passe haven. 
Vores børn har begge et godt arbejde, 
pigen, den ældste, er ansat i økonomi
afdelingen på Schulstad's brødfabrik på 
Avedøre Holme, hvortil hun kører hver 
dag nede fra Rønnede, hvor hun bor i hus, 
som blev købt for 4 år siden. Hun har to 
knægte på 21/a og 51/z år. Vor dreng er an
sat ved den Kgl. Livgarde, hvor han nu har 
været ansat i 11 år. Det kan dog til tider 
være ret hårdt for os, idet han har væ
ret udsendt 2 gange, først i Irak i 2006 og 
til Afghanistan i 2008, han er gudskelov 
kommet helskindet hjem fra begge ud
sendelser. Vi kan kun bakke ham op, idet 
militæret er hans et og alt, han er ansat 
på tjenestemandskontrakt og kan blive i 
militæret til han er 60 år, hvilket han også 
agter. Han bor i Valby sammen med sin 
"husbestyrerinde", der arbejder som revi
sor, hun er for øvrigt fra Kolding, så helt 
galt er det ikke. Jeg har for øvrigt kontakt 
med 3 kammerater fra landbrugsskoleti
den, vi er sammen 3 til 4 gange om året, 
hvor vi får noget godt at spise og drikke, 
samt en god snak. Det er Egon Jensen fra 
Gammel Skovbøl, har forpagtet jorden 
ud, men bor stadig på gården, går stadig 
på arbejde hos nogle landmænd i nabo
laget - Christian Bundesen fra Mjøls, har 
netop solgt gården og er flyttet til et dej
ligt parcelhus på Savværksvej i Rødekro,

samt Mathis Madsen fra Haderslev Næs, 
der har afstået gården til sin søn og er 
flyttet til en skøn ejendom i Vonsbæk. 
Det var alt for denne gang.

Mange hilsener 
Erik Bille Kristoffersen

Kære holdkammerater fra 66/67
Sidst jeg skrev til Nyt fra gamle elever var 
i 2004. Da var jeg lige gået på efterløn 
med de gode tider det giver. Nu er jeg på 
folkepension med de goder og rettighe
der det giver (og en væsentlig reduktion 
af indkomsten). Jeg driver stadig mine 40 
tdr. land fritidslandbrug. Går lidt på jagt 
og nyder den smukke natur vi har her på 
Fyn. Jeg er gift med Ketty på 42. år. Vi har 
3 børn på 39, 37 og 30 år. 4 børnebørn, 
som jeg har fornøjelsen af at passe når 
de er syge eller forældrene har travlt. Det 
nyder jeg.
Vi har rejst en del rundt i verden, det vil vi 
fortsætte med så længe vi kan. Jeg dyr
ker meget motion: løb, gymnastik og vol
leyball, og har i sommer deltaget i lands
stævnet i Holbæk - mit 6. landsstævne.

Med venlig hilsen 
Willy Frieboe Olsen

PS. Jeg var lige forbi skolen i august må
ned, det var dejligt at se skolen fungere 
godt og alt var i orden, jeg fik en sludder 
med en medarbejder, og så hvordan mal
kerobotterne fungerede.

Årgang 1967-1968
Redaktør: Hans Ejner Lassen 
Månehøjen 29, 3100 Hornbæk 
Tlf. 48 35 58 36.
E-mail: eva_svatrerud@hotmail.com

Hej gamle årgang 67/68
Der sker nok ikke så meget nyt for os 
gamle 67/68'ere, så "høsten"af kort har 
været meget begrænset:
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Ove Jacobsen,
Strandparken 13, Fredsted skriver:
Hej - jeg er gået på pension, efter 13 år 
som frilandsgartner, og gården er solgt 
til 2 naboer. Der var ikke nogen af mine 
2 drenge der ville fortsætte. Min kone er 
syg og har været på plejehjem i 20 år. 
Jeg bor sammen med Edel og vi har købt 
hus i Flodsten, med udsigt over Halsnæs
bugten. Jeg hjælper nogle brorsønner en 
gang imellem (vi skal jo bruge nogle fe
riepenge, så vi kan komme ud at se den 
store verden)! Den 15. jan. rejser vi på 
krydstogt til Dansk Vestindien. Jeg vil 
slutte med en hilsen til hele holdet.

Chresten i Julev skriver:
Her I Julev er alt ved det gamle, konen er 
den samme og stadig kun een datter, hun 
er nu landbrugsrådgiver i en bank. Vi kom 
af med køerne i 2003, og nu dyrkes jor
den i marksamarbejde med nabo.

For mit eget vedkommende: Nu har jeg 
6 børnebørn! Vi bor stadig ved Hornbæk 
i Nordsjælland. Jeg har lidt ekstra lom
mepenge ved siden af folkepensionen 
som altmuligmand indenfor hus og have. 
Vi bor i et sommerhusområde, hvor folk 
godt vil betale for det! Min kone Eva ar
bejder stadig på sit "RASKEHUS", det går 
langsomt men dog fremad. Man ka' stadig 
undres over hvordan vi opfører os i vores 
godtog velfungerende land: Fedmeepide
mien breder sig fortsat på trods af gode 
intentioner og alle de gode kostråd der 
findes (40 % overvægtige idag). At vi 
stadig sender vore unge mænd til en krig 
meget langt borte, en del bliver dræbt og 
kommer hjem i kister. De bliver dræbt af 
TALEBANERNE (hvordan er det nu - er de 
terrorister eller frihedskæmpere??).

Kærlig hilsen til hele holdet 
og skolen, god jul. 
Hans Ejner Lassen

Årgang 68-69

Redaktør: Henrik Bastholm 
Pinjevej 93, 6000 Kolding 
Telefon 20 87 11 36
E-mail: henrik@henrikbastholm.dk

Bjarne Damsted skriver:
Hej Kammerater
Tak for et godt jubilæum, jeg synes at der 
er godt, at så mange mødte op på skolen 
efter 40 år. Men tiden, den er gået stærkt 
og det føltes ikke, at det var så længe si
den at vi skiltes efter de 9 mdr. Vi har haft 
alle tiders sommer og alt vores arbejde i 
marken er gået nemt og hurtigt. Vi er alle
rede færdige med majsen og mangler kun 
at få sået det sidste hvede og få taget det 
sidste slæt græs. Som jeg sagde til jubi
læet er jeg stadig kvægavler med malke
køer og tænker ikke på at stoppe forelø
big. Jeg er så heldig at jeg har nogle gode 
medarbejdere og det er jo det, det drejer 
sig om, for at kunne passe landbruget.

Hilsen
Bjarne Damsted

Egon Pedersen skriver:
Lidt nyt fra Frøstrup. Tak for sidst, det var 
en rigtig god dag, vi havde på 40 års ju
bilæumsdagen, men hvor er de andre dog 
blevet noget grå i toppen.
Her går pensionist tilværelsen med at 
hjælpe sønnerne, så skal der blandes ce
ment til plansilo, majs der skal snittes, et 
stuehus der skal males, marker der skal 
piøjes. På hjemmefronten er der fliser der 
skal lægges, hund der skal luftes, kort 
der skal spilles, foreningsarbejde der skal 
passes, sommerhus der skal købes på 
tvangsauktion, som man kommer bagef
ter med at få budt på, dans der skal dan
ses osv. osv.
Et par udenlandsrejser er det også ble
vet til. Nej livet er ikke kedelig, nå jo så 
skal konen også have lidt omsorg, når hun 
kommer fra arbejde, og flokken af børne
børn vokser stødt.
En weekend sidst på sommeren havde vi 
besøg af den sportsvognskørende Niels
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Hvidkjær med frue, hvor vi så Frello male
rier på det nye Museum i Varde, og slutte
de dagen med en tur på skinnecykel i det 
naturskønne område ved Nymindegab, 
dejlig at have tid til gæster, når der ingen 
køer der brøler efter èn i stalden.
Ja nu kan vi jo bare se frem til 50 års ju
bilæet.

Med venlig hilsen 
Egon Pedersen

Hans Clausen Kock skriver:
Kære kammerater
Tak for en god jubilæumsdag. Inden da
gen tænker man på: Hvem kommer, og 
kan jeg/vi nu kende dem. I det store og 
hele gik det nu meget godt. Nogle hav
de været så forudseende at stoppe med 
landbruget, og andre (jeg) må køre videre 
indtil interessen for landbruget forhåbent
lig bliver bedre.
Som jeg fortalte til jubilæet døde Jørn 
Moos midt november 2008. Efter jubilæet 
har vi mistet Svend Aage Kirk. Han valgte 
livet fra efter, at han var færdig med at 
så raps.
I et landbrug som vores, og som ikke ser 
ud til at skulle fortsætte, er fremtiden 
nedslidning og reparationer (lidt for man
ge). Samtidig skynder vi os langsomt med 
vores nye bolig. Den er med på Rationel 
vinduer hjemmeside under inspiration 
(gult bindingsværkshus).
Vi håber på et godt helbred, og så skal det 
hele nok gå.
Ny mailadresse: ruthoghans@bbsyd.dk

Mange hilsner fra 
Ruth og Hans Clausen Kock

Inger Bork skriver 
Hej alle i klassen.
Desværre nåede jeg ikke vores 40års dag, 
min tand havde andre planer. Ellers går 
det godt her i Lårup. Jeg er blevet farmor 
sidste år, til en dreng, og en lille ny er på 
vej. Ellers er der gang i kræmmerboden.

Ha det rigtig godt alle sammen.
Inger Bork

Jan Gehring skriver: 
Kære Holdkammerater.
Tak for et hyggeligt elevmøde i sommer, 
det var dejligt der var så mange mødt op 
og at høre hvordan det er gået siden vores 
ophold, mange af os er endda blevet grå 
i toppen.
Her er alt vel. Jeg får da stadig lov at hø
ste sønnens korn og vinder ofte en tur 
med traktor.
Har sået alt hveden i efteråret. Fritiden 
går med hjemlig hygge, rejser, motorcy
kel og nu camping.

Venlig hilsen 
Jan Gehring Hansen

Jørgen Ingemann Jørgensen skriver: 
Allerførst tak til skolen og elevforeningen 
for et rigtig godt arrangement i anledning af 
vores 40 års jubilæum. Og tak til jer for en 
rigtig god dag. Det er stadig en stor fornø
jelse at være sammen og få en snak om livet 
og dets glæder og genvordigheder. Det må 
være samme følelse vi alle har, når vi møder 
så talstærkt op. Tak for en rigtig god dag. 
Her i Roerslev er der ikke sket alverden, si
den vi mødtes. Jeg kan dog fortælle, at jeg 
i juni blev farfar for første gang, men med 
tre sønner bliver det forhåbentlig ikke sid
ste gang.
Her i oktober tager jeg til Sverige for at gå 
på elgjagt hos min ældste søn, som nu bor 
tæt på Kalmar. Også min yngste søn er jæ
ger og skal med. Nu håber vi på, at den mel
lemste søn også får gjort alvor af at tage 
jagttegn, så vi kan følges ad på vores jagt- 
ture.
Med fruen har jeg i september været på en 
dejlig tur til Andorra, hvor vi vandrede i de 
store bjerge, som skifolket elsker at boltre 
sig i om vinteren. Andorra kan anbefales, 
det er et smukt lille land med en meget ven
lig befolkning.

Mange hilsner fra 
Jørgen Ingemann Jørgensen
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Niels Hvidkjær skriver:
Kære Kammerater.
Vores redaktør har opfordret til at sende 
et par ord. Først vil jeg sige tak for hygge
ligt samvær til vores 40 års jubilæum, det 
var en meget vellykket dag. Det var dej
ligt så mange mødte op. Det var interes
sant at høre hver enkelt berette om stort 
og småt i tilværelsen.
Her hos os har vi det godt, driver stadig 
landbrug med planteavl. Det må efter
hånden siges at være en fornøjelig hobby, 
penge må man øjensynlig ikke tjene på 
landbrug. Nå, bortset fra det så har hø
sten ikke været så ringe, vi fik alt høstet 
tørt til rette tid. Efterfølgende er alt tilsået 
igen til rette tid.
Vores sommerferie var igen i år to uger 
i båden. Turen gik denne gang til Køben
havn og Roskilde Fjord.
Her først i oktober rejser vi en uge til To
scana for at besøge især vingårde.
Nogle synes måske vi rejser meget, men 
der er så mange steder vi gerne vil besøge 
medens kræfterne er i behold.
Jeg vil slutte med de venligste hilsner til 
alle.

Niels Hvidkjær

Henrik Bastholm skriver:
Som alle andre vil jeg sige mange tak for 
et godt og interessant 40 års jubilæum. Vi 
var i alt 43 fra vores årgang. Heraf 3 som 
ikke var på min adresseliste. Det er de nu!

I foråret 2009 havde jeg 45 medlemmer 
på listen. Her med udgangen af året er vi 
53 på listen.
Det er bare godt gået. Ikke så ringe end
da! Både med tilgangen og alles gode bi
drag til et rigtigt hyggeligt jubilæum.
Inger du må skose din tand, når nu den 
afholdt dig fra at deltage.
I forbindelse med jubilæet fik jeg en gave 
på 2 flasker rødvin fra Hans Clausen Kock, 
Bent Høgedal og Jan Gehring Hansen.
På det medfølgende kort skriver de: 
"Kære Henrik. 40 år er gået og du har væ
ret og er en redaktør som vi alle sætter 
pris på. Du har udført et utrætteligt arbej
de og altid med en god/morsom (politisk) 
kommentar.
Kort og godt mange tak for dit arbejde." 
Tusind tak. Det varmer! Rødvinen smag
te mig vel. Mens jeg nød den, tænkte jeg 
slet ikke på Pia Kjærsgaard og Anders 
Fogh Rasmussen. De har det jo heller ikke 
så godt med det røde!
Til 50 års jubilæet er det vist bedst med 
snaps, for til den tid skal maskineriet vist 
bankes i gang hver dag!
Det var interessant at lære, hvordan man
ge fra årgangen er i fuld gang med "den 
tredje alder" og dens mange aktiviteter.
Vores årgange har været så privilegere
de at opleve den stigende velstand i Dan
mark lige fra vi var børn og til nu. Det har 
ikke mindst givet os et godt sundhedsvæ
sen, således at de fleste afos kan holde os 
raske og aktive i den "tredje alder."
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Det er med sorg, at jeg hørte om Jørn 
Moos død og nu læser om Svend Aage 
Kirks død. Jeg mindes dem begge som 
gode kammerater. Altid med et godt hu
mør og med en god humor.
Ære være deres minde!
Glædelig jul og et rigtigt lykkebringende 
nytår.

Nå ja! Jan, Bent og Hans det er rigtigt. 
Nu til noget helt andet, nemlig de de po
litiske kommentarer!
Her i oktober synes jeg, at en af de vig
tigste politiske emme i Danmark og i 
verden er klimatopmødet i København. 
Danmark er kommet på verdens land
kort i forbindelse med et meget nødven
digt og positivt emne. Og så viser det 
sig, at Klimaministeriet og Statsministe
riet er inde i en intern magtkamp.
Jeg græmmes! Ude i verden er vi netop 
kendte som et veluddannet folk, der er 
afslappet i forhold til konventionerne og 
gode til at tale med folk fra andre kul
turer og dermed gode og iderige til at 
organisere. Danmark har stadig relativt 
mange ansatte i FN og andre internatio
nale organisationer.
For nogle år siden var vi kun kendte for 
noget positivt. Altså hvis vi var kendte. 
Den såkaldte Skandinaviske model med 
demokrati og social tryghed var et ideal 
eller håb for mange ude i verden.
Det kan siges omvendt. Vi var ikke kendt 
for noget negativt!
Magtkampen viser en af vores negative 
sider. Nemlig vores tilbøjelighed til at 
gå i for små sko. I denne sammenhæng 
tænker jeg de udokumenterede reg
ninger. Når medarbejdere flyver kloden 
rundt for Danmarks sag kan de umu
ligt dokumenterer deres udgifter ned i 
mindste detalje. Her må man stole på 
sine ansatte og give dem en passende 
snor. Så kan staten/ministerierne "ryd
de op" bagefter i det nye år, når verdens 
fokus er rettet andensteds. De udoku
menterede udgifter er mindre beløb i 
forhold til sagens øvrige omkostninger 
efter min mening. Det er virkelig små
ting i forhold til hvad der er på spil med

FN's Klimakonference i Copenhagen. 
Igen glædelig jul og godt nytår!

Venlig hilsen Henrik

Årgang 1969-70
Redaktør: Svend Michelsen 
Gammelpøl 10, 6470 Sydals

Her er så bidraget til Nyt fra gamle elever for 
årgang 69-70 på Gråsten Landbrugsskole:

Ebbe Madsen skriver:
Da det er nogle år siden jeg sidst har skre
vet til "Nyt fra gamle elever", er det vist på 
tide nu. I foråret fik jeg efterlønsbeviset 
i hånden. Vi driver stadig gården i Fjelby 
med svin i stalden og korn og raps i mar
ken. Hvis helbredet tillader det, regner jeg 
med at fortsætte nogle år endnu. Der er in
gen af vore 3 børn, der ønsker at overtage 
bedriften.
I 2007 solgte vi Kirstens fødehjem i Seb- 
belev og her i efteråret 2009 har vi fjernet 
bygningerne på den ejendom, hvor vi har 
fået tilladelse til at opføre et nyt stuehus. Vi 
har 5 børnebørn i alderen fra 5 år til 4 uger - 
2 piger og 3 drenge. Det er rigtig sjovt med 
dem.
Håber I alle har det godt og sender mange 
venlige hilsener fra

Kirsten og Ebbe

Jan Sørensen skriver:
Kære kammerater.
Siden sidste skriverier fra min side er jeg nu 
gået på efterløn (62 år). Her i sommertiden 
er tiden gået ganske hurtigt. Jeg har fået lidt 
flere "arbejdsopgaver" på hjemmefronten, 
da Anna stadig arbejder. Hun har dog planer 
om at gå på efterløn til sep. 2010. Vi har 3 
dejlige børnebørn (12, 9 og 1 år), så der er 
ikke lang tid til første konfirmation. (Ja, vi er 
blevet ældre). Nu er jagtsæsonen startet, så 
der er forhåbentlig 3 dejlige mdr. foran os.

Mange hilsener til hele holdet.
Jes
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Holger Dinsen skriver:
Hej med Jer!
Her går det ad H. til. Er stadig på arbejds
markedet trods min høje alder (63 til 
jan.). Ikke lysten der driver men nøden 
der tvinger. Kan trøste mig med at Peter 
Henningsen også stadig købes discount v. 
ALDI. Så vi støtter hinanden i vores elen
dighed. Køber honning ved Store Nis, det 
går ca. 3 timer at købe 10 glas, kan snak
ke meget den mand. Rie og Nis mistede 
deres datter midt i Jan 09 af sygdom - 
trist. Men vi ser alle frem til det store jubi
læum på Gråsten til sommer.

God jul
M.v.h. Holger

Anders Strarup Olsen skriver:
Vi bor stadig på gården, jeg overtog efter 
mine forældre i 1976. Solgte køerne og 
mælkekvoten i 2001. Lejet 20 ha jord ud, 
og driver selv 13 ha, tiden skal jo gerne 
kunne gå ha ha. Har arbejdet på plastic
fabrik i nabolaget siden. Regner med at 
gå på efterløn til jul. Vores datter er i dag 
børnehaveklasseleder, samt vores søn er 
sælger for umbro "sportstøj". Det er dej
ligt, når ens børn har godt arbejde. Vi har 
heldigvis også fået 3 dejlige piger, børne
børn, på 5-7-12 år.
Håber vi ses så mange som muligt til 40 
års jubilæet, til sommer på skolen.
Hermed mange hilsener til hele holdet fra

Anders Strarup Olsen

Hans Fr. Clemmensen skriver:
Hej Svend!
Her lige et par ord fra os i Frestrup. Nu har 
vi jo været selvstændig bonde i 34 år. Vi 
regner da med, at blive ved så længe vi 
kan holde til det. Nu er det jo 40 år siden, 
vi var på landbrugsskole. Vi driver gården 
med 90 køer plus opdræt. Det er jo ikke 
det helt store, men det bliver ikke større. 
De 4 børn er alle hjemmefra. De har alle 
sammen et godt arbejde. Vi har også fået 
9 børnebørn og en i vente. Det er jo ikke 
lige så spændende at drive landbrug nu. 
Det er ligesom ikke så sjovt, når man skal

sætte penge til hver dag. Det er skidt, når 
man skal til at tage af opsparingen. Ellers 
går det godt. Vi er sunde og raske, hvad 
kan man forlange mere.
Hilsen til alle på holdet fra

Hans Fr. og Christel, 
Frestrupvej 6, 6360 Tinglev

Frits Vognsen skriver:
Hej alle sammen!
Vi har nu efterhånden haft landbrug som 
hovederhverv i 37 år, og fik 200 søer + 
slagtesvin + 80 ha, skrabet sammen. Det 
har i det store og hele været en god og 
spændende oplevelse med en passende 
mængde af udfordringer, men da jeg i 
dette år, som en af de yngste på holdet, 
har rundet de 60, står den nu på efter
løn, og da ingen af vore to unger er land
mænd, har vi revet staldene ned og solgt 
restejendommen. Vi forsøgte at sælge 
til lokale landmænd, men bankerne ville 
bare ikke være med. Heldet var dog med 
os. Der kom et ungt friskt par, som er tre 
år ældre end os, og lagde pengene på 
bordet. De ville gerne drive lidt planteavl 
en halv snes år endnu. Nu nyder vi så vort 
otium på Ny Hansborg ved havnen i Ha
derslev. Vi har begge stadig et godt hel
bred - løber 5 km næsten hver morgen 
- og håber vi får noget mere at se af den 
store verden. Hilsen til alle på holdet

Frits Vognsen, Haderslev

Åge Knudsen skriver:
Hermed en hilsen fra Djursland. Har sta
dig landbrug, 70 ha, men søerne har jeg 
sat ud for et par år siden. Dog sætter jeg 
lidt slagtesvin ind engang imellem når de 
kan findes (alt går jo til Tyskland). For at 
få tiden til at gå, tog jeg et pedeljob på 
den lokale skole i 2008. Den skal dog må
ske nedlægges til næste år. Vores 3 børn 
har alle valgt en universitetsuddannelse, 
så landbrug er yt for dem.

Mange hilsener herfra Djursland.
Aage Knudsen



Arne Lønborg skriver:
Nu må jeg hellere skrive et par ord til 
bladet om mig selv. Jeg synes godt nok 
at det står lidt sløjt til med skriveriet fra 
vores årgang, men tiden går jo så hur
tigt og snart har vi 40 års jubilæum, det 
er jo tegn på at vi er blevet ældre., det 
kan også ses på vore børn og børnebørn. 
Børnebørn har vi 7 af. I 2008 valgte vi at 
sælge vores ejendom og flytte til byen. Vi 
nåede lige at få solgt før det gik helt galt 
med priserne, godt for os, men ikke så 
godt for køberen, en hollænder. Vi solgte 
okt. 08 med overtagelse 1. 09. Vi flyttede 
til Skærbæk i vores udlejningsejendom, 
indtil vi fandt et andet hus. Vi købte et 
andet hus med overtagelse 1. aug., så vi 
er lige flyttet igen, men flytte 2 gange in
denfor 1 år er ikke sjovt. Jeg kører stadig 
mælk for Arla, men overvejer stærkt at 
gå på efterløn. Jeg slutter for denne gang 
med en hilsen til alle gamle elever på Grå
sten Landbrugsskole årg. 69-70 med håb 
om, at vi kan hilse på hinanden til som
mer, når vi har40 års jubilæum.

Venlig hilsen 
Arne Lønborg, Kagebøl 39, 

6780 Skærbæk

Tage Nielsen skriver:
Hej Svend og holdkammerater 69-70 
Mange år er gået og en stor udvikling er 
sket for vores erhverv og også samfund. 
Vi har samme adresse som vi fik i 1972. 
Jeg har været fuldtidslandmand med køer 
til 2004, hvor vi solgte køer og kvote og 
lejede jorden ud. Apparatet var slidt ned 
og var blevet for småt, så vi valgte den 
lette løsning. Jeg fik straks arbejde på kir
kegården i Brørup og blev leder samme 
sted for 2 år siden, et arbejde jeg er me
get glad for.
I tiden, hvor jeg havde køer var jeg aktiv 
i kvægavlsforeningsarbejde først i Kolding 
og så senere i Viking. Det blev til næsten 
30 års spændende arbejde.
Er stadig gift med Gudrun og vi har 3 
voksne børn og nu også 2 børnebørn. Fri
tiden bruger vi tit på Rømø hvor vi har et 
sommerhus.

Jeg håber på at møde rigtig mange til 40 
års jubilæum på landbrugsskolen til som
mer.

Venlig hilsen 
Tage Nielsen, Damgårdvej 5, 

6650 Brørup

Bent Peter Krogh skriver: 
Hej Gamle venner
Som tiden går, køerne kom væk 1. april 
2001 og vi forpagtede jorden ud, da in
gen af børnene er ved landbruget. Jeg fik 
arbejde som kirkegårdsmedhjælper i 41/i 
år, alle tiders job. Så gik jeg på efterløn og 
kan sagtens få tiden til at gå. Lidt heste 
som hobby. Det er lige til børnebørnene 
som vi har 7 af.
Ellers er alt vel her i Oksbøl. Håber at se 
mange til sommer af vort hold til jubilæet.

Hilsen
Bent Peder Krogh

Erik Skov skriver:
Hej Alle Kammerater
Lidt nyt fra Over Jerstal. Vi solgte køerne 
i 2001, på grund af helbredet. Jeg kørte 
lidt lastbil som afløser, samtidig drev vi 
jorden og lidt stalddørssalg med økologi
ske kartofler og grøntsager. 2006 solgte vi 
gården til Flemming (den ældste af vore 
sønner) som fortsætter med at drive jor
den økologisk. Vi købte hus i Over Jerstal, 
så jeg kan køre ud på gården og hjælpe 
til når der er behov for det. Vi har fået 5 
dejlige børnebørn (4 drenge og 1 pige) fra 
2004 til 2009 og de tager meget tid da de 
alle bor i nærheden.

Mange hilsner fra 
Hilda og Erik Skov

Det var så bidraget til "Nyt fra gamle ele
ver" for vores årgang. Det er ikke til at 
forstå at der er gået 40 år siden vi starte
de på Gråsten Landbrugsskole. Jeg driver 
stadig landbrug her på Sydals. Vi driver 
ca. 140 ha og har ca. 230 søer med tilhø
rende fedesvin. Det er jo kun en lille biks i 
dagens Danmark. Men da der ingen børn
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er der vil drive landbrug, har jeg ingen 
planer om udvidelser af nogen art.
Håber at se rigtig mange til vores 40 års 
jubilæum til sommer.

Mange hilsener
Svend Michelsen

Årgang 1971-72
Redaktør: Hans Iversen 
Vranglandgård, Nørremark 18
E-mail: vranglandgaard@mail.tele.dk

Hej alle.
Erik Kaack skriver: Så er det åbenbart min 
tur igen. Jeg går stadigvæk på arbejde hver 
dag, men overvejer at gå på efterløn. Det 
hele er kørt i stilling, jorden er lejet ud, det 
er første år, jeg ikke har skullet så, og har 
opdaget at det ikke gjorde noget. Jeg er be
gyndt at holde bier og er med i lokalhistorie, 
så det er bare af gammel vane, at jeg går på 
arbejde og for at høre lidt nyt. Det hele ser 
ellers ikke for godt ud, med krise og hvad 
ved jeg, det værste er for de unge, der skal 
i gang med en uddannelse, dem har jeg lidt 
ondt af. Ellers går alt godt her, og jeg er glad 
for, at jeg selv kan komme op af min seng 
hver morgen.

Hilsen Erik Kaack

Per Kragh fortæller: En lille hilsen i denne 
"kolde" tid for alle bønder i Danmark, ja hele 
verden. Lave fødevarepriser presser hele er
hvervet, det ser ikke ud til, at det er moder
ne at lave fødevarer med de priser, vi får for 
det. Her på Lyngsminde forsøger vi med alle 
midler at holde næsen over vandet, men det 
kniber for den unge generation at se lys for
ude. Det er skidt, hvis den kommende gene
ration taber modet. Ditte og jeg er flyttet op 
til byen i hus, mens én af drengene er flyttet 
ind på Lyngsminde. Til alles tilfredshed. Vi 
malker stadig 400 køer men mangler plads 
til ungkreaturerne. Vores nye WM er endelig 
kommet i hus, men så er det jo ikke lige ti
den til at låne penge. Så vi ser tiden an.

Hilsen Per Kragh

Hvad angår mig selv nyder jeg tilværelsen 
som landmand. Har kone og 2 børn, som 
læser i henholdsvis København og Aar
hus. Selv om det ser dystert ud i landbru
get for øjeblikket bliver der flere og flere 
mennesker, der skal brødfødes. Hvis de 
unge landmænd er innovative og omstil
lingsparate er der stadig mange mulighe
der og udfordringer i fremtiden.

Hilsen Hans

Årgang 1972-1973
Redaktør: Knud Erik Langhoff, 
Mariavej 9, 6091 Bjert 
Mail: kelanghoff@get2net.dk

Kære kammerater fra 72/73 holdet på 
Gråsten:
Først går turen til Barsø Bygade 22, 6200 
Aabenraa, hvor Rasmus Nissen tager 
imod (i telefonen). Rasmus fortæller at 
han ejer 90 ha. på Barsø, at han selv dri
ver ca. 45 ha. som økologisk planteavl, 
og har forpagtet de resterende ud. Der
udover ejer han 70 ha. ved Øster Løgum, 
der også er forpagtet ud. Rasmus har to 
ferielejligheder der lejes ud efter mund 
til mund metoden. Kan ses på: www.ras- 
mus-nissen.dk . Økonomien ved lejlighe
derne er rimelig fordi de løber rundt, det 
er der jo ikke meget indenfor landbruget 
der gør. Der er endvidere indrettet en 
slags museer hos Rasmus, der omhandler 
de sidste 70 år på Barsø, entre kr. 10,00 
pr. person. Familien har nogle år ejet lej
lighed i Løjt Kirkeby, hvor de bor ca. 30 % 
af tiden i vinterhalvåret.
Rasmus startede som økolog i 1997, op
hørte i 2002, drev så konventionel plante
avl frem til 2004, hvor der igen blev ind
ført økologi på gården. I 2004 fik Rasmus 
konstateret Parkinson sygdom, han føler 
sig dog ikke særlig hårdt ramt af sygdom
men, og oplyser at den medicin han tager 
imod sygdommen har rigtig god effekt.
Rasmus har to døtre, den ene er 20 år, 
bosiddende i København, hvor hun stude
rer, den anden er 4 år og går i børnehave. 
Rasmus mistede en datter i 1998, blev
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skilt i 2000. Efter et par år alene på går
den, flyttede Eva, der er ansat som sekre
tær i Jordmodercenteret i Aabenraa ind, 
og er således mor til den yngste.
Rasmus har kontakt med: Johannes Petz, 
Fårhus, Christian Hollænder, Stevning, 
Mads Steg, Holm, Hans Chr. Matzen, Får
hus, Torben Eriksen, Varnæs og Ewald 
Post, Frifelt.
Rasmus sender herved hilsen til alle fra 
holdet.

Hans Christian Iwersen,
Skærbæk. Driver fortsat kvæglandbrug, 
med 46 årskøer i bindestald, og 60 ha. 
planteavl. Konen, Josia og Hans Christian 
er fælles om arbejdet på gården. Udover 
landbruget i Skærbæk, ejes et sommer
hus på Rømø. De benytter sig ind imel
lem af husbondafløser, så der kan blive 
til en enkelt tur i ny og næ. Josia rejser 
ind imellem sammen med Carl Martin Jür
gensens kone, så hun har været længere 
hjemmefra end H.C.. Der er planlagt at 
stoppe med at malke om ca. IVz år, når 
H.C. bliver 60 år. Hvad der ellers sker når 
efterlønsbeviset er i hånden er der endnu 
ikke taget stilling til. Der er tre børn, hvor
af en søn bor i Christiansfeld, der arbejder 
indenfor vindmølleindustrien, og to døtre 
lidt længere nordpå, i Esbjerg og Nørre 
Nebel, hvoraf en er ansat ved postvæsnet 
og en som bager, der er tre børnebørn, og 
en på vej. Josia og H. C. mødes med Carl 
Martin Jürgensen, Ove Andreasen og Chr. 
Lausten.

Også en hilsen til alle fra Hans Christian.

Karl Henning Carlsson,
Oksbøl, Nordborg, fortæller at de frem til 
2005 drev landbrug på 65 ha. Med sobe
sætning på ca.150 søer, og at de fedede 
alt op til slagtning. I 2005 afviklede de be
sætningen, rev en del af bygningerne ned 
og lavede en sø på det meste afjorden. 
(Der var nogle fonde m.m., der hjalp med 
finansieringen). Der er således nu nær
mest vand i baghaven, en sø på 40 ha. 
med op til 5 m. dybde, og hvori der om

et par år må fiskes med stang fra beden. 
Karl Henning arbejder på Danfoss, men er 
udlånt til Linak i Guderup, konen er ansat 
som kasser hos retten i Sønderborg.
Der er tre drenge, den ældste på 29 år der 
bor i Vordingborg, men arbejder i Køben
havn, har i år bragt et barnebarn ind i fa
milien. De to tvillinger på 20 år, bor sta
dig hjemme, en under uddannelse som 
traktormekaniker og en går på 3. HTX. 
K.H.C. møder ind imellem Holger Hansen, 
og kommer lidt sammen med Christian og 
Maren fra Egen.

Også en hilsen til alle fra Karl Henning!

Kresten Wrang,
Stenderup 5, Sønderborg. Sidst der var no
get fra Kresten var i 1994. Kresten oplyser 
at han stadigvæk driver landbrug i Sten
derup med ca. 90 ha., og feder ca. 4.000 
slagtesvin fra 7 til 100 kg årligt. Der har 
over en årrække været indskrænkninger i 
produktionen ved, at der i første omgang 
blev skåret en medarbejder væk, og antal 
søer blev reduceret fra 230 til 180. Heref
ter passede Åse og Kresten selv bedriften. 
I 2000 solgte de søerne, og lavede aftale 
med en nabo om levering af 7 kg's grise. 
Åse og Kresten har to voksne døtre, hvor
af den ene bor i Padborg, og den anden i 
Toftlund, begge har sambo, og datteren i 
Toftlund også to børn, så Kresten er blevet 
bedstefar.
Inden Åse kom hjem for at deltage i bedrif
ten var hun ansat som pædagog og havde 
sæde i byrådet i Sundeved kommune, for 
partiet venstre.
Kresten der bliver 60 år i den kommende 
vinter, går til gymnastik i vinterhalvåret, 
men ellers går det meste af tiden med at 
passe besætning og planteavlen, Åse tager 
sig af "bogholderiet" i bedriften.
Når motorvejsforbindelsen Kliplev - Søn
derborg engang bliver en realitet, får Åse 
og Kresten en særdeles central placering, 
idet motorvejen kommer til at gå ca. 90 m. 
fra deres produktionsbygninger, og til-/af- 
kørselsrampen til motorvejen kommer til at 
gå tæt på læsserampen ved svinestalden!
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I forbindelse med motorvejsprojektet er 
de med i jordfordeling, De afleverer så
ledes ca. 15 ha., og modtager ca. 22 ha. 
Åse og Kresten har planer om at blive på 
gården lige så længe de føler det er sjovt, 
og har således ikke planer om tidlig pen
sionering.
Kresten har kontakt med Johnny Lassen 
fra Kassø, Carsten Clausen der bor på 
Løjtland og Kjeld Petersen fra Adsbøl.

Også en hilsen til alle fra Kresten.

En stor tak til de der har bidraget i år, det 
var hyggeligt at tale med jer.
Herfra skal lyde en rigtig glædelig jul, og 
et godt nytår til alle!

Knud Erik

Årgang 1973-74
Redaktør: Holger Hedegaard
Birkevej 2B, 7830 Vinderup
E-mail: holger.hedegaard@holstebro.dk

Igen et år er gået, og det er tid til at kon
takte gamle kammerater, også igen i år er 
der nogle der godt vil give et bidrag, til 
nyt fra gamle elever, og fortælle lidt om 
det de nu går og arbejder med. Mange tak 
for det.

Peder Boysen skriver: "Det er efterhån
den længe siden, jeg skrev i årsskriftet, 
men der er ikke sket det store siden sidst, 
bortset fra at priserne er blevet lavere.Vi 
driver stadig slægtsgården fra 1772 som 
deltidsbrug med planteavl og gylleaftaler, 
idet vi ikke har nogen animalsk produk
tion. Siden 1992 har vi udelukkende haft 
korn: Vinterbyg, vinterhvede, havre og 
vårbyg i sædskiftet, idet det var for miljø
belastende at skulle rense sprøjten efter 
rapssprøjtninger (jeg er dog ikke økolog). 
Al halmen er siden 1974 nedmuldet, og 
det har hjulpet på jordstrukturen i den le
rede jord. Landbruget drives udelukken
de med planteavl, så fra vi overtog gården 
i 1985, kan vi godt mærke en nedgang i

DB. Men det er i det hele taget svære tider 
for erhvervet. Derudover er jeg på 29. år 
assurandør, besøger ad denne vej mange 
landbrug, og støder på denne måde også 
på tidligere elever fra holdet 73/74. Men 
ikke at forglemme, så er der også svære 
tider for forsikringsbranchen, og man ved 
aldrig hvornår den næste fyringsrunde 
kommer og hvem den rammer. På privat
fronten er jeg gift på 29. år, vi har 3 børn, 
hvor den ældste datter bor i Odense og 
læser til cand. merc.aud., den midterste 
søn bor i Århus og læser datalogi og den 
yngste datter bor i Sønderborg og går i 3. 
g. Så det er blevet stille herhjemme, men 
så kan man få tid til andre gøremål. Man
ge hilsner til alle fra holdet herfra."

Hilsen Peder Boysen 
Hjortspringvej 29, Holtegaard, 

6430 Nordborg 
E-mail: boysen@bbsyd.dk

Hans Rasmussen fortæller at han 1/1 
2008 solgte halvparten til sønnen. De har 
udvidet til 180 køer (i alt 249 dyreenhe
der), der malkes med 3 robotter. Foruden 
sønnen har de en meget dygtig pige, som 
er på vej gennem uddannelsen. Hun kan 
virkeligt sine ting, men hun skal jo videre 
og det vil sige tilbage på Gråsten Land
brugsskole. Så finder vi sikkert en ny dyg
tig medhjælper, til den tid, men vi nyder 
hendes indsats nu.
Han har det godt efter at han fik nye hof
ter. En i 2004 og en i 2006, er stadig glad 
for landbruget og ikke mindst glad for at 
der er en der ville tage over, så der kan 
blive mere fritid, bl.a. til at rejse. De er til
meldt en 3 ugers tur, med en uge på New 
Zealand og to uger i Australien. Det glæ
der han sig til, også fordi han kan se at det 
kører derhjemme selv om han ikke er der. 
Organisationsarbejdet har han lagt på 
hylden, der skulle nye kræfter til. Han for
tæller også at Hans Marcussen stadig har 
køerne og at hans søn er på vej ind i be
driften.

Her i Vinderup har vi det godt. Vi har fået
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barnebarn nr. 5 og de tager meget tid alle 
sammen. Jeg bruger jo stadig en del tid 
på det politisk arbejde, men hvor meget 
jeg frem over skal bruge på det, ved jeg 
bedre den 17/11 om aftenen. Det andet 
job med ekspropriationer, går der også 
nogen tid med. Vi er lige begyndt gennem 
Silkeborg.
Vi er næsten færdig mellem Sønderborg 
og Kliplev, så nu er jorden klar, og så er 
det jo spændende om der er et konsor
tium der tør binde an på, at anlægge en 
motorvej og drive den i de næste 27 år. 
Det er jo første gang det skal afprøves 
med POP projekt (privat, offentlig, parte
ring).

Venlig hilsen 
Holger Hedegaard

Årgang 1974-75
Redaktør: Jan Jensen
Varde Landevej 51, 6800 Varde
E-mail: hej51@post.tele.dk

Kære gamle landbrugsskolekammerater 
Jeg vil fortælle kort om mit liv og karri
ere inden for landbruget siden vi gik på 
Gråsten. Jeg blev i 1977 gift med Inger og 
vi købte samme år gård ved Give i Midt
jylland. Gården var tom for dyr, og der 
havde ikke været animalsk produktion i 
10 år. Vi fik efterhånden 120 søer plus op
dræt, men parvovirus, dysenteri og ren
ter på over 20 % satte i 1981 en stopper 
for vores første eventyr som selvstændi
ge. Vi havde herefter i 5 år bestyrerplad
ser rundt om, men i 1986 hoppede vi på 
vognen igen og købte en gård i Suldrup i 
Himmerland. Også her startede vi næsten 
fra bunden, og fik da også nogle "skram
mer" undervejs. Reinfektion to gange i 
vores opformeringsbesætning, samt to 
ildebrande. I 1998 indgik vi I/S med Bo, 
som vi havde kendt helt fra tiden i Give. 
Vi købte i den forbindelse to gårde til her i 
Skivum ved Års, hvoraf Bo købte den ene 
og vi den anden; vi havde selv inden den 
tid tilkøbt en bygningsløs ejendom. Se

nere tilkøbte vi to mindre ejendomme, 
hvor husene blev frasolgt. Inger, som er 
uddannet sygehjælper, var indtil vi indgik 
I/S'et med i stalden, men stoppede da 
Bo kom med. For to år siden fik jeg des
værre et piskesmæld, som forårsagede 
at jeg ikke kunne være med i bedriften 
som hidtil. Det er en rigtig træls skade; 
man kan ikke se på mig at jeg har det dår
ligt, men jeg kan ikke holde til ret meget 
i ret lang tid; nogle dage slet ingenting. 
Med hjælp fra en socialkonsulent ansat af 
landboforeningen fik jeg tilkendt fleksjob i 
egen virksomhed, med 2/3 tilskud. Det er 
en rigtig fin ordning, og sådan kørte det et 
stykke tid i vores I/S. Men det at man ikke 
kan være med i det daglige som man ple
jer, er utrolig stressende; og efter mange 
og lange overvejelser besluttede vi os for 
at afhænde gården. Da vores kompagnon 
ikke havde lyst til at overtage det hele, 
gik vi til vores nærmeste nabo, en hol
landsk kvægmand, og spurgte om han 
var interesseret. Og den 10/1 2009 over
tog han Fladhøjgård. Bo blev ansat af den 
nye ejer til at stå for svineproduktionen, 
og det trives han og hans familie med. Vi 
havde da vi stoppede 750 søer, og lavede 
ca. 22.000 smågrise pr. år. Desuden kørte 
vi kernestyring, og lavede selv alle vores 
polte, og drev 315 ha. inkl. forpagtninger. 
Vi har det rigtig godt med beslutningen, 
og det skyldes nok at vi har arbejdet med 
tanken i tilpas lang tid til at både hjerne 
og hjerte har kunnet følge med. Vi har 
købt en jordbrugsparcel på 7.500 m2 i ud
kanten af Suldrup; dér er vi ved at bygge 
et hus og skal have anlagt en sø på 300 
m2.
Derudover ejer vi stadig Skivumgård, 
hvor vi bor lige nu (og hvor vi tidligere har 
haft medarbejdere boende), og dertil godt 
90 ha. jord og lidt skov. Vi har en ejer
lejlighed i Ålborg, et hus i Suldrup samt 
et hus her i Skivum; alle tre dele er lejet 
ud, ligesom det meste af jorden er bort- 
forpagtet. Mit fleksjob i egen virksomhed 
består nu af pasning af resten af jorden, 
vedligeholdelse af de bygninger vi ejer 
samt arbejde i skoven. Gennem tiden er
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der kommet fire børn til; de er nu hhv. 30, 
29, 25 og 23 år. Også to dejlige børnebørn 
er det blevet til, og for de som endnu ikke 
er blevet begavet med sådan nogle dejli
ge unger kan vi kun sige: glæd jer! Det er 
bare skønt. Gennem alle årene, fra 1981 
og til nu har vi haft familiepleje; og har 
det stadig. 20 voksne, unge og børn har 
vi gennem disse år prøvet at hjælpe vi
dere gennem livet; nogle med mere held 
end andre. Med den erfaring vi har fra alle 
disse år, håber vi at politikerne snart må 
få øjnene op for at forebyggelse er både 
bedre for det enkelte barn, og billigere for 
samfundet, end at prøve at rette op på 
skaderne senere.
Med ønsket om at I alle har det godt der
ude i fædrelandet.

Med venlig hilsen 
Niels Bøving Lunden

Hej kammerater
Solgte i 07 gården til sønnen, med 127 
ha. Og 17o køer, som han straks udvidede 
til 340 køer. Vi flyttede selv på en nabo 
ejendom med 98 ha. Som sønnen også 
har med i driften. Vi har revet de gamle 
bygninger ned og bygget nyt stuehus, 
midt på en mark ved en sø. Jeg hjælper 
lidt på gården, men ellers har Alice og jeg 
3 plejebørn på 12 , 14 og 14 år i fuldtids
pleje. Det er et dejligt arbejde. Vi betrag
ter dem som vores egne.
Vores egne er 3 drenge, Jesper er 24, og 
er ham som har gården. Rasmus er 26, 
filialleder i Sydbank i Tinglev, mens Har
ry er 32, han arbejder på gården ved min 
bror. Vi har desuden 3 børnebørn.
Ellers går alt vel, har også haft Conrad 
Rasmussen som regnskabsfører i 28 år.
P.S konen er heller ikke skiftet ud, gift 
med Alice på 32 år.

Venlig hilsen 
Martin Nielsen, Stormgårdsvej, 

Bolderslev

Hilsen fra Christian Rasmussen.
Hej med jer alle fra holdet.
Ja så er der jo atter gået et år og jeg glæ

der mig til at høre fra mine holdkammera
ter hvad der sker ude i landet hos jer.
Her er der sket en hel del siden jeg sidst 
skrev til elevskriftet.
Jeg har jo i mange år levet af at køre ve
jene tynde i hele landet for en vognmand 
her i Christiansfeld, det har været mange 
gode år med mange forskellige opgaver 
som almindelig transportør af al mulig 
gods, men også mange forskellige opga
ver med specialtransport med blokvogn i 
ind- og udland. En af de lidt specielle op
gaver var en transport af en 25 t. grave
maskine, der skulle hentes i Hannover og 
køres til Skive. Da jeg om natten kl. 03.00 
kom til adressen hvor maskinen stod, var 
den låst inde på en Entrepenørs oplags
plads. Et telefonnummer havde jeg ikke, 
så gode råd var dyre. Nå men når man 
har en kran på bilen, løfter man lågerne af 
læsser maskinen, kører ud sætter lågerne 
på plads og kører hjemover. Da jeg nær
mede mig adressen, hvor maskinen skulle 
leveres ringede maskinføreren og spurgte 
hvor jeg var, da de skulle i gang med en 
ny opgave her i Danmark kl. 07.00. Jeg 
kunne berolige ham med, at jeg varfrem- 
me om en halv time. Efter at have leve
ret maskinen og var på vej hjem, ringede 
ejeren og forhørte sig om hvorledes jeg 
havde fået maskinen læsset, da kunden 
i Tyskland ikke kunne forstå at maskinen 
var væk og der ikke havde været indbrud. 
Det fik han aldrig en forklaring på. Der
til kommer forskellige kranopgaver med 
at sætte tagsten op på taget til tømrerne 
og rejse tømmer på nye huse samt levere 
mange forskellige maskiner til bl. skov
brug og anden genbrugsvirksomhed.

Når jeg ser tilbage på min vej fra Land
brugsskolen hvor jeg var meget fokuse
ret på det traditionelle landbrugsdrift med 
kreaturer og grise, og analyserer den be
drift landbrugerne har i dag så må jeg nok 
sige at jeg er heldig ikke at få købt gård og 
troede på at det var min fremtid.
Nå men min tidligere arbejdsgiver gik ned 
med flaget (det blev dyrt) og jeg fik efter
følgende job som brøndborer og det er et
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meget spændende job og meget afveks
lende. En af de nye opgaver består i, at vi 
skal analysere de jordprøver vi borer op 
og analysere jordprøverne for at fastslå 
om der er vand eller ikke. Det er utrolig 
spændende, om vi skal bore 300 m eller 
kun 50 m. for at finde vand.
Udover at bore så er der jo mange andre 
forskellige opgaver med at montere nye 
råvandsstationer samt rense eksisteren
de rentvandsbeholdere. I har nok hørt om 
Fole Vandværk hvor vi arbejder for tiden. 
Som I jo nok kan forstå så er meget af mit 
arbejde i forbindelse med miljøet omkring 
rent vand til Danmark og det synes jeg er 
spændende men jeg kæmper stadig for 
at overbevise brugerne om at det ikke er 
landbruget der er synderen, men os alle 
sammen der er nogle grise.
Hvorfor nu det tænker I måske, harv! må
ske som almindelige borgere ikke brugt 
rigeligt med kemiske midler til at lette og 
forskønne vores tilværelse?
Med venlig hilsen til alle mine holdkam
merater fra Gråsten.

Christian Rasmussen

Hej
I får lige en hilsen med herfra.
Som jeg skrev i brev til de heldige i år, 
er det 35 år siden vi startede på Gråsten 
her d.1.11. Utroligt som tiden går (løber), 
sikke forandringer der er sket med dansk

landbrug i mellemtiden, om det er godt 
eller skidt er vel som øjnene ser på det, 
men gad vide hvor meget af det vi lærte 
dengang, der er gangbart i dag? Mindes 
stadig at vi lavede foderplaner med Kirk, 
hvor der skulle bruges kålroer??
Men ellers er vi jo nået den alder hvor der 
falder nogle fra, men der kommer jo også 
nye til, børnebørn som de andre skriver , 
kan jeg tilslutte mig, vi har i år fået den 
første , og der går mange timer med ham, 
dejligt når de bor så tæt på. Ellers er alt 
vel her i Haltrup, var i sommer på vores 
Skagen festival, har snart været der 25 år, 
men nyder stadig at komme derop, kører 
stadig x bus mellem Esbjerg og Århus.
De bedste hilsner til hele holdet

Jan

Årgang 1975-76
Redaktør: Jørgen Jensen
Sdr. Vilstrup Bygade 54, 6100 Haderslev

Ingen indberetning i år.

Årgang 1976-77
Redaktør: Erik Møller Pedersen 
Kalkværksvej 19, 7850 Stoholm 
E-mail: a.c.pedersen@ofir.dk

I år har høsten af nyt fra gamle elever væ-
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ret rimelig god med hele 4 svar.

John Petersen, Fogderup skriver:
I skrivende stund (okt. 09) er vi ved at 
afhænde gården til vores søn Tommy 29 
år og kæresten Karin 26 år. Vi har købt 
et nedlagt landbrug ca. 2 km fra gården, 
da jeg fortsat skal arbejde der. Det er en 
spændende tid for alle implicerede også 
for udviklingen fremover. Vores datter - 
Anita 27 år - blev færdig som læge i som
mers og er nu i turnus. Hun bor sammen 
med sin spanske kæreste i Århus. Randi 
arbejdersom pædagogmedhjælper.

Hilsen til alle på holdet 
fra John Petersen

Mads Torp Madsen, Naur ved Holstebro 
skriver:
Hej alle sammen
Tiden flyver af sted og jeg må indrømme 
at jeg blev noget overrasket over at det 
allerede er tid til endnu en lille hilsen.
Jeg er fortsat ansat hos en lokal entre
prenør, hvor min primære opgave er 
opmåling og kridtning af kommunens 
idrætsanlæg. Et job med stor frihed og 
selvstændighed - noget jeg sætter stor 
pris på. Jeg er spændt på om firmaet vin
der udlicateringen igen, eller om jeg skal 
have ny arbejdsgiver.
Jeg kunne sidste sommer fejre sølvbryllup 
med Kirsten, vi havde en skøn og minde- 
rig dag. Siden jeg sidst skrev, er familien 
blevet udvidet med to børnebørn. De er 
nu henholdsvis 4 og 1 1/2 år gamle.
Vi har siden børnene flyttede hjemme
fra løbende renoveret huset. Det er såle
des blevet til en ny 1. sal, samt en yderst 
funktionel udestue.
Jeg vil ønske en glædelig jul, samt et godt 
nytår.

Med venlig hilsen 
Mads Torp Madsen

Peter Jakob Thuesen, Brenderup skriver: 
Hej alle sammen, nu må I hellere høre lidt 
fra mig. Jeg havde et par "pladser" efter vi 
var færdige på skolen. 15-01-1979 køb

te jeg et landbrug på Bålstedmosevej 1, 
6535 Branderup, det bestod af 24 ha.
Efterår 1979 blev jeg gift med Ingelise 
(Rønshoved elev), som dermed blev med
arbejdende ægtefælle. Børn: Helene blev 
født i 80, Jørgen i 82. Anne Dorte i 93 og 
Christian i 95, så vi har 2 hold børn. Land
bruget bestod af ældre driftsbygninger, 
gammelt stuehus (som jeg kunne lide) 
med bjælker i hovedhøjde, 1 kat og et af
tægtshus som vi lejede ud. Stuehuset blev 
renoveret total indvendig i 1988, alt und
taget tag, vinduer og ydervægge blev skif
tet, vi boede i aftægtshuset mens det stod 
på, og derefter blev det jævnet med jor
den, i 1994 lavede vi fravænning på loftet, 
til børn. Vi startede med at tømme stal
den for ko inventar, byggede et "halvtag" 
til kostalden og fik plads til 65 SPF søer og 
smågrise, håndfodring, halmstrøelse og 
håndudmugning. 1981 forpagtede vi 8,2 
ha, jeg havde lidt daglejerarbejde hos min 
far, (der havde 40 køer), denne produkti
on kørte vi med til 1991, hvor vi tilkøbte 
naboens jord 26 ha, de 15 ha lige ud for 
køkkenvinduet. I 1995 skiftede vi staldin
ventaret, udvidede til 70 søer og købte 
16,5 ha af min far. 1997 byggede vi ma
skinhus, værksted og garage.
I 2002 blev det sværere at sælge små por
tioner smågrise, så fedestalden blev byg
get, og da vi var i gang kunne vi ligeså 
godt bygge fravænning i enden af fede
stalden, så blev der plads til 98 søer. Fe
destalden blev lidt mere rentabel da det er 
samme pris for foderstyring, ventilations
styring, gyllepumpe og foderautomater, 
om der er mange eller få grise i stalden.
Alt (undtagen halvtag i 1979) på ejen
dommen er selvbygget, reparationer af 
bygninger og maskiner er selvgjort, så vi 
har i alle årene haft en noget mindre udgift 
end mange andre landmænd til vedlige
hold og udvidelser, det er nok grunden til 
vi har kunnet "overleve" med kun 65 søer. 
Efterår 2006 sendte jeg en ansøgning til 
Tønder og Haderslev kommuner om job 
som miljømedarbejder i landbrugsafdelin
gen, det var starten på en del ansøgninger 
om et mindre slidsomt job, men ingen af
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dem gav det ventede resultat. Marts 2008 
fik vi lavet en salgsvurdering af ejendoms
mægler, med salg for øje. Ca. 15. maj 
meldte jeg mig syg og lejede en husbond
afløser, for at se om helbredet blev bedre, 
1. september 2009 blev landbruget solgt 
pga. slidgigt i lænd, nakke og skulder, det 
var køberen (en nabo) der høstede for os 
det sidste år som selvstændig. Nu lejer vi 
stuehuset af køberen.
Jeg har været på Reva Tønder, arbejds
prøvning, for at få afklaring om jeg kan få 
førtidspension eller flexjob. Det var i grun
den lidt hyggeligt med "kolleger" at snak
ke med, og arbejdspresset var ikke særlig 
stort. Arbejdsprøvning i dag foregår 37 ti
mer om ugen uanset om man har smerter 
eller ej, der er så et hvilerum med 4 senge 
når man trænger til at hvile sig, det er til
ladt at tage smertestillende medicin under 
arbejdsprøvningen, min medicin som er 
kodein og pinex, skal tages på bestemte 
tidspunkter, for ikke at køre bil i påvirket 
tilstand. Jeg er nu i venteposition m.h.t. 
pension eller flexjob, har foreløbig fået af
slag på begge dele, så jeg skal nok til at 
anke afslaget.
Pas på jer selv derude i verden, I har kun 
en krop.

Hilsen Peter Thuesen

En aften blev jeg ringet op af Carsten S. 
Paulsen, Skedebjergvej 14, Åbenrå, og vi 
fik en længere snak. Carsten kunne be
rette om flere fra holdet, da han jo kører 
rundt, som foderstofsælger. Det har han 
gjort siden gården i Bolderslev blev solgt i 
1999. Har siden boet ved Åbenrå. Fritiden 
går med fritidslandbruget (13 ha skov og 
8 ha agerjord), familien, jagt og ferie skal 
der også være tid til. Konen haret godt job 
på Åbenrå sygehus. Så alt i alt havde Car
sten vist ingen grund til klage.

Det var alt for i år og jeg vil hermed ønske 
alle på holdet glædelig jul og et godt nytår.

Med venlig hilsen 
Erik Møller Pedersen

Årgang 1977-78

Redaktør: Bjarne Thomsen
Adresse: Rebbølvej 44, 6392 Bolderslev
E-mail: thomsenbjarne@mail.tele.dk
Tlf. 74646416/40162416

Der er sendt 10 kort /breve ud.
Følgende har sent retur: Adresser i paren
tes er den adresse vi havde da vi gik på 
Gråsten Landbrugsskole. Allerførste brev 
retur (dagen efter) var nok fra den som 
kommer længst væk fra :

Jørn Petersen (Ullerupmark, 6400 Søn
derborg) skriver:
Hej Bjarne
Tak fordi du overtog jobbet, det er jo dej
ligt at se nogle indslag under 77/78.
Her er alt vel, tiden går og ungerne bli
ver store. Christian er 19 og går til college 
for at blive pilot. Stefan er 17 og går i 12. 
klasse, og Kent er 15 og går i 10. klasse. 
De er med i sport i fritiden så der går no
gen tid med at køre dem til turneringer 
og stævner. Sherry arbejder ved en klinik 
med 6 doktorer, men hun arbejder hjem
mefra, over internettet.
Ellers driver vi 680 Ha med hvede, malt
byg, raps og ærter + lidt græs til hø. Det 
meste er lejet jord. Vi havde en gennem
snitsafgrøde i år, men det var over for
ventning, da vi kun fik halvt så meget 
regn, som normalt
Det værste er at priserne er halveret fra 
sidste år, men det er vist det samme over 
hele verden.
Ellers vil jeg sende en hilsen til årgang 
77/78 og håber at alle er vel. Kig ind hvis I 
kommer i nærheden.

Hilsen Jørn Petersen, 
RR4 Site 5, Box 7, 

Olds Alberta CANADA T4H 1T8 
Tlf. (403)556 7942.

E-mail: Jornl @xplornet.com

Elsebeth Bonde
(Tirslund, 6541 Bevtoft) skriver: 
Hej med jer.
Efter Gråsten forpagtede vi en gård, det
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blev dog kun til 5 år. Derefter tog jeg ar
bejde på en planteskole og de sidste 16 år 
som værkstedsassistent på et beskyttet 
værksted for fysisk/psykisk udviklings
hæmmede. Jeg havde en grøn gruppe og 
vi beskæftiges os med skovarbejde, pile
dyrkning og fletning samt have og pedel- 
arbejde. Men gik ned med stress og er lige 
kommet på førtidspension.
Vi har en datter Lise på 30 år og Lasse på 
22 år. Lise er uddannet sociolog og Lasse 
er lige begyndt at læse engelsk i K.B.H. 
Desuden har vi fået et lille barnebarn , So
fia på 2 år. En hilsen til jer alle.

Elsebeth Rasmussen, 
Åbøl Østermarksvej 9A, 6541 Bevtoft.

Andreas Hattesen
(Ellum, 6240 Løgumkloster) ringede og 
fortalte:
Andreas fortalte mig at nu var det 5 fra 
holdet som er afgået ved døden, jeg syn
tes nok det det lød af mange, men jeg må 
sige det havde han styr på (men som jeg 
husker var Andreas også altid god med 
store tal i Stisens regnetimer). Andreas 
har selv fået problemer med hjertet og 
har søgt førtidspension. Andreas købte 
gård i 1990, naboejendom til forældre
nes gård som han også nu har overtaget 
- mælkekvote samt kørnerne er solgt - 
ca. 25 ha jord er udlejet til en nabo. Han 
har derefter arbejdet følgende steder: 
Soslagteriet i Skærbæk - Kohberg Brød i 
Bolderslev - Bov Mejeri samt på Centrum- 
lager i Padborg. Ingen kone - ingen børn. 
Jeg skulle sende en hilsen til alle.

Andreas Hattesen, Grænsevej 4, 
6240 Løgumkloster. Tlf. 2155 6330

Erling Krab
(Haderslevvej 10, Kastrup, 6510 Gram) 
ringede og fortalte:
Erling solgte gården i 1999, han kørte 
derefter rundt som selvstændig i vikar. I 
juli 2000 blev han ansat i DLG Sydjylland i 
driften (så ja, Erling og undertegnede ar
bejder i samme firma) I 2006 syntes han

der måtte prøves noget nyt, og fik job ved 
Ribe Jernindustri vor han var i ca. 2 år. 
Han kommer derefter tilbage til DLG som 
nu bare i vores område hedder SAF og er 
her endnu. Erling er stadig ugift - ingen 
børn - begge hans forældre lever endnu 
og bor i Gram. En stor hilsen til alle fra

Erling Krab 
som nu bor i Gram, tlf. 2021 5115

Jørgen Søndergård
(Sdr. Ønlev, 6230 Rødekro) eller er det 
Marianne? skriver :
Kære årgang 1977/1978!
Efter kraftig opfordring fra Bjarne Thom
sen kommer her et par linjer om, hvordan 
det går her i Sdr. Ønlev. Vi bor stadig her 
på mit fødehjem. Efter 26 år med sortbro
get malkekvæg solgte vi mælkekvoten for 
ca. 5 år siden. Derfor har vi nu 40 amme- 
køer (limousiner) og lidt fedekalve, for at 
få tiden til at gå om vinteren, og plante
avl. Vi har et maskinsamarbejde med en 
nabo og klarer os derfor uden medhjælp.
Jeg blev gift med Marianne i 1985. Hun 
er hjemmesygeplejerske i Åbenrå Kom
mune. Vi har 3 piger. Mette på 22 år læser 
psykologi i Århus og Stine og Marie går på 
gymnasiet i Åbenrå på henholdsvis 3. og 
1. år. Mange hilsner til jer alle fra

Jørgen Søndergaard, 
Kassøvej 25, 6230 Rødekro

Jeg traf Jørgen og Marianne til et rejse
gilde i Sønderhav ved Kollund , hvor jeg 
var lidt efter Jørgen, da han ikke har sendt 
svar retur- det hørte Marianne, og så var 
der svar samme aften - tak fordet)

Martin Leo Nissen
(Klint, 2265 Ladelund Tyskland) Mødte 
jeg til Den Jyske Sparekasses garantmø
de i Løgumkloster. Jeg tror han blev lidt 
flov, da jeg gik ham på klingen, hvorfor 
jeg ikke havde fået svar retur fra ham. 
Han undskyldte sig med det store arbejde 
der har været med at fusionere Sparekas
sen Løgumkloster med Den Jyske Spare-
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kasse, og da jeg selv sidder i repræsen
tantskabet i Sparekassen, kunne jeg ikke 
presse mere på, så til næste år hører vi 
fra ham.

Jacob Manner-Jacobsen
(A.D. Jørgensensgade 6, 6300 Gråsten) 
fortæller:
Efter skoleopholdet var han ved militæ
ret i Holstebro- Derefter fik han job ved 
Danmark-Amerika fonden som bevirkede 
at han var 3 år i U.S.A samt Canada og 
arbejdede med planteavl især fabriks
roer. Herefter kørte han et enkelt år som 
lastbilchauffør og kørte export. I 1984 
kom han til toldvæsnet hvor han var ind
til 1989. Så må rejseriet havde trukket i 
ham igen , tog igen en tur til U.S.A, og 
Canada. Efter at være kommet hjem igen, 
fik han job ved Termoking i Padborg som 
Chauffør, var ved Slagteri Syd i Blans, 
Mærsk i Tinglev vor han svejsede. Det var 
et hårdt arbejde , hvor han også fik bøvl 
med diskusprolaps, som han nu er opere
ret for. Han har nu igen fået job ved told
væsnet ,hvor han nu har været de sidste 
15 år. Privat er han ugift- og mener heller 
ikke der render børn rundt efter ham. Han 
mistede sidste år hans far, moderen lever 
endnu og bor i nærheden.
Hilsen til alle fra

Jacob Manner-Jacobsen, 
Vandmøllevej 11, 6400 Sønderborg.

Tlf. 2967 8170

Jørn Peter Jørgensen 
(Pluskærvej 9, Frøslev Mark, 6330 Pad
borg) skriver:

Hej Bjarne Thomsen og andre årgang 77- 
78
På opfordring, og inden man bliver glemt 
og inden man glemmer alle de andre vil 
jeg skrive lidt om hvad de sidste 30 år er 
gået med.
Men først vil jeg ønske dem som må slås 
med sygdom og andet, at de må få de
res gode helbred tilbage eller bedring og

samtidig mindes dem som ikke er iblandt 
os længere.
Nå, men tilbage til de 30 år I ikke hørt no
get fra mig. Min karriere som landmand 
startede påsken 1979, hvor vi kæmpede 
bravt til 1986 hvor jeg desværre måtte 
opgive min fædrende gård, et slag under 
bæltestedet, jeg fortrak mig til skovens 
dybe stille ro, og arbejdede som savfører 
i 5 år, men har man først været selvstæn
dig engang er det svært at slippe så jeg 
startede op med anlæg af haver og be
skæring af større træer med hvad deraf 
følger har nu haft firma i 17 år, og har
mellem 7-9 ansatte plus direktøren (min 
kone) og mig, handler også med juletræer 
og pyntegrønt. Dette er kort fortalt hvad 
jeg får tiden til at gå med. Familien, som 
jeg nok forsømt alt for meget i de 30 år, 
har 3 børn den ældste pige 32 år er fær
dig som landskabsforvalter og arbejder 
ved Randers energi. Mellemste pige 29 
år blev færdig som bager og læste til lev
nedsmiddeltekniker og er i dag ansat hos 
Credin Juelsminde og er med til at starte 
fabrik i Rusland, yngste drengen på 25 
år blev færdig som anlægsgartner i år og 
læser op til Jordbrugstekniker og må så 
se hvad det kan blive til engang til sidst 
og ikke mindst min kone Inge Marie som i 
fleste nok kan huske, vi har nu været gift 
i, ja det må i selv regne ud, men en god 
ven og støtte i de mange år og et helbred 
som kun en vestjyde kan have. Fritiden 
går med foreningsliv, jagt, og prøver at få 
indhentet det forsømte især familien.

Jeg ville gerne kunne fortælle om andre 
fra årgangen, men det er langt imellem 
dem og må nok erkende at vis Bjarne Th. 
ikke havde skrevet og sendt lidt fra jer så 
var i nok kun blevet til gode minder fra 
den gang, men har været rigtig glad for at 
læse om det i får tiden til at gå med og hå
ber at det ikke bliver det sidste jeg hører 
fra årgangen. Det gamle ordsprog bedre 
sent end aldrig må være passende i denne 
sammenhæng.
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Med venlig hilsen fra 
Inge Marie og Jørn Peter Jørgensen 

Vestergade 32, Frøslev, 6330 Padborg.
Tlf. 7467 5179, mobil 4056 5179

Hans Barsøe Bram
(Grarup Overby, 6100 Haderslev) skriver: 
Ja, så erdet 31 år siden vi startede på Grå
sten Landbrugsskole, og der er løbet me
get vand i åen efter den tid. Jeg er gift med 
Marianne, der er lægesekretær. Sammen 
har vi 3 børn. Jesper på 25 år, der blev fær
dig som Agrarøkonom 2009, og er gået 
med ind i bedriften, og styrer det meste 
d.d.
Malene på 23 år, der læser International 
økonomi- og Business på Århus Universi
tet. Michael på 18 år der læser HF.
Vi driver i dag svineproduktion produktion 
af grise, fra fødsel til slagtning. Markerne 
klares med hjælp fra maskinstation til me
jetærskning samt gyllekørsel.
Vi er en gruppe på 5, Kaj, Iver, Helge, Jør
gen samt undertegnede, der har holdt 
sammen fra, da vi forlod Landbrugsskolen. 
Jeg er dog kommet til lidt senere, men vi 
mødes hver 3. uge. Vi udvikler os år for år, 
med flere og flere tiltag.

Det var så årets indberetning. Jeg har prø
vet at finde Rene Jensen som dengang 
boede på Hokkerupvej 7, Lundtoft, 6200 
Aabenraa, hvis nogen har kendskab til hvor 
han opholder sig, da giv mig et kald.
Hos os selv er det første år jorden har væ
ret lejet ud til naboen, og indrømmet vi 
mangler det ikke, og jorden bliver passet 
til punkt og prikke, og oven i købet er der 
kommet kreaturer foran stuehuset igen. 
Det er så også givet tid til at få køkkenet 
lavet om, samt få sat en Bjælkehytte op på 
18,2 m2, men sikke et arbejde med papirer 
over for kommunen, jeg troede faktisk bare 
man kunne opsætte en. Så når landbruget 
klager over lange sagstider, ved vi hvorfor 
kommunen er så langt bagud, når selv så
dan en lille sag skal være så grundig.

Med venlig hilsen 
Bjarne

Årgang 1978-79

Redaktør: Peter Asmussen Lyck 
Toftegade 14, 1-1, 7500 Holstebro.
E-mail: peter-lyck@pc.dk

Ingen indberetning i år.

Årgang 1979-80
Redaktør: Peter Feldstedt 
GI. Bajstrupvej 15, 6360 Tinglev 
E-mail: peterfeldstedt@pc.dk

Hej alle sammen
Her er alt ved det gamle, jeg bor det sam
me sted, konen er den samme, jeg bru
ger stadig en frygtelig masse tid på poli
tik - men der bliver stadig tid til at spille 
superveteranfodbold. Vore 3 piger er ved 
at være voksne, de 2 ældste læser på Uni
versitet, og den yngste går i gymnasiet. 
Vi driver i dag ca. 200 ha med planteavl, 
og har en slagtesvineproduktion på ca. 
10.000 stk. årligt, men bøvler lidt med en 
miljøtilladelse, ligesom så mange andre. 
Med hensyn til det politiske, så er jeg som 
borgmesterkandidat for Venstre i Sønder
borg næsten fuldtidspolitiker i øjeblikket, 
men når I læser disse linjer er spændin
gen udløst, og der er kommet en afklaring 
på, hvordan min hverdag skal fordeles 
imellem familie, landbrug og politik i de 
kommende 4 år.

Venlig hilsen 
Tage Petersen

Mojn alle sammen
Så blev det min tur til at skrive et bidrag 
til "Nyt fra gamle elever". Jeg kan faktisk 
ikke huske hvornår jeg sidst skrev, så må
ske kommer jeg til at gentage noget. Ti
den går jo og inden længe krydser jeg et 
skarpt hjørne. Jeg bliver 50 år. At tiden 
går, ser man bedst på sine børn. 2 af vo
res 4 børn blev gift sidste år. Jeg er blevet 
Opa til Calle på 2 år, Ellie på 2 måneder og 
barnebarn nr. 3 kommer til marts. Det er 
simpelt hen bare dejlig med børnebørn og 
dem kan man aflevere igen.
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Hvad er der ellers sket? Efter at jeg stop
pede som formand for landboforenin
gen LHN i Tinglev i 2001, blev jeg valgt 
ind i det sønderjyske Amtsråd. Det var 
et spændende arbejde. 2003 besluttede 
Micky og jeg os for at sælge den gård vi 
havde bygget op, med 150 Jersey køer og 
200 ha til en nabo. Ingen af børnene vil
le fortsætte med landbrug og jeg havde 
nogle ting som jeg gerne ville realisere. 
Så vi købte et planteavlsbrug på 80 ha. I 
dag driver de 120 ha økologisk planteavl.
2004 var vi 16 økologer der stiftede et lille 
afsætningsselskab med navnet "Biocen- 
trum" og jeg er ansat som forretningsfø
rer.
Vi har udelukkende im- og eksport af øko
logiske varer og hovedsagelig korn og 
grønsager til Tyskland, Østrig og Schweiz. 
Desværre er prisen også her faldet dra
stisk.
Politisk er jeg stadig aktiv. 2005 blev jeg 
valgt ind i Åbenrå Byråd og siden den 
1.1.2007 er jeg formand for det tyske 
mindretal i Danmark. Det er stort set et 
fuldtidjob, som kan sammenlignes med 
en mindre virksomhed. Vi har en omsæt
ning på 264 mio. og over 400 ansatte. 
Arbejdet består af en del møder i Køben
havn, Berlin, Kiel og selvfølgelig intern i 
organisationen. Det er sjovt og man mø
der mange spændende mennesker.
Jeg må sige at vi har et fantastisk liv. Hå

ber i kan sige det samme og at vi ses til 30 
års jubilæum næste sommer.

Hilsen Hinrich Jürgensen

Hej "gamle" venner.
Nu er det så igen blevet min tur til at skri
ve et lille indlæg. Det er ikke fordi der er 
sket det store siden sidst. Jeg er stadig 
chauffør, kører nu med kød fra Slagter
gården i St. Lihme i stedet for med pap fra 
Kappa i Kolding.
Fritiden bruger jeg på jagt og golf. Det 
fungerer ganske godt - golf forår og som
mer, jagt efterår og vinter. Min jord (ca. 7 
ha) lader jeg vildtet passe.
Jeg er stadig alene, og det er vist me
get godt. Ellers kunne ca. 20 jagtdage 
pr. sæson + nogle morgen- og aftenjag
ter måske give problemer. Til slut sender 
jeg mange hilsner til alle. Håber vi ses til 
sommer.

Torben

Det var så alt fra mig for denne gang. Jeg 
har henvendt mig til 17 fra årgangen og 
fået tre svar. Tak til Tage, Hinrich og Tor
ben. Det er nu 30 år siden vi gik på sko
len så næste sommer har vi jo jubilæum. 
Jeg håber at rigtig mange vil møde op den 
dag og vil hermed opfodre dem som læser 
dette sige det til dem som ikke længere er



medlem af elevforeningen, da det måske 
ikke er givet de for en invitation fra elev
foreningen. Håber vi ses til sommer.

v.h. Peter

Årgang 1980-81
Redaktør: Severin Sivesgaard 
Bjerndrup Bygade 32, 6200 Aabenraa 
E-mail: sives@postlO.tele.dk.

Henry Paulsen: 
Hej årgang 80-81.
Her er der ikke sket de store forandrin
ger siden sidst. Efter at malkekøerne kom 
væk i 1998, startede jeg med limousine 
kødkvæg og begyndte at arbejde hos 
Sønderjysk Tørreindustri. Det varede ind
til december 2007, hvorefter jeg den 1.fe
bruar 2008 blev ansat som lagermedar
bejder hos Brdr. Ewers foderstoffirma i 
Toftlund. Det var alt for dennegang

Venlig hilsen 
Henry Paulsen, Nr. Løgum

Johannes Demant:
Kære årgang 80-81
Vi har i dette år alle fire børn hjemmebo
ende, inden den næste igen tager på ef
terskole. Der er gang i huset fra morgen 
til aften. Med al den energi, kræves der et 
fyldt køleskab - konstant.
Der er avlet godt i marken, men priserne 
på vore varer er jo alt for ringe.
Den nye kostald med tre robotter er fuld 
af dyr, der bliver passet godt af Mogens og 
Lars. Ind imellem kommer Klaus Petersen 
med sin nye maskine, for at tage kartofler 
op. Jeg tror han tjener gode penge som 
maskinstationsmand.
Min far døde i marts måned og Mariannes 
mor blev trafikdræbt for to år siden. Dem 
savner vi meget.
Nu håber vi finanskrisen snart må vende, 
så der igen kommer gang i hjulene. En 
stor hilsen sender jeg til hele årgang 80- 
81.

Johannes Demant, Søvang

Red.: Det var alt fra årgang 80/81 - det 
er vist set bedre. Her går alt sin vante 
gang med arbejde, hus, DGI og volley
ball. Kommunevalget nærmer sig jo også 
(i skrivende stund). Som sædvanligt var 
vi alle fire til DGI landsstævne - denne 
gang i Holbæk. Vi havde et hold med i 
beachvolley (æ søndagshold). Som noget 
nyt spillede både konen, datteren og jeg 
på samme hold - og det gik faktisk gan
ske udmærket. I løbet af stævnet rendte 
jeg på både Johannes Demant og Jørgen 
Jacobsen, men det er snart også ved at 
være en tradition. Til landsstævne gym
nasternes opvisning inde i Aabenraa fik 
jeg snakket lidt med Henrik Årø-Hansen. 
Han var med som tilskuer og kunne for
tælle at de var ved at sælge ejendommen 
og havde købt hus i Sønderborg.
Asmus Damm har jeg mødt til Felstival 
(i Felsted) og til en 50 års. Han ligner sig 
selv. Det samme gør Uwe Jacobsen, der 
er aktiv i forbindelse med Bajstrup Open 
Air - et arrangement, der kan anbefales. 
Werner Hansen ser jeg også af og til, når 
der er fest i forsamlingshuset eller han 
kører forbi ude på vejen. Når det sker at 
jeg vover mig med til et eller andet løb, 
så slår det sjældent fejl at Jens Jørgensen 
også dukker op ved startlinjen.
Når jeg tænker på hvor længe det er siden 
vi var på GL, er det jo egentlig fantastisk 
som årene er gået sporløst hen over os. Vi 
må jo leve både sundt og godt. Glædelig 
jul til hele holdet.

Severin

Årgang 1981-82
Redaktør: Find D. Mortensen 
Strandgårdsvej 33, 
5762 Vester Skerninge

Hej alle sammen
Nu er det blevet min tur til at skrive et par 
ord. Eva og jeg kiggede lidt ud i fremti
den, og vi kom til den konklusion, at det 
var bedst at sætte ejendommen til salg. 
Det var lige ved at lykkes at sælge hele to
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gange, men bår der så kommer finanskri
se og derefter bankkrise, så er der ingen 
banker tilbage der har mod på at finan
siere produktionslandbrug.
Det med at sætte ejendommen til salg er 
noget af en udfordring, men her bagefter 
kan jeg fortælle at det har været en sund 
oplevelse. Bare første weekend, hvor 
ejendommen blev udbudt til salg, var der 
en lind strøm af firehjulstrækkere på gule 
plader forbi ved indkørselen.
Vi har nu valgt at fortsætte med plan B. 
Produktionen er nu på 800 søer med salg 
af grise til Tyskland. Der er nu 165 ha til 
ejendommen.
På det familiære er jeg stadig gift med Eva 
og vores 4 børn trives og har det godt. 
Helena er nu 15 år, Michael er 12 år, Em- 
melie er 6 år og Frederik er 5 år, og hvor 
de bliver store, tiden bare flyver af sted.

Poul Steffensen

Det er beskedne tilbagemeldinger på de 
udsendte kort. Her på Sydfyn går det 
hele i vante rammer. Dog har vi i år sat en 
"amerikaner" kornsilo op. Den kan rum
me 500 tons korn, størstedelen af vores 
hvede. Nu håber vi så på prisstigninger, så 
den kan vise sin berettigelse.
Her på Strandgården er alle børn snart 
flyttet hjemmefra, kun den sidste Anitta, 
bor hjemme indimellem.
Venlig hilsen til alle på holdet.

Find

Årgang 1982-1983
Redaktør: Monika Hoeck-Petersen 
Nedergaden 4, Mjang, 6470 Sydals 
E-mail: petersen.per@get2net.dk

Kære Alle.
I år har jeg sendt 23 breve ud, jeg har fået 
en hilsen fra Henrik Abrahamsen. Des
uden er der kommet brev retur fra Steen 
Clausen. Adressen er ikke gyldig. Er der 
nogen der kan hjælpe med en opdatering? 
Nyt fra Mjang:

Landbrugsmæssigt er vi også ramt af de 
faldende priser på såvel mælk og salgs
afgrøder. Det har været sjovere at være 
landmand end det er for tiden. Vi står i 
hvert fald over for nogle helt andre ud
fordringer ikke kun inden for landbruget, 
men generelt i samfundet både herhjem
me og globalt, end vores generation har 
oplevet tidligere.
Morten var i forårssemesteret i praktik i 
en udviklingsafdeling på Danfoss, en me
get lærerig periode. Nu arbejder han med 
sin diplomopgave samme sted. Morten 
forventer at afslutte sin uddannelse til in
geniør i januar. Randi blev student i som
mer. Hun valgte at starte på studenterfor
løbet på Gråsten Landbrugsskole den 14. 
september. Der er hun meget glad for at 
være. Randi søger en praktikplads fra ja
nuar, hun har et ønske om at arbejde med 
køer.
Vi er rykket op i sølvbryllupsalderen i bog
staveligste forstand, idet vi nåede den mi
lepæl i september. Vi havde nogle dejlige 
dage med naboer, venner og familie.
I forbindelse med mit arbejde er vi i gang 
med organisationsændringer, desuden er 
jeg startet med at læse til master i vok
senpædagogik og HR på Roskilde Univer
sitet. Jeg kan sagtens få tiden til at gå.
Jeg modtager stadig gerne adresseæn
dringer mm. enten pr. brev, telefon eller 
mail. Håber på en større "høst" i 2010.
Med ønsket om en glædelig jul og et godt 
nytår vil jeg slutte årets beretning.

Venlig hilsen
Monika Hoeck Petersen

Opdatering fra Høirupgård, Bedsted 
Bjerg:
I 2000 satte vi køerne ud, og allerede da 
var vi i gang med en mindre juletræspro
duktion. Hele gården er nu omlagt til ju
letræ- og pyntegrøntproduktion. Vi har 
købt 2 gårde ved Skamlingsbanken og 
hele arealet er nu ca. 200 ha juletræer. 
Køer og heste er væk og det eneste der 
er tilbage af dyrehold, er en enkelt hund 
(man går vel stadig på jagt!). Vi har ikke
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savnet køerne og med disse mælkepriser 
er vi rigtigt glade for vi gjorde det. Priser 
på juletræer er nok det eneste der stiger 
for tiden!
Vores søn er også gået ind i branchen og 
forventes at overtage Høirupgård inden 
for de næste år, det er så meningen vi 
flytter til Skamlingsbanken.
Privat er jeg stadig gift med Eva. Søn 
24, juletræsproducent, Datter 22, læser 
historie på SDU, yngste datter 9, skole
elev. Derudover p.t. 4 plejebørn i alderen 
19,16,16 og 4 år.

Venlig hilsen 
Henrik Abrahamsen, Bedsted Bjerg

Årgang 1983-84
Redaktør: Erik Lauritzen
Blansskov 15, Blans, 6400 Sønderborg
E-mail: el@gl.dk

Jeg har ikke indhentet materiale fra holdet i 
år da der jo var god mulighed for at udveks
le fortællinger ved jubilæet i sommer. Vi var 
en god flok samlet og der blev da snakket en 
del. Jeg tror de der kom havde en god dag 
her på skolen. Vi må se i øjnene at der ikke 
er plads til så mange i vores erhverv, som 
der var engang og rigtig mange af vores år
gang har jo også fundet andre livsbaner. Vi 
kiggede på hinanden og måtte konstatere at 
vi er blevet noget ældre, men så snart mun
den kom på gled var der ingen problemer 
med at huske og genkende hinanden.

En enkelt hilsen vil jeg viderebringe: Svend 
Lyck ringede til mig kort før jubilarsammen
komsten og var meget ked af at han ikke 
kunne deltage. Han skulle til Amerika og be
søge en søn. Svend driver fortsat lidt land
brug på Sydals og han sender hilsen til alle. 
Jeg vender frygtelig tilbage næste år, og så 
får de der ikke kunne komme til jubilæet en 
ny chance for at fortælle.

Erik

Årgang 1984-85

Redaktør: Kresten B. Villadsen 
Toftelundgårdsvej 2, Langetved 
6630 Rødding

Gustav Pedersen :
Efter 20 års ansættelse i landbooreningen 
i Hinnerup skiftede jeg for et par år siden 
til den lokale landboforening LRØ, som 
har kontor i Horsens. Jeg var blevet lidt 
træt af den lange transporttid og desuden 
må man jo give sit bidrag til nedbringel
sen af CO2-udslippet. Jobskifte betyder 
jo en del forandringer med nye systemer, 
kunder og kollegaer som kræver lidt eks
tra i starten, men efterhånden er jeg godt 
tilfreds med jobskiftet.
Her i sommer blev vi bedsteforældre til 
en lille pige, og det er vi helt vilde med 
selvom vi endnu ikke er blevet betroet ba
bysitterjobbet, men det kommer jo nok. 
Min kæreste Gitte er nu ansat på en regi
onsinstitution for handicappede ældre her 
i Hedensted.

Peter Rasmussen :
Så er det igen tid til lidt nyt fra Broballe. 
Jeg er i sommers blevet 50, er på 30. år 
gift med den samme (Lone - lykkeligt) og 
er nu landmand på 23. år, så alt er fak
tisk ved det gamle. Lige bortset fra at det 
tynder ud i hjemmeboende børn og at 
1. barnebarn nu er på vej. Med hensyn 
til produktionen har vi søgt udvidelse til 
294 dyreenh. slagtesvin, og efter knap 2 
år er den nu lovet til januar. Efter lidt for
søg satser vi nu på kernemajs som foder. 
Vi har netop opført en gastæt silo til for
målet. Vi har nu IV2 mand ansat og kører 
pløjefrit på de 250 ha vi driver.

Uwe Carstensen :
Det er efterhånden 25 år siden, vi sad på 
skolebænken for at få vores driftslederbe
vis. Tiden løber bare meget hurtigt. Per
sonligt har jeg rundet de 50 år og fejret 
sølvbryllup sidste år. Børnene er 24 og 23 
år. På ejendommen sker der lidt udvidel
ser hele tiden, så vi i dag har 120 ha 40 ha 
forpagtet, samt 270 køer som bliver mal-
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ket af 4 robotter. Slagtesvinestalden har 
vi lejet ud. En ordning vi er meget glade 
for, da vi nu har en fast indtjening og in
gen risiko for sygdom og svingende priser. 
Den sparsomme fritid går med lidt hånd
bold, jagt og kortspil. Håber vi ses til ju
bilæet.

Ebbe Fink:
Ebbe starter med at udtrykke stor glæde 
over at få lov til at komme med sin beret
ning. Bedriften er stadig den samme her 
ved Bylderup Bov. Vi har 50 køer og 70 
ha, og nej jeg har ikke arbejde ved siden 
af., som jeg ofte bliver spurgt om. Konen 
er også stadig den samme. Hun har efter 
20 år droppet landbrugsregnskaberne til 
fordel for en sekretærstilling på eftersko
len SINE i Løgumkloster. Den ældste dat
ter har lige fået kørekort og bruger me
get energi og charme på at overbevise 
mig om nødvendigheden af at købe en bil 
mere. Med datter nr. 2 på efterskole og 
en aktiv fodboldknægt herhjemme går 
det meste af fritiden med at lege taxa, så 
det ender nok med at hendes projekt lyk
kes. Næste år er det 25 år siden vi forlod 
G.L. så vi nærmer os sølvbryllupsalderen, 
hvad enten vi kan li ' det eller ej.

Årgang 1985-86
Redaktør: Chresten Krogh
Nørskov 2, Varnæs, 6200 Aabenraa

Ingen indberetning i år.

Årgang 1986-87
Redaktør: Lorens-Peter Petersen, 
Noldevej 22, 6372 Bylderup-Bov 
E-mail: aalgaardholm@petersen.mail.dk

Ingen indberetning i år.

Årgang 1987-88
Redaktør: Sven Hansen
Perbølvej 12, Kliplev, 6200 Aabenraa
E-mail: bjerregaard9@post.tele.dk

Hej "gamle elever"
Her er vi stadig unge - i hvert fald i sin
det). Dog har vi lidt svært ved at huske, 
hvad vi skrev sidst, ha ha (alzheimer-light 
er begyndt).
I det private er jeg stadig gift med Su
sanne, vi har Kristine på 14 og Martin på 
12 år plus et lille plejebarn, Katja, som nu 
er 4 år (kom i pleje hos os, da hun var 
3 mdr.) Da vi valgte at blive plejefamilie, 
stoppede Susanne på arbejdsmarkedet - 
dette kan kun anbefales.
Landbrugsmæssigt er Rumohrsgård vok
set til 145 ha og en svineproduktion på 
450 søer med salg af 30 kg 's. Hertil kom
mer tilforpagtet 205 ha samt en slagtesvi- 
nestald med plads til 1500 slagtesvin. Til 
at hjælpe os har vi 5 medarbejdere, deraf 
2 elever samt en på flekstid. Det er nok 
en smule for mange medarbejdere i for
hold til sådan et husmandssted, men da 
jeg selv har været plaget af et par diskus- 
prolapser er det nødvendigt.
Den store udfordring bliver 2013 idet vo
res søer stadig står i bokse, vi har tegnin
ger og planer på et projekt til 1000 søer, 
men mangler miljøgodkendelsen.

Med venlig hilsen 
Susanne og Holger Iversen

Herefter er det familien Weber, der står 
fortur:
Hermed lidt fra Tiset. Vi bor stadig på Lyk- 
kesgaard i Tiset som vi købte tilbage i 
1990. Vi arbejder begge to hjemme. Vibe
ke passer vores 100 køer sammen med en 
robot og jeg passer vores maskinstation. 
Vi driver 140 ha. herhjemme hvoraf de 40 
ha er forpagtet. Maskinstationen har vi nu 
haft i 10 år til årsskiftet. Her har vi 2 mand 
ansat samt nogle løse vi kan trække på i 
div. sæsoner.
Fritid er der ikke meget af, heller ej ferie, 
men i januar plejer vi at drage mod nord 
for at stå på ski en uges tid. Vi har haft 
held til at lokke Jørgen Mathiesen og fa
milie med de sidste par år. Når det bliver 
mørkt om aftenen og koldt derude nyder 
jeg at se en ishockeykamp i Vojens. Un-
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gerne bliver også store, de går begge i 
skole nu. Lasse er 10 og Caroline 8.
Håber at I alle har det godt. Kig endelig 
ind hvis I er på disse kanter, vi bor meget 
tæt på CN maskinfabrik i Tiset.

Venlig hilsen
Henrik Weber

Fra "redaktionen" skal der lyde en tak til 
de 2 indlægs-skribenter. Ikke et ord om 
"krise", tak for det. De bedste hilsner og 
på gensyn næste år fra

Sven V. Hansen

Årgang 1989-90
Redaktør: Inge N. Nørgaard
Hyrupvej 40, 6520 Toftlund
Tlf. 6049 2996, E-mail: kiph@dlgtele.dk

Hej Allesammen
Ja, så sprang jeg igen et år over! Og det 
var lige ved at ske igen. Men så fik jeg ud
sættelse og kun fordi at de fire jeg ringede 
til var så positive, lykkedes det mig at få 
dette lille indlæg på benene. Hos os sy
nes jeg, at denne sommer er forsvundet 
mellem hænderne på os. Efter en god og 
udbytterig høst, og et skønt tørt efterår 
med en nem majshøst, så er det jo spæn
dende at se, hvad vinteren bringer. Efter 
alle de bær, agern, bog m.m. burde det 
efter gammel mundheld blive en hård vin
ter. Det ville jorden dog også have godt af. 
Hos os trives børnene, Peder er startet i 
skole og Katrine går stadig i børnehave. 
Jeg får den ekstra tid til at gå med at være 
gymnastiktræner og jeg er p.t. formand 
for bestyrelsen i børnehaven, sådan for, at 
det hele ikke skal gå op i køer og Kesse! 
Kesse har lige fyldt stalden med 500 gri
sebasser igen efter halvandet års pause. 
Så, rigeligt om os, nu vil jeg give ordet til 
mine skribenter.

Med venlig hilsen
Inge

Hej
Sidst jeg blev bedt om et indlæg var i 
1991, så der er sket rigtig meget siden 
dengang. Vi købte en lille svineejendom 
ved Tinglev 1. sep. 1994 med 110 søer 
med slagtesvin og 18 ha og planen for de 
nedslidte stalde var klar, ud med slagte
svinene og så 220 søer med salg af 30 kg 
grise. Dengang troede vi at det var "in
vesteringen" for de næste mange år og 
at man skulle ende som gældfri 20 år se
nere! Sådan er det ikke gået. I løbet af 
de første 10 år udbyggede vi til 1130 søer 
med salg af 30 kg grise, nu til tyske af
tagere og i dag 184 ha som bliver passet 
af et par planteavlere, der har betydelig 
bedre evner til at gøre de rigtige ting på 
de rigtige tidspunkter i marken end jeg 
har, men der er heller ingen der bliver god 
til noget, man ikke brænder for. Der bliver 
dyrket majs, fabrikskartofler og maltbyg 
på vores meget sandede jord (jeg plejer 
at kalde det JB1) da vi næsten ikke kan få 
regn nok. Jeg mener faktisk at rigtig man
ge kunne optimere deres økonomi ved at 
forpagte jorden ud eller gå sammen i et 
stort planteavlssamarbejde med mindst 
500 ha, men jeg er godt klar over at de 
store maskiner er hellige for mange land
mænd. I min erfa-gruppe har vi bereg
net økonomien i maskiner/planteavl flere 
gange og det viser sig helt klart at mange 
kan optimere utroligt meget.
Vi har i dag alle vore drægtige søer gå
ende i løsdrift i en transponderstald og er 
meget tilfredse med det. En ting er meget 
vigtig når søerne går løse! Rolig omgang 
med dyrene, aldrig råb og skrig og hvad 
stressede folk ellers kan finde på. Vi kan 
helt klart se at dyrene efter indkøringspe
rioden trives rigtig godt og derfor indgår 
transpondersystemet også i vores næste 
plan til 2250 søer, men dog hvor de går 
opdelt efter ugehold. Med den nuværende 
finanskrise, bankers og kreditforeningers 
manglende lyst til at låne penge ud, kan 
det være det har lange udsigter med udvi
delsen. På trods af alle de dårlige progno
ser og de senere års dårlig indtjening, tror 
vi stadig på fremtiden som svineprodu-
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center i DK. Vi har lige pt. 1 dansk driftsle
der, 2 ukrainere, 2 rumænere og 1 tysker 
ansat og vi føler at det kan være en fordel, 
at der ikke er en overrepræsentation afen 
enkelt nationalitet.
Det daglige sprog er engelsk og jeg sy
nes det fungerer fint og indtil nu har vi 
kun haft en elev der var direkte dårlig til 
engelsk men blev god i løbet af det første 
halve år. Vi blev indstillet af vore medar
bejdere til "årets arbejdsplads " i 2007 og 
modtog hæderen med stolthed men også 
med forvisningen om at der stadig var 
meget at lære omkring ledelse.
I dag er ledelse af medarbejdere og ejen
dommen en meget større og mere inte
ressant opgave end jeg havde drømt om 
inden vi udvidede til vores nuværende ni
veau.
Jeg har ofte besøg både af Gråsten Land
brugsskole, tyske landbrugsskoler og af 
andre der har lyst til at se og høre om 
hvordan vi driver vores landbrug. Hver 
eneste gang synes jeg også jeg selv har 
noget ud af besøget, men det nok mest 
interessante besøg havde vi for 3 år si
den, da folketingets fødevareudvalg be
søgte os sammen med en af kontrollan
terne.
I fritiden har jeg også været aktiv i 5 
år som byrådspolitiker, men den tjans 
blev ikke fornyet ved sidste valg og der
for trådte plan B i kraft, jeg ville være 
schweisshundefører og det lykkedes og 
i dag har jeg 2 ruhårede hønsehunde i 
schweissregistret og 1 ruhåret jagthund, 
så der går rigtig meget tid med jagt og ef
tersøgningsarbejde.
Derudover sidder jeg også i diverse be
styrelser og nyder alt dette udadvendte 
arbejde, det tager selvfølgelig en masse 
tid men jeg føler også at det giver mig en 
masse.
Inger og jeg blev gift i 1995 og har 4 børn 
på 6, 9, 11 ogl3 år, der selvfølgelig også 
alle er meget aktive med hver mindst 2 
sportsgrene, så vi kører tit til både fod
bold, gymnastik, håndbold og ridning, 
så heldigvis har Inger et job ved Nybolig 
hvor hun kun har 18 timer pr. uge.

Jeg mødes af og til med Mogens, Claus 
Fink og selvfølgelig Erik der jo er Ingers 
bror, men også en gang i mellem med de 
andre fra skolen som bor i nærheden.

Mvh. her fra Grønbo 
Inger og Claus

Hej Inge
Tak for din hilsen. Jeg kunne forstå at du 
ønskede en opdatering af sidste nyt siden 
1991 i en kort version, så det må jeg jo 
prøve på. Blev gift med Annie, som jeg 
også var sammen med mens jeg gik på 
skole, og har fået 2 børn på nu 10 og 13 
år. Efter skolen overtog vi mine forældres 
ejendom og fortsatte svineproduktionen 
med lidt udvidelser af soholdet til 320 søer 
med smågrise. I 2004 købte vi en ejendom 
mere hvor vi havde til hensigt at producere 
slagtesvin. Under overvejelserne om den 
fremtidige strategi for svineproduktionen, 
fik vi den ide at vi ville prøve noget andet. 
Ejendommene blev solgt i sommeren 2006 
og vi byggede hus i Augustenborg. Jeg læ
ser nu HD i regnskab og Annie er stadig på 
Sønderborg sygehus. Vi har dog ikke helt 
mistet forbindelsen til landbruget, idet vi 
har et landbrugsselskab i Rumænien hvor 
jorden dog er udlejet og vi stadig har god 
kontakt med Anette og Mogens fra Røllum.

De bedste hilsner til jer alle 
Annie og Lars

Kære allesammen
Her i Havsted går det godt. Inge siger jeg 
ikke har skrevet siden 92, så der er da sket 
lidt. 1998'byggede vi ny stald, som siden 
er udvidet i 2003. Sidste år byggede vi en 
lade til kalve, halm og maskiner, hvorefter 
bygningerne fra 1932 måtte lade livet. Jeg 
bor sammen med Anna og vi har 3 drenge 
(6, 11 og 13 år). Ellers går tiden med jagt, 
kortspil, lidt bestyrelsesarbejde og den 
månedlige sportsdag, hvor vi er til bow
ling.

De bedste hilsner fra 
Andreas Martensen
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Hej allesammen
Så skulle det være 13 år siden jeg har 
skrevet??? Naja tiden går.
Det er sket lidt i lille Bjerndrup. Efter vi 
har malket i 7 år i den gamle bindestald, 
skulle der ske noget. Vi fik tilbud på en ny 
stald til 130 køer og finansiering på plads, 
men sagde alligevel NEJ, som vi ikke har 
fortrudt. Vi satsede på tyrekalveproduk
tion, og solgte kvoten i 2000. Jeg tog ude
arbejde, og bl.a. malkede jeg ved Claus 
F. Jørgensen (som jeg stadig gør). Efter 
et par år udvidede vi så hjemme i stedet 
for og laver i dag ca. 500 tyrekalve (360 
DC kalve og 140 ungtyre). Jorden har vi 
forpagtet og gødningen afsætter vi på en 
anden måde. For 2 år siden tog jeg last
bilkørekort, og har kørt lidt kreatur indi
mellem. Min bedre halvdel (som jeg har 
været gift med i 16 år) har arbejde i bør
nehaven. Sidste år var vi første gang syd
på med familien (min gave til 40 års eller 
var det ikke blevet til noget).
Men det gør vi engang igen. Vores dreng 
på 15 år er lige startet på efterskole og 
pigen på 12 år går i skole og spiller meget 
håndbold. Så weekender går med kørsel. 
Ellers bowler vi engang om måneden med 
bl.a. Ole og Marie. Så vi ses da til hinan
den.
God jul og godt nytår til jer allesammen.

Venlig hilsen
Christian Erichsen

Årgang 1992
Redaktør: Per Carsten Jørgensen 
Ny Stavensbøl 2, 6440 Augustenborg

Ingen indberetning i år.

Årgang 1994
Redaktør: Henrik Høeg Fangel
Mommarkvej 244, 6470 Sydals

Kære alle
I disse år er det indimellem lige spænden
de nok at være i landbrugsbranchen. Der

er for manges vedkommende mærkbare 
ændringer i daglig dagen.
Men heldigvis går året stadigvæk sin gang 
og midt i en turbulent tid kan det være be
roligende at have nogle faste holde punk
ter så her kommer årets høst for årgang 
1994. I ønskes alle en god jul samt et rigt 
nytår.

Henrik Høeg Fangel

Hej Alle sammen
Tiden flyver jo af sted. Er det virkelig alle
rede 15 år siden vi blev "udlært ". Jeg tog 
først 3 år som fodermester da vi blev fær
dige på GL. I 1998 købte jeg halvdelen af 
ejendommen Kalkenbjerg. Dengang var 
her 80 søer med slagtesvin og 60 ha jord. 
Sammen med den tidligere ejer byggede 
vi den om til 400 søer med salg af 7 kg 
grise. I 2002 købte jeg så sidste halvdel af 
ejendommen og den blev udvidet til 450 
søer. I de følgende år er tiden gået med 
kraftig vedligehold og opdatering af ejen
dommen først udvendig og nu også ind
vendig i stuehuset. I år er vi ved at lave 
en servicebygning ved stalden, så skal 
vi ikke længere bruge køkkenet som fro
koststue. Jeg har valgt at have nogle pas
ningsaftaler på jorden. Markbruget har jo 
aldrig været min stærke side.
Rent privat tog mit liv en vending i 2003, 
hvor jeg efter ejet valg blev single. Her i 
sommers mødte jeg så Susanne som med 
stor begejstring er ved at leve sig ind i 
landlivets glæder.
Mange hilsner til jer alle her fra Vedbøl.

Med venlig hilsen 
Susanne og Steen

Fra Jan Jørgensen :
Jeg har ikke skrevet noget til elevbogen, 
siden jeg blev færdig på modul 2, så nu 
må det vist være min tur. Jeg kørte ma
skinstation ude ved Stolbrolykke indtil 
1997, hvor jeg tog Modul 3 også på GL. Så 
kørte jeg igen ved Stolbroløkke maskin
station, til november 98, hvor vi flyttede 
til Hønsnap. Her arbejdede jeg i 2 år ved
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Kjeld Christensen, som har 180 søer i op
formering. Februar 2001 købte vi Spang- 
gaard ved Felsted, her har vi nu 450 søer 
med 30 kg' s grise. I starten lavede vi 
gourmetgrise, men efter DC droppede det 
koncept, er vi nu bare englands godkendt. 
Vi driver 130 ha. Vi håber snart at kunne 
udvide bedriften til 950 søer med 30kgs 
grise, men miljøtilladelsen lader vente på 
sig, indtil videre har vi ventet i 3 Vz år. Vi 
var dog blevet lovet, den skulle have væ
ret i høring i maj måned, de glemte dog 
at nævne årstal...!! Juli 2001 blev jeg gift 
med Randi, hun arbejder også hjemme på 
gården (+ vi har en yngre stabil mand an
sat). Vi har 2 piger, Cecilie på 9 år og Ca
roline på 4 år.
Hvis nogen kommer forbi, så skal i være 
velkomne til at kigge indenfor. Tak for 
denne gang.

Hilsen Jan Jørgensen, 
Gråstenvej 61, 6200 Aabenraa.

Mobil nr. 2046 8389

Hejsa Henrik.
Selvom jeg lige er et par dage forsinket, 
håber jeg at min tekst kan bruges.
I 2000 overtog jeg mine forældres gård, 
hvor jeg er 4. generation. Jeg driver går
den med 45-50 malkekøer. Derudover 
køber jeg kvie-kalve og sælger dem igen 
som kælvekvier. Til gården hører der 67 
ha med og med den jord som jeg også for
pagter, driver jeg nu 105 ha. Jeg går for 
tiden og overvejer en eventuel udvidelse 
af bedriften. Måske en løsdriftsstald med 
plads til ca. 140 malkekøer. Jeg bor sam
men med min kone Helle og sammen har 
vi to drenge: Christian på 5 år og Mathias 
pa 3 Vz ar.

Årgang 1995
Redaktør: Henrik Lang, 
Solsortevej 7, 6310 Broager 
E-mail: henriklang@privat.dk

Hej alle fra 1995
Så lige efter i min sidste beretning, at jeg

på det tidspunkt, ikke var ved landbru
get. Efter 1 1/2 år med lagerarbejde og 
butik, er jeg igen tilbage. I 3 år har jeg 
været hos Johan Solmer i farestalden, der 
giver mig nogle fordelagtige arbejdstider 
til at kunne dyrke min nye hobby og pas
sion: Golf. Alle bekymringerne bliver lagt 
på hylden på Benniksgård Golfcenter. Må
ske de mange trængte selvstændige land
mænd skulle prøve det. Købte for lidt over 
1 år siden et lille hus i Broager, som jeg 
også bruger noget tid med at opdatere.

Mange hilsener til jer alle 
fra Henrik Lang

Uwe Jepsen-,
Siden sidst er der sket lidt her i Skelbæk. 
Jorden er stadigvæk lejet ud og med de 
kornpriser vi hari dag - så klager jeg ikke! 
Slagtesvinestalden er blevet lejet ud til en 
nabo, som også står for pasningen. I ef
teråret er vi startet på vores nye stuehus, 
hvor vi selv står for en del af arbejdet. Det 
bliver rart at få nyt tag over hovedet. Jeg 
arbejder stadigvæk hos Brdr. Frandsen 
I/S, hvor jeg primært kører traktor. Som 
noget nyt er vi startet med at læsse høns 
til Holland. Jeg møder af og til bekendte, 
som gik på GL.
På den private front er jeg i 2008 blevet 
gift med Astrid. Hun arbejder hos Hader
slev Kommune som miljømedarbejder, 
(det er rart med en ekstra indkomst i dis
se tider). Det var alt for denne gang.

Hilsen til alle fra Astrid og Uwe

Hej
Her er lige lidt nyt fra mig i Heds.
Det var jo meningen, at jeg ville overtage 
min fars ejendom. Men så blev jeg over
følsom for kohår. Jeg fik bøvl med ryggen, 
så det er ikke blevet til noget. Jeg købte 
for 6 år siden en nedlagt ejendom i Heds 
som ligger på Løgumklostervej 21. Her 
bor jeg sammen med min kone Hanne og 
vores 4 børn. Tre piger og en dreng. Jeg 
arbejder hos Ewers. Der kører jeg foder 
ud til bønderne. Jeg kører 4 dage og har
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4 dage fri. Så jeg har da stadig lidt med 
landbruget at gøre. Det giver en god løn, 
så hvad vil man mere. Så kan jeg jo også 
hjælpe min far og mor med lidt arbejde i 
fritiden.

Hilsen til alle fra 
Frank Clemmesen, 

Løgumklostervej 21, Heds, 6360 Tinglev

Hej
En hilsen fra Drengsted hvor jeg driver 
familieejendommen videre. Der er dog 
blevet købt lidt til siden jeg overtog den i 
2000 så jeg nu har 325 hektar fordelt på 3 
ejendomme. På svinesiden ender lidt stil
stand. Min sostald var nedslidt, derfor er 
søerne sat ud. Har dog stadig slagtesvin 
fra 7-100 kg, hvor jeg feder 8000 årligt. 
Nu går jeg så bare og venter på tilladelse 
til at bygge en ny stald til 1200 søer. Men 
som alle jo ved, går det ikke så hurtigt 
som man kunne ønske sig med den slags. 
Men så er der mere tid til det vigtigste, 
drømmepigen, skal giftes til januar. Og 
det glæder jeg mig enormt til.

Mark Bech

Kære kammerater
14 år er gået. Efter modul 3 blev jeg 
kvægfodermester i et halvt år ved Tønder 
i en lærerig plads. Jeg stoppede imidlertid 
efter et halvt år for at starte derhjemme 
på mit barndomshjem sommeren 96. I 
feb. 97 flyttede vi (Eicke og jeg) ind på 
gården. De første 3 år malkede vi videre 
på vores 32 (!) køer. Jeg ville gerne ud
vide, men synes ikke vi kunne lave et for
nuftigt budget. Derfor byggede vi i stedet 
til 10.000 rugeægshøner i 99. I 2002 kom 
yderligere en stald til, så vi nu har plads 
til 20.000 høner. Rugeæggene leveres til 
Danhatch. Det er en spændende produk
tion, som er lettere at kombinere med fa
milielivet end mælkeproduktionen var. 
Den byder dog på de samme økonomiske 
udfordringer som andre produktionsgre
ne! I det daglige har vi god hjælp af foræl
dre og løs medhjælp.

Familiemæssigt blev jeg gift med Eicke i 
99, hvor vi allerede havde fået Signe i 97. 
Senere kom Julie i 2000, og Mette i 2003. 
Så vi har fået tre dejlige tøser, som er me
get forskellige, selvom det er samme køn. 
Fritiden går med skolebestyrelsesarbejde 
på Varnæs Skole, og med at nyde/ser- 
vicere alle pigerne. Forsøger at ruste mig 
til fremtiden med 3 teenagepiger!!

Mange hilsner fra 
Mikael Warncke

Årgang 1996
Redaktør: Pernille Jensen 
Hajstrupgade 40, 6100 Haderslev 
E-mail: midtbygaardhajstrup@mail.dk

Hej fra Haderslev, jeres redaktør har 
brugt lidt tid på Facebook, men kun med 
lidt held, savner stadig nogle stykker af 
jer. Så hvis i sidder derude og keder jer, 
vil I så ik' melde jer. Så vi næste år får lidt 
flere hilsner i.

Jeg har det godt og er efter endt barsel 
ved Peter Rostgaard nær Skodborg, 680 
søer med udvidelsesplaner til de 1.200. 
Laver pt. 31,6 grise/årsso og er på vej 
mod de 35, så det går bare der ud af. Vil 
lige nævne lidt fra en samtale jeg havde, 
til en god fest for nylig....
Ola i forhør, og det gik nu nemt nok han 
var jo varmet op. Ola købte i 1998 Mag- 
rethegaard ved Fjelstrup, også nær Ha
derslev, og driver den i dag med ren plan
teavl, men har også haft slagtesvin. Han 
er lidt af en jordbaron på de kanter, med 
godt 200 ha. Han har kone og 2 børn, og 
ligner ellers sig selv, med et godt humør 
og snakketøjet i orden, der er måske lige 
lidt med håret (:
Han fortalte også, at vores allesammens 
Jørgen Solmer, holder til på de kanter, 
også planteavl og si.svin, men han har 
valgt at leje det hele ud pt. Han er også 
gift og har børn. Ellers blev Michael Fink 
nævnt, han kører stadig maskinstation 
ved Errested maskinstation, og så varder
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Kenneth Stensbæk, der ikke længere er 
ved landbruget. De har det begge godt, 
som Ola siger (:
Det var alt for nu, håber I er mere friske 
næste år, og I må jo endelig maile hvis I 
ønsker rettelser eller tilføjelser.

Hilsen Pernille H. Jensen

Hejsa alle sammen.
Her i Rugbjerg går det fint, tiden render 
bare afsted. For et par år siden stoppede 
vi med økosvinene og har idag kun plan
teavl og lidt hesteavl. Vi er stadig øko
loger, meeeen det bliver vi vist ikke ved 
med.
Ellers har vi det godt. Mark er en kvik gut 
på 41/2 år som ligner sin far på alle om
råder:-)))
Vi venter stadig på at adoptere barn nr. 
to fra Sydafrika, og håber at der for søren 
snart sker noget. Brian arbejder mest her
hjemme, men ellers lidt hos et VVS-firma. 
Jeg arbejder på den lokale kirkegård som 
gravermedhjælper og nyder det. Så alt i 
alt har vi det rigtig godt og nyder at vi er 
stået "lidt" af ræset.

Mvh.

Mette & Brian Schrøder-Jørgensen 
"Hej. Jeg er vel lidt sent ude, har ret me
get for tiden. Jeg er end i Sverige (Öre
bro län). Har 2 drenge på 13 og 11 år. Ar
bejder ikke längere i landbruget, men er 
forlovet med en svensk mand som har et 
lille landbrug. Vi har lite haster, ska opfö- 
de fasaner. Mark og skov som jeg bruger 
en del tid i, da jagt er min store interesse. 
Håber alle har det godt, kan kontaktes via 
facebook.

Heidi Christensen

Årgang 1998
Redaktør: Elisabeth H. Knudsen 
Nørbygårdsvej 40, Marstrup, 
6100 Haderslev, E-mail: ehk@gl.dk

Hej
Der er desværre ikke så meget at berette 
i år, idet redaktøren ikke har været så ud
farende, jeg lover at det bliver bedre til 
næste år. For mit eget vedkommende så 
startede jeg jo op efter påske i år efter 
endt barsel. Det var jo et helt nyt job at 
komme tilbage til nye og gamle kollegaer, 
ny uddannelse som gav og stadig giver

Ü8

mailto:ehk@gl.dk


mange spændende udfordringer. Men jeg 
vil jo stadig godt opfordre jer til at melde 
jer ind i facebook-gruppen for Modul 2-år- 
gang 1998, så kan jeg løbende følge med i 
hvad I går og laver.

Med venlig hilsen 
Elisabeth H. Knudsen

Årgang 2000
Redaktør: Pernille Gadeberg 
Hedegårdevej 14, 6360 Tinglev 
E-mail: pernillegadeberg@hotmail.com

Hej alle
Nu hvor vores 10 års jubilæum nærmer 
sig, har jeg siddet og kigget på billeder 
af jubilarer i de tidligere årsskrifter og 
uha, der var mange måner og top-maver. 
Heldigvis er vi jo evigt unge så i stedet 
sprang jeg hurtigt til skriftet fra år 2000, 
for at forsvinde ind i nostalgiens drøm
me... og straks vælter det ind med glem
te begivenheder: ringridning på taget af 
Thorbens bil, talrige stunder i Underhu
set samt festen, hvor adskillige sammen- 
bundne reklameflag satte sig fast i toppen 
af den spritnye 22 m flagstang - 2 dage 
før Thomas' bryllup skulle finde sted på 
GL - vel at mærke...
Men husk nu, at vi skal langs næste 
sommer. Det bliver spændende at se, 
hvor mange der dukker op. Men jeg skal 
i hvertfald nok gøre mit, for at prøve at 
hive så mange med som muligt - jeg hå
ber så bare I andre også er med på det. 
Om ikke andet så for at komme langs og 
få nau spisen å snøkke lidt.

Jubilarsammenkomsten er fastsat 
til den 2. juni 2010 kl 10:30 og sene
ste tilmelding er den 29. maj på tilf 
74651024. Det koster 100,- som be
tales ved ankomst.

På Facebook har jeg oprettet en gruppe 
under "GL modul 2 årgang 2000" for at 
gøre det endnu lettere for os at opdatere 
sladderen jævnligt.

Af kort nyt kender jeg til:
- Vores egen familieforøgelse i april med 

den tredje søn, Aksel
- At vi ansatte Henrik Greve som foder 

mester i marts
- Båhne og Maj har fået deres 2. søn Mat 

thias i april
- Peter Bruhn og Mette har fået deres 2. 

pige Emilia i april
- Michael Manø har købt ejendom på vej 

mod Sønderborg
- Tom og Anette har termin med deres 2. 

barn her i oktober
- Hans Ole er også blevet far i år 
- Robert er blevet gift med Jonna 
.. som I kan se går det meget op i bønne 

fødsler og 30 års fødselsdage.

Hej alle sammen, puha tiden går, næste 
år er det 10 år siden vi blev færdige med 
modul 2. Siden da har jeg været vidt om
kring, jeg har kørt maskinstation forskel
lige steder, været landbrugsvikar, fældet 
juletræer og passet svin. I sommeren 
2002 flyttede jeg til Odense, for at læse 
til jordbrugsteknolog, som jeg blev fær
dig med i sommeren 2004. Herefter kørte 
jeg på Visby maskinstation og hos Tor
ben Jensen maskinstation. I marts 2006 
startede jeg ved DLG som salgsassistent, 
hvor jeg har siddet i landbrugsafdelingen 
i Rødekro, Mikkelborg og Skærbæk. I dag 
er jeg daglig ansvarlig i Land og Fritids 
butikken i Skærbæk.I dag bor jeg sam
men med Mai-Britt i Vinum ved Skærbæk, 
hvor vi har købt et nedlagt landbrug, med 
god plads til vores heste.
I december 06 fik vi vores datter Nanna, 
og i marts 09 fik vi sønnen Niklas.

Hilsen Thorben Beck

Hej Pernille
Håber ikke det er for sent men her er min 
livshistorie efter GL. :-)
Jeg har egentlig været lidt omkring. Først 
fodermester i Vojens ved vel 120 - 130 
køer lige efter landbrugsskolen M 2. Der
efter var jeg et smut i USA et lille årstid i 
2002. Hjemme igen og igang med at ar-
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bejde, denne gang som svinefoderme- 
ster/driftsleder kald det hvad du vil. Her 
var jeg i et par år indtil jeg startede på JT 
studiet (økonomi) på Dalum 2004 - 2006. 
Herefter startede jeg i BG banks land
brugscenter i Vojens, det er så siden ble
vet til Danske Bank, de to første år efter 
JT læste jeg sideløbende med arbejdet i 
banken en udd. der hedder akademiud
dannelsen i Finansielrådgivning - Puha 
lang og fornemt ord, skal vi ikke bare kal
de det bankrådgiver uddannelsen.
Nu er jeg så landbrugskundechef i Danske 
Bank. Privat bor jeg i Taulov har en dejlig 
lille dreng på snart 8 mdr og en skøn kæ
reste.

Hilsen Claus Nydal

Hej alle sammen.
Her er der lige en lille hilsen fra Vollerup. 
Ja det er jo efterhånden ved at være snart 
10 år siden vi gik på GL, hvor bliver den 
tid af??
For mit vedkommende er der sket me
get... Efter vi gik ud i 2000 startede jeg 
som fodermester ved Finn Jensen i Hovs
lund. I 2001 sagde Harry og jeg ja til hin
anden, så vi har haft 8 års bryllupsdag... 
I 2002 stoppede jeg som fodermester, tog 
lagerkursus med truckcertifikat på min 
terminsdato. Fik en dejlig pige, Laura, no
vember 02'.
Efter barsel og lidt tænken over min frem
tid, blev jeg gravid igen, og i november 
2004, fik vi en dreng, Benjamin. For at 
prøve noget andet kom jeg i jobtræning, 
på Tønder Kommuneskole i 1/2 år i 2006. 
Men landbruget rev mere og mere i mig, 
men vi kunne ikke få det til at passe med 
weekenderne. Så derfor fik jeg et deltids
job, hos Erik Ravn i Hovslund, hvor jeg 
passer farestald og stadig er aktiv. Mi
chael Manø arbejdede der også. Han køb
te så sit eget sidste år i september, i nær
heden af Nybøl.
Jeg håber at I alle har det godt. Glæder 
mig til vi ses til 10-års jubilæet.

Mange hilsner fra Manuela

Hej Pernille.
Ja, så blev det min tur til at skrive lidt om 
hvad jeg har lavet de sidste 10 år ca.
Jeg har været en tur på Dalum Landbrug 
skole hvor jeg har taget jordbrugs tekno
log uddannelse, der efter var jeg hjemme 
på fødegården i 3 år for at se på en evt. 
overtagelse, men dette blev ikke til no
get. Derefter flyttede jeg og min familie til 
Genner hvor jeg var fodermester ved svin 
i ca. 1 år, hvor jeg gik på barsel.
I dag arbejder jeg igen igen på fødegår
den men denne gang under en ny og yng
re boss, nemlig min lille søster. Der har 
jeg været i ca 1 år nu. Privat bor jeg som 
sagt i Genner i byen (det skal man lige 
vænne sig til.) Jeg er Gift med Kristian 
som er produktchef ved ABENA i Aaben
raa, vi har 4 børn. 3 drenge og en lille 
pige. Så jeg har brugt en del tid på barsel. 
Vi har det godt og glæder mig til at høre 
noget om jer andre.

Tak for nu hilsen 
Karina M. Woldemar

Hej Pernille.
Lige en lille hurtig hilsen fra Nordals. Si
den sidst har jeg fået arbejde-det er på et 
mc- lager på Sydals. Der har jeg efterhån
den været et års tid. Ellers er der ikke sket 
så meget hos os. Dagene flyver jo nær
mest afsted. Det føles jo snart kun som 
det var sidste år vi var på modul 2 : ) Vi må 
da lige se om vi ikke kan mødes derover til 
elevmødet næste år- det kunne da være 
sjovt/hyggeligt.

Mange hilsner fra 
Mette Beyer

Nu blev det så min tur til at berette om li
vet ude i verden.
Efter at have været på modul 2 var jeg 
ude og tjene i et års tid på en fynsk gård 
med malkekvæg, herefter gik den så hur
tigt tilbage til Gråsten for tage både mo
dul 3 og 4.
Efter at have beskæftiget mig med kvæg 
og mark i hele min uddannelse, tænkte
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jeg at det var på tide med at prøve at ar
bejde med svin, så jeg fik en lovende stil
ling oppe i Haderslev som markansvarlig 
kombineret med lidt staldarbejde.
Det viste sig dog at jeg generelt ikke hav
de interessen forat arbejde med svin, så i 
slutningen af 2002 stoppede jeg med det. 
De næste par måneder tilbragte jeg med 
at søge arbejde, men en pludselig ind
skydelse gjorde at jeg meldte mig til en 
videregående uddannelse som maskinin
geniør. Nu blev alt isenkrammet rykket til 
Horsens, for at bruge 3V2 år deroppe.
Hen ad slutningen af uddannelsen be
gyndte jeg at søge arbejde. Det var gyld
ne tider, og jeg havde store planer om at 
komme ud i verden for at arbejde. Skæb
nen ville det dog lidt anderledes. Kort in
den afgangsprojektet skulle afleveres, 
snakkede jeg med en ven som var blevet 
sluset ud i virkeligheden, og i løbet af 1 
uge have jeg nu skrevet kontrakt med 
Siemens som ligger i Nordborg.
Nu sidder jeg så i Nordborg og skriver til 
jer alle. Min hverdag ligner slet ikke den

jeg havde planlagt for 10 år siden. Jeg 
sidder og udvikler elektriske vandmålere, 
har for nyligt købt et hus i Dybbøl og min 
store hobby er blevet adventure racing, 
hvilket er en kombination af flere forskel
lige sportsgrene.
I år er første år hvor jeg slet ikke har 
hjulpet til på gården derhjemme. Savner 
landbruget, men kommer nok aldrig til
bage til det igen.
Minderne om en god tid kommer dog altid 
frem igen når jeg ser at der er liv på mar
kerne, og så sender jeg en venlig tanke til 
alle jer der stadig holder fast i erhvervet.

Håber I alle har det godt 
Claus I/. Christensen

Årgang 2003
Redaktør: Henning Jacobsen
Djernæs Strandvej 26, 6100 Haderslev
E-mail: wormsdorff6100@hotmail.com

Grovfoderproduktion - her fra GL.

Ingen indberetning i år.
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Naturskoleleder Per Holt har gang i maskineriet under Åbent Landbrug



Bestyrelsen i Gråsten Elever
Valgår: Elevår:

2009 Esben Lauridsen (formand), Hærvejen 14, 6500 Vojens 2003

2008 Palle Schmidt (næstf.), Oksbøl Nørregade 6, 6430 Nordborg 1999

2008 Johannes Demant, Sottrupvej 4A, 6240 Løgumkloster 1981-82

2009 Peder Ellegaard, Nr. Vilstrup Bygade 61, 6200 Aabenraa 1997

2009 Ole Leonhardt, Krusåvej 15, Alslevkro, 6240 Løgumkloster 2003

2005 Henning Jakobsen, Djernæsvej 192, 6100 Haderslev 2005

2008 Bent Nielsen (sekretær), Slotsbakken 22, 6300 Gråsten -

Meld flytning
Husk at meddele ny adresse ved flytning.

Opkrævning af kontingent 
over PBS
Girokort udsendes senere i december. Der er mulighed for at tilmelde kontingentbetalin
gen til PBS. Det er billigere for dig - og det er også en fordel for foreningen.




